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فرودگاهی که گره کور تکمیل شدنش ۱۲ ساله شده ؛

سرنوشت فرودگاه قم
 چه خواهد شد؟

شهردار قم تأکید کرد:
توسعه زیرساخت های شهرهوشمند و افزایش خدمات الکترونیک

احداث فرودگاه قم طرحی است که گره کور تکمیل شدنش ۱۲ ساله شده و در نگاه اول بعد از این مدت طولانی، شاید به 
راحتی نمی توان بارقه هایی از امید برای راه اندازی فاز اولش در آینده نزدیک داشت.  براساس این گزارش ،  عملیات عمرانی 
این فرودگاه در بهمن ماه سال ۱۳۹۰ آغاز شد، این پروژه که در جاده قم - سلفچگان واقع شده است، از شهر قم تقریبا ۲۰ 
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آیا این پروژه توسط سرمایه گذار قبلی تکمیل می شود!

انتظار بالایی  از توافق 
نداشته باشیم

در مورد احتمال رسیدن به توافق و احیای برجام من 
کاملًا خوشبین هستم اما در رابطه با دوام این توافق و 

بهره مندی از آن برای ایران کاملًا بدبین هستم. اینکه چرا خوش بین هستم، جواب 
ساده است، به خاطر اینکه ایران و آمریکا هیچ کدام گزینه بهتری به جز احیای برجام 
ندارند. ایران و آمریکا هیچ کدام آمادگی ورود به تنش جدیدی ندارند. آمریکا در داخل 
خود با چالش هایی مواجه است و از سویی تنش با چین، چالشی بسیار مهم برای آن 
محسوب می شود و امریکا در حال حاضر نیاز دارد که توجه و تمرکز خود را به سمت 
آسیا حفظ کند. در عین حال امریکا با روسیه هم درگیری نیابتی دارد. از این رو آماده 
گشایش یک تنش در جبهه جدید در منطقه ای دور دست یعنی خاورمیانه نیست که 

قرار است اولویت پایین تری در سیاست خارجی امریکا داشته باشد.
برای ما هم روشن است که آمادگی ورود به یک تنش تازه را نه از لحاظ وجه داخلی 
و ثبات اجتماعی و نه به لحاظ اقتصادی نداریم. همچنین هدف خاصی وجود ندارد 
تا ایران با ایجاد این تنش به آن برسد. به همین دلیل فکر می کنم مشکلاتی که به هر 
نحوی در مذاکرات وجود دارد حل و فصل خواهد شد و من به احیای برجام در آینده 

نزدیک خوشبین هستم. اما چرا به ادامه راه بدبینم؛ به ۳ دلیل:
اول اینکه که برجام تغییر کرده است و برجامی که در سال ۲۰۱۵ شکل گرفت، 
هفت سال از عمرش گذشته و حدود هفت سال تا سال ۲۰۳۰ برای بخش مربوط 
به Sunset یا غروب باقی مانده است. همانطور که میدانید تاریخ های مربوط به بند 
غروب به نحوی تنظیم شده اند که هر چه قدر زمان میگذرد اهمیت این بندها هم 
افزایش پیدا می کند. برای مثال در سال ۲۰۲۳ که سال آینده است و همینطور سال 
۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ یکسری از محدودیت های مربوط به ایران و محدودیت موشک های 
بالستیک یا سانتریفیوژهای پیشرفته برداشته میشود. در سال ۲۰۲۵ در بین بعضی 
از محدودیت ها یک مورد هم اسنپ بک هست و این موضوع اهمیت بسیار دارد. 
یعنی میزان حساسیت غرب نسبت به موضوع Sunset یا بندهای غروب بسیار مهمتر 

از موارد قبلی است.
دوم اینکه رابطه امریکا با جهان هم نسبت به ۲۰۱۵ تغییر کرده است. چین و روسیه 
امروز جسور تر از آن دوران هستند. آنها تجربه هایی را در رقابت با آمریکا پشت سر 
گذاشتند و امروز نیز این تقابل ها رو به فزونی است. از نظر غرب ایران بخشی از بلوک 
چین و روسیه محسوب می شود و تقویت ایران عملا به معنای دادن فضای بیشتر به 
چین و روسیه شمرده میشود. بنابراین چه دلیلی دارد که آمریکا به ایرانی کمک کند 
که از این دیدگاه، بخشی از بلوک چین و روسیه است و موقعیت بهتری در منطقه پیدا 
می کند. طبیعتاً آمریکایی ها در قیاس با دوران اوباما انگیزه بیشتری دارند که مانع 
از پیشرفت ایران در حوزه های مختلف شوند که پایه این پیشرفت ها توان اقتصادی 

است.
سومین موضوع دوقطبی شدن در داخل آمریکا است. در قیاس با سال ۲۰۱۵ 
امروز امریکا در درون خودش از لحاظ سیاسی دو قطبی تر است و مرزکشی های 
سرسختانه تری بین جمهوری خواهان و دموکرات ها به خصوص بعد از تجربه 
ترامپ و یک دوره ای شدن آن و هم چنین موضوع برجام وجود دارد. برجام میراث 
دموکرات ها تلقی میشود در حالی که اتخاذ رویکرد سخت گیرانه با آن میراث 
جمهوری خواهان محسوب می شود. با توجه به اینکه انتخابات ریاست جمهوری 
انتخابات پرتنشی خواهد بود، اگر  آمریکا در سال ۲۰۲۴ هست و احتمالا  در 
جمهوری خواهان در این رقابت پیروز شوند در این صورت به دلیل تنشهای داخلی 
و موضوع دوقطبی بودن، انگیزه بیشتری وجود دارد که برجام را ترک کنند یا به 
شدیدترین نحو ممکن آن را نقض کنند. از این رو به خاطر این سه دلیل من فکر می 
کنم برجام عمر طولانی نخواهد داشت. بنابراین انتظار ما باید در قیاس با برجام 
۲۰۱۵ بسیار بسیار کمتر باشد، مگر در یک حالت که در بین دو کشور یک آمادگی 
برای رسیدگی به سایر اختلافات و ورود به دور تازه گفتگوها وجود داشته باشد. به 
شیوه ای که از این طریق انگیزه ها و فعالیت ها برای حفظ برجام و تداوم این رویه در 
دو طرف افزایش یابد، اما در حال حاضر چنین چشم اندازی دیده نمی شود. پس 
می توان گفت ما با احیای برجام فقط یک قدم فاصله داریم و این اتفاق رخ خواهد 
داد ولی در عین حال یک توافق و وضعیت ضعیف و شکننده است و انتظار بالایی 

نمی توان از آن داشت.
کارشناس مسائل بین الملل

دیاکو حسینی*
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مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به اینکه مدیریت استان و مجموعه 
این محله بودند، گفت: در همین راستا طرح  بازآفرینی  شهرداری به دنبال 
در  محمدرضاخانی  مجید  شد.  تدوین  و  تعریف  ری  دروازه  محله  بازآفرینی 
خصوص طرح ساماندهی و توسعه محله دروازه ری، با اشاره به اینکه مدیریت 
ابراز کرد:  استان و مجموعه شهرداری به دنبال بازآفرینی این محله بودند، 
در همین راستا طرح بازآفرینی محله دروازه ری تعریف و تدوین شد. وی با 

فرمانده سپاه و دبیر قرارگاه فرهنگی اجتماعی نوزده دی استان قم با تاکید بر 
اینکه محلات قم باید اسلامی باشد گفت : امروز درگیر جنگ اقتصادی، سیاسی 
و فرهنگی هستیم و مدیران محلات باید در همه این عرصه ها نقش آفرین باشند. 
سردار محمدرضا موحد در جشنواره مقداد )محلات قم در امتداد دادگری( که با 
هدف تجلیل از مدیران برتر محلات استان قم در سالن همایش های شهرداری قم 
برگزار شد، با بیان اینکه قرارگاه ۱۹ دی در راستای تحقق فرمایشات رهبر معظم 

مدیر منطقه یک شهرداری قم تشریح کرد:
آخرین تصمیمات برای ساماندهی و توسعه دروازه ری

فرمانده سپاه استان قم  مطرح کرد؛
تلاش برای رفع آسیب های اجتماعی در 116 محله 
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با حضور مسئولان استانی و ملی ؛

برگزیدگان مرحله استانی مسابقات قرآن درقم تجلیل شدند

مدیر منطقه یک شهرداری قم تشریح کرد:

آخرین تصمیمات برای ساماندهی
 و توسعه دروازه ری 

مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به اینکه مدیریت استان و مجموعه شهرداری به دنبال 
بازآفرینی این محله بودند، گفت: در همین راستا طرح بازآفرینی محله دروازه ری تعریف و تدوین 

شد.
مجید محمدرضاخانی در خصوص طرح ساماندهی و توسعه محله دروازه ری، با اشاره به 
اینکه مدیریت استان و مجموعه شهرداری به دنبال بازآفرینی این محله بودند، ابراز کرد: در 
همین راستا طرح بازآفرینی محله دروازه ری تعریف و تدوین شد. وی با بیان اینکه امیدواریم 
با اجرای این برنامه ها سبب افزایش کیفیت زندگی اهالی این محله شویم، مطرح کرد: بحث 
تقویت محور دروازه ری و همچنین خیابان نوبهار در طرح تفصیلی در دستور کار قرار گرفت. 
محمدرضاخانی با اشاره به اینکه این معابر در طرح تفصیلی تقویت شده اند، خاطرنشان کرد: 
همچنین در طرح تفصیلی برای این محله ها تعریض نیز تعریف شد. مدیر منطقه یک شهرداری 
قم با اشاره به هزینه بالای تملکات این محور، یادآور شد: متأسفانه برای تأمین منابع آن مجموعه 
مدیریت شهری و شهرداری توان لازم را ندارد و نیازمند منابع خاص هستیم. وی با بیان اینکه 
بحث بازآفرینی محلات کمتر توسعه یافته در سفر ریاست جمهوری به قم به آن پرداخته شد، 
ابراز کرد: با پیگیری هایی که توسط شهرداری و همچنین مجموعه های استان انجام شد، مقرر 
گردید بخشی از منابعی که به عنوان زمین های ۴۸ هکتاری در پردیسان تعریف شده، به عنوان 
پشتیبان تملکات محور دروازه ری قرار گیرد. محمدرضاخانی با اشاره به اینکه شهرداری نیز در 
بودجه سال جاری، حدوداً ۲۰ میلیارد تومان به عنوان منابع پشتیبانی در نظر گرفته است، بیان 
کرد: همکاری مردم در راستای تخصیص منابع چه به صورت نقدی و چه به صورت زمین های 
۴۸ هکتاری مهم است. وی با بیان اینکه امیدواریم با اقدامات مناسب طی امسال و سال آینده 
این محور به طور کامل بازگشایی شود، اظهار کرد: همچنین موضوع ارتقای سرانه های خدماتی 

نیز طی این مدت زمان باید به بهترین شکل، ایجاد شود.
 

مدیرکل پست استان قم :

روزانه یکهزار گذرنامه در قم توزیع می شود
مدیرکل پست استان قم گفت:با تشکیل ستاد اربعین پست استان و تلاش های مضاعف و 

شبانه روزی کارکنان روزانه به صورت میانگین یکهزار گذرنامه توزیع می شود. 
ابوالفضل باقری منش در گفت وگویی اظهارداشت : از ابتدای ماه محرم الحرام و افزایش 
اشتیاق زائرین عتبات عالیات، روزانه به صورت میانگین یکهزار گذرنامه توسط پست استان قم 

توزیع می شود.
باقری منش مدت زمان توزیع و تحویل گذرنامه را با پست پیشتاز و در کوتاه ترین زمان پس 
از صدور گذرنامه و تحویل به پست دانست و اضافه کرد: به موزعین پست استان تاکید شده 
تا پاکت ها حاوی گذرنامه را در اولویت توزیع قرار دهند و حتی الامکان از برگشت مرسولات به 
باجه معطله خودداری نمایند و در این راستا تمهیدات ویژه ای برای جلوگیری از بروز اختلال به 
دلیل افزایش ترافیک کاری اندیشیده شده است. وی افزود: به دلیل حساسیت بالای گذرنامه 
، از شهروندان درخواست می کنیم به هنگام ثبت تقاضای صدور گذرنامه، آدرس دقیق و کد 
پستی ده رقمی صحیح و منطبق با نشانی محل دریافت گذرنامه را درج نمایند، تا روند توزیع 
درنهایت سرعت و دقت صورت گیرد.  باقری منش ادامه داد: پیش بینی می شود در روزهای 
منتهی به اربعین حسینی تعداد توزیع روزانه افزایش چشمگیری داشته باشد که زائران برای 
حضور بی دغدغه در همایش عظیم پیاده روی اربعین هر چه سریع تر نسبت به ثبت درخواست 
اقدام نمایند و اخذ گذرنامه را به روزهای پایانی موکول نکنند. وی در پایان گفت: برای جلوگیری 
از ترافیک و افزایش رضایت زائران در این ایام باجه و شیفت های ویژه معطله در نظر گرفته خواهد 

شد تا روند خدمت رسانی به زائرین حضرت سیدالشهدا)ع( تسهیل و تسریع گردد.
 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم:

۱۸۰ واحد مسکونی نهضت ملی مسکن 
قم در هفته دولت افتتاح می شود

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم از بهره برداری ۱۸۰ واحد مسکونی طرح 
نهضت ملی مسکن واقع در منطقه پردیسان قم در هفته دولت خبر داد. 

داریوش بلدی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: دولت سیزدهم در راستای 
کنترل وضعیت مسکن مردم عزم جدی دارد و در عمل هم نشان داده که پیگیر این امر است.

وی اجرای طرح های مختلف نهضت ملی مسکن در استان را مورد توجه قرار داد و افزود: 
۱۸۰ واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن )زیتون ۶( واقع در پردیسان بااعتباری بالغ بر 

۵۷۶ میلیارد ریال آورده متقاضی در هفته دولت افتتاح می شود.

دبیرکل حزب اراده ملت:
جریان اصلاحات به مذاکرات 

هسته ای نگاه جناحی  ندارد
دبیرکل حزب اراده ملت با بیان 
اینکه جریــان اصلاحات به دنبال 
ایجاد آرامــش و ثبات در اقتصاد و 
معیشت مردم است و به مذاکرات 
نگاه جناحی نــدارد، اظهار کرد: 
فرقی نمی کند چه کسی مذاکره 
کند و کدام دولت به توافق برسد. 
آنچه جریان اصلاحات بارها مورد 
2تاکید قــرار داده  اصــل به نتیجه 

رئیس جمهور:
در هیچ نشست و مذاکراتی

 از حقوق ملت کوتاه نخواهیم آمد
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آیت الله اعرافی:
حوزه علمیه سهم خواهی در نظام 

آموزش و پرورش ندارد
 رئیــس جمهــور گفــت: در هیچ 
نشســت و مذاکراتــی از حقــوق 
ملت کوتاه نخواهیم آمــد و دولت 
تلاش برای پیشرفت کشور و رفع 
مشــکلات را با قوت ادامه خواهد 
داد.  آیت الله سیدابراهیم رئیسی 
در هفدهمین اجلاس روز جهانی 
مســجد که صبــح روز یکشــنبه 
در ســازمان فرهنــگ و ارتباطات 

مدیر حوزه های علمیه کشور در 
اجلاس مدیران و رؤسای آموزش و 
پرورش تصریح کرد: حوزه علمیه 
ســهم خواهی در نظام آموزش و 
پرورش ندارد، اما آمادگی همکاری 
و همراهــی در مباحث فرهنگی 
مدرســه و نظــام تعلیــم و تربیت 
وجــود دارد و ارتباط بــا آموزش و 
پرورش باید عالمانه و حکیمانه و با  2

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

اختصاص بودجه360 میلیاردی
 برای ساخت مرکز جامع سرطان 
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4
استاندار قم خبرداد:

آغاز آماده سازی اراضی ۵6۰ هکتاری پردیسان

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به جزئیات مصوبه ساخت مرکز جامع سرطان سلامت استان گفت: از کل اعتبار 50 
میلیارد تومانی که مقررشده بود توسط سازمان برنامه و بودجه کل کشور به دانشگاه اختصاص یابد تاکنون مبلغ 36 میلیارد تومان 
برای این پروژه اختصاص یافته و جذب شده است. دکتر مهدی مصری با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای هفته دولت شهیدان 

 در نظر دارد بر اساس قانون برگزاری مناقصات نسبت به فراخوان مناقصه یک مرحله ای به شرح زیر اقدام 
نماید. 

1- موضوع مناقصه: اجرای دستمزدی نمای سیمانی بلوک B۳ پروژه ۲۷۰ واحدی افق 
2- صلاحیت مورد نیاز شامل رتبه/ پایه و رشته                 

گواهی صلاحیت معتبر پیمانکاری شخص حقوقی صادره از سازمان برنامه و بودجه دارای حداقل رتبه 
۵ رشته ابنیه و یا پروانه اشتغال به کار سازندگان انبوه مسکن و ساختمان دارای صلاحیت مضاعف اجرا 

مندرج در پروانه صادره از وزارت راه و شهرسازی
3- نحوه و مهلت دریافت و تحویل اسناد

شبا  شمارة  به  که  باشد  می  ریال   ۱,۰۰۰,۰۰۰ مبلغ  اسناد:  خرید  هزینه   -4
IR ۲۶۰۱۸۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱۵۳۶۰۷۶۲۰۰  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 

قم واریز گردد.
5- مدت اعتبار پیشنهادها : یک ماه 

 : دولتی  معاملات  تضمین  نامه  آیین  طبق  مناقصه:  در  شرکت  تضمین  مبلغ  و  نوع   -6
۲,6۳۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال )دو میلیارد  و ششصد و سی میلیون ریال( است  که  باید به  یکی  از صورت های  

مشروحه  زیر، همراه  با اسناد مناقصه  در پاکت  ))الف  (( به  دستگاه  مناقصه  گزار تسلیم  شود:
الف ( ضمانت  نامه  بانکی  به  نفع  کارفرما. 

ب( اصل فیش واریز وجه نقد به شمارة شبا ۲۶۰۱۸۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱۵۳۶۰۷۶۲۰۰IR  نزد بانک تجارت 
بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

مدت  اعتبار تضمین  فوق  ۱ ماه  بوده و باید تا پایان ساعت اداری تاریخ ۱4۰۱/۰7/۱6 معتبر باشد و برای  
یک ماه  دیگر نیز قابل تمدید باشد.

7- نام و نشانی مناقصه گزار: قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره ۱۱ ، بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی استان قم

تلفن های تماس : ۱۵-۰۲۵۳۲۸۵۶۶۱۲ بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم -معاونت مسکن شهری

آگهی فراخوان مناقصه یک مرحله ای )نوبت اول(

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

1367839شناسه آگهی
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سناریوهای برای خروج 
عراق از بن بست سیاسی  

نشست روز چهارشنبه به عنوان گفت وگوی ملی با 
حضور گروه های مختلف عراقی اعم از کرد، شیعه و 

سنی و نماینده ویژه سازمان ملل در امور عراق با هدف برون رفت از وضعیت موجود 
برگزار شد. برگزاری نفس این نشست می تواند به کاهش تنش در عراق کمک کند. 
به ویژه که رهبران همه جریان های سیاسی و روسای چهارگانه عراق اعم از رئیس 
جمهور، نخست وزیر، رئیس مجلس و رئیس شورای قضایی در آن حضور داشتند. 
نبود جریان صدر اگر چه اتفاق خوشایندی نبود اما به نوعی نشان داد که این 
جریان در سیر تحولات عراق نمی رود تا منزوی شود و تنها بماند و در صورتی که 
نخواهد با طرف های سیاسی حاضر در صحنه عراق وارد تعامل شود بازنده صحنه 

خواهد بود و ممکن است از روند حرکت سیاسی کشور عقب بماند.
جریان صدر در این نشست حاضر نشد، در حالی که دیگر الآن روشن شده است 
که آقای کاظمی خود با مقتدی صدر ارتباط مستقیم دارد و بسیاری در چارچوب 
هماهنگی معتقدند که او در حقیقت نماینده صدر در این نشست بود. نکته دیگر 
این که الآن آقای صدر به روشنی با چارچوب هماهنگی زاویه علنی پیدا کرده و در 
حقیقت درصدد حذف یا فروپاشی آنها از صحنه سیاسی عراق است برای همین 
نمی خواهد طوری وانمود شود که گویی می خواهد با آنها همکاری کند و فعلا به 

دنبال تعامل با چارچوب هماهنگی نیست.
چارچوب هماهنگی در حال حاضر اصرار دارد که مجلس مجددا آغاز به کار کند 
حتی اگر جلسه مجلس در ساختمان اصلی برگزار نشود که مطابق قانون اساسی 
الزامی نیست که جلسات پارلمان در ساختمان اصلی مجلس برگزار شود، دیگر 
این که فعلا چارچوب هماهنگی بر انتخاب آقای شیاع السودانی اصرار دارد و 
فعلا قصد انصراف از نامزدی او را ندارد. این تصمیمات چیزی نیست که باب میل 
آقای صدر باشد به ویژه که اجماع چارچوب هماهنگی را پشت سر خود دارد، برای 

همین طبیعتا با این تصمیمات هم به شدت مخالفت می کند.
مقتدی صدر خود را در قامت رهبری می بیند که باید کل عراق را زیر نگین خود 
داشته باشد. این هدف نهایی اوست. برای رسیدن به این هدف هیچ مانعی را 
تحمل نمی کند و حاضر به هیچ گونه مصالحه ای هم نیست. برای رسیدن به این 
هدف از هرگونه احساسات جاری در کشور نهایت استفاده را هم می برد. مثلا اگر 
ببیند فضای ضد ایرانی خریدار دارد، چندان مانعی نمی بیند از این احساسات 
برای رسیدن به اهداف خود بهره برداری کند. همان طور که در روزگاری نه چندان 
دور از احساسات ضد آمریکایی عراقی ها نهایت استفاده را برد، او سودای تسلط 
کامل سیاسی و اجتماعی بر عراق دارد و برای رسیدن به این هدف از هیچ کاری 

فروگذار نخواهد بود.
سناریوهای موجود برای خروج عراق از بن بست سیاسی فارغ از دو حالت 
نیست، یا چارچوب هماهنگی به پافشاری خود ادامه می دهد و بدون مصالحه با 
جریان صدر موفق می شود دولت را با همراهی جریان های کردی و سنی تشکیل 
دهد، که با وجود سختی های موجود احتمال آن وجود دارد، در این صورت در 
ادامه مسیر ممکن است جریان صدر اگر ببیند کار از کار گذشته و دیگر نمی تواند 
روی تصمیمات چارچوب هماهنگی تاثیر بگذارد و آنها بر تصمیمات خود اصرار 
دارند، با آنها در نهایت همکاری کند و سهم خود را از دولت آینده ببرد؛ یا جریان 
صدر به فشارهای خود ادامه می دهد و در نهایت با مقاومت چارچوب هماهنگی 
مجبور به مصالحه می شود و پیشنهاد گفت وگوی جریان های سیاسی را می پذیرد 
و در این چارچوب احتمال دارد با برگزاری انتخابات زودهنگام که قطعا به دلیل 
ظرفیت های موجود در عراق کمتر از یک سال و نیم آینده نخواهد بود، موافقت 

شود.
کارشناس مسائل عراق

علی مطهری :

 جزئیات توافق را نمی گویند و نمایندگان
 و مردم در جریان قرار نمی گیرند 

نماینده پیشین مجلس در رابطه با برخورد دو گانه نمایندگان با برجام تصریح 
کرد: در حقیقت این افراد به دلیل کینه ای که با روحانی داشتند، به دنبال تخریب 
برجام بودند و حالا که نوبت خودشان شده، مشاهده می کنند که بدون برجام 

نمی توانند کشور را اداره کنند.
علی مطهری، نماینده پیشین مجلس، با اشاره به بازداشت افرادی نظیر تاج زاده 
گفت: بنده بازداشت تاج زاده را درست نمی دانم. در حقیقت تاج زاده صرفاً نظراتی 
را ابراز کرده، اگر این نظرات مخالف برخی نظرات نظام است دلیل نمی شود که او را 
بازداشت کنند. در حقیقت تا زمانی که کسی دست به اقدام عملی، علیه نظام نزده 
و اقدام مسلحانه نکرده ما حق بازداشت او را نداریم. بنابراین برای بنده واقعاً جای 

سوال است که چرا تاج زاده را بازداشت کردند و چرا او را محاکمه کردند.
مطهری در بخش دیگری از این گفتگو در رابطه با برخورد دو گانه نمایندگان با 
برجام تصریح کرد: در حقیقت این افراد به دلیل کینه ای که با روحانی داشتند، به 
دنبال تخریب برجام بودند و حالا که نوبت خودشان شده، مشاهده می کنند که 
بدون برجام نمی توانند کشور را اداره کنند چرا که برجام توافق خوب و به نفع ایران 
بوده، لذا مجبور هستند که آن را بپذیرند و قبول کنند، هر چند رفتار دوگانه ای در 

برخورد با، برجام داشتند.
این نماینده مردم تهران در مجلس دهم درباره اینکه تیم مذاکره کننده فعلی از 
تخصص تیم قبلی برخوردار است یا خیر؟ خاطرنشان کرد: درباره برجام اقدامات 
انجام شده بود و توافقی هم که به احتمال زیاد انجام می شود، همان موردی است 
که ظریف و عراقچی آن را به نتیجه رسانده بودند و درحال حاضر تنها جزئیاتی به آن 

اضافه شده والا کار اصلی در اسفند سال ۹۹ انجام شده است.
مطهری در پاسخ به اینکه نمایندگان مجلس یازدهم اعلام کردند در جریان 
جزئیات توافق قرار نمی گیرند، مجلس دهم در جزئیات برجام قرار می گرفت؟ 
یادآور شد: متأسفانه در حال حاضر جزئیات توافق را نمی گویند و نمایندگان 
و مردم هم در جریان قرار نمی گیرند البته در مجلس دهم در جریان برجام و 
توافق قرار می گرفتیم چرا که تیم مذاکره کننده هسته ای به جلسات غیرعلنی 
و فراکسیون ها می آمدند و توضیح می دادند. نکته دیگر اینکه تیم مذاکره کننده 
فعلی نیز ممکن است با نمایندگان جلسه برقرار کنند اما مانند تیم مذاکره کننده 

سابق و مجلس دهم، جزئیات را نمی گویند.
 

حسین زاده بحرینی در صحن مجلس تشریح کرد:

ماجرای مخالفت دولت قبل با طرح 
بانکداری اسلامی

 رییس کمیته پولی و بانکی مجلس شورای اسلامی ماجرای مخالفت دولت قبل 
با طرح بانکداری اسلامی و تشکیل شورای فقهی را تشریح کرد. 

در ادامه جلسه علنی روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی 
طرح بانکداری اسلامی محمد حسین حسین زاده بحرینی رییس کمیته پولی و 
بانکی مجلس گفت: طرح بانکداری اسلامی مقدمه طرح اصلی است که مسائل 
مربوط به نظام ربوی در آن طرح مدیریت خواهد شد و پس از تصویب طرح 

بانکداری در دستور کار صحن علنی قرار خواهد گرفت.
نظام  از اصلاح  را هدف اصلی  ربا  نماینده مردم مشهد در مجلس، حذف 
بانکدرای خواند و افزود: دولت سیزدهم رسما به مجلس اعلام کرد که با این 
طرح موافق است اما معاون اول رئیس جمهور در دولت قبل در نامه ای به رهبر 
انقلاب خواستار توقف بررسی طرح فوق به دلیل تشکیل شورای فقهی شده 

بود.
بحرینی ادامه داد: اما رهبر انقلاب ذیل نامه مرقوم فرمودند که من به کار مجلس 

دخالت نمی کنم، هر کاری می کنید حتما بگذارید شورای فقهی باقی بماند.
وی تصریح کرد: شورای فقهی براساس دستور رهبر انقلاب در برنامه ششم 
توسعه گنجانده شد و در طرح بانکداری اسلامی با موافقت وکلای ملت دائمی 

می شود.

اخبار

رئیس مجلس شورای اسلامی:

دستاوردهای صنعت دفاعی کشور نمادی 
از شکست تحریم است 

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: دستاوردهای غرور آفرین صنعت دفاعی کشور 
نمادی از شکست سیاست های تحریمی دشمنان ایران اسلامی بوده و توان دفاعی ما 

بومی است.
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور جلسه علنی روز )یکشنبه ۳۰ مرداد( مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشت: فرا رسیدن روز جهانی مسجد را گرامی می دارم. مسجد در 
دین اسلام، انسان ساز و جامعه پرداز است. وی بیان کرد: اجتماع مؤمنان به خودی خود 
منشأ خیر است و مسجد مکانی است که در آن اجتماع مؤمنان بر محور دعا و نماز شکل 
می گیرد. جامعه از طریق همین اجتماع سازنده مؤمنان به طور مداوم اصلاح می شود و از 
انحراف ناشی از تفرقه در جامعه اسلامی مصون می ماند. رئیس مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: اگر ما مسجد را به عنوان مقر فرماندهی اجتماعی و فرهنگی در جامعه 
اسلامی و نماد ظهور مردم باوری در نظام اسلامی تعریف کنیم، ضروری است تا در جهت 
گیری های خود نسبت به نقش مسجد در مدیریت فرهنگی جامعه تجدید نظر اساسی 
کنیم. قالیباف تاکید کرد: تقلیل مسجد به مکانی برای عبادت و تهی کردن این مکان 
مقدس از نقش اجتماعی آن، ظلم به آموزه های پیامبر اسلام )ص( است که حکومت 
اسلامی را بر محور مسجد اداره می کردند. وی متذکر شد: در سال های مبارزات انقلابی، 
مساجد نقشی محوری در بسیج مردم علیه رژیم شاهنشاهی ایفا کردند و در سال های دفاع 
مقدس نیز مساجد نقش محوری در بسیج نیروها علیه دشمن داشتند. رئیس مجلس 
شورای اسلامی بیان کرد: امروز هم با توجه به تغییر مأموریت ها و ظهور جبهه های جدید 
مبارزه، نیازمند بازتعریف نقش مساجد هستیم و باید در این مسیر از تجربه مساجدی که 
در سراسر کشور توانسته اند محور حرکت های جهادی، تربیتی، محرومیت زدایی، خیریه، 
توانمندسازی و سایر فعالیت های اجتماعی قرار گیرند، به بهترین شکل استفاده کنیم. 
قالیباف در ادامه گفت: پیشاپیش فرا رسیدن روز صنایع دفاعی کشور را به ملت ایران، تمام 
مجاهدان سرافرازان نیروهای مسلح به خصوص متخصصان وزارت دفاع و سایر تلاش گران 
حوزه صنایع دفاعی تبریک می گویم و یاد و خاطره شهدای گرانقدر صنعت دفاعی کشور 
را گرامی می دارم. رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: قابلیت بازدارندگی و توان 
دفاعی کشورمان بومی و جوشیده از فکر و توان ایرانی است و هیچ قدرتی نمی تواند مانع 
از افزایش مستمر قدرت بازدارندگی ایران و تقویت توان دفاعی کشور شود. وی ادامه داد: 
دستاوردهای غرورآفرین صنعت دفاعی کشور علاوه بر آنکه نمادی از شکست سیاست های 
تحریمی دشمنان ایران اسلامی است، به روشنی نشان می دهد اگر به جوانان متخصص 
کشور اعتماد کنیم، می توانیم بر مشکلات فائق آییم و قله های پیشرفت را فتح کنیم. 
قالیباف با بیان اینکه صنعت دفاعی کشور در حال حاضر سه ویژگی مهم و راهبردی را 
با هم ترکیب کرده است، تصریح کرد: اول اینکه به یک صنعت پیشران تبدیل شده که 
همزمان با خود سایر رشته های علمی به ویژه فنی و مهندسی را توسعه می دهد. دوم اینکه 
با تأمین نیازمندی های نیروهای مسلح و ایجاد برتری فناورانه نقش مهمی در قدرت دفاعی 
و بازدارندگی کشور ایفا می کند و سومین ویژگی آن است که با گشودن باب صادرات دفاعی 

در آینده نزدیک به مکمل مهمی برای اقتصاد کشور تبدیل خواهد شد.
  

وزیر کشور:

 گذرنامه ها برای اربعین قبل از رفتن به مرز 
تمدید شود

 وزیر کشور گفت: گذرنامه ها برای حضور در مراسم اربعین قبل از رفتن به مرز تمدید شود 
و در مرز این کار انجام نمی شود.  احمد وحیدی روز یکشنبه پس از نشست کمیته فرهنگی 
ستاد مرکزی اربعین در جمع خبرنگاران، این کمیته را یکی از کمیته های فعال ستاد اربعین 
دانست و گفت در این کمیته موضوعات مختلف فرهنگی بحث و گفت وگو می شود. وزیر 
کشور افزود: کمیته فرهنگی با استفاده از همه ظرفیت های هنری، تهیه کتاب و مقالات و 
پیش بینی مراسمات، همایش ها و فراهم کردن زمینه گسترده برای فعالیت فرهنگی فراهم 
کرده و کارهای ارزشمندی انجام می شود.   وحیدی ابراز امیدواری کرد در اربعین که خود 
واقعه بزرگ فرهنگی است با کمک فعالیت های فرهنگی بخشی از این ظرفیت بزرگ به 
نمایش در بیاید و زوار بتوانند از این خدمات فرهنگی گسترده پیش بینی شده بهره ببرند. 
وزیر کشور درباره مهلت گذرنامه ها که پیشتر گفته شده بود گذرنامه های دارای اعتبار یک 
ماهه، در مرز مهر اعتبار می خورد، اظهار داشت: ستاد اربعین روی موضوع برگ گذر مرزی 
یا گذرنامه اختصاصی با دولت عراق مشغول مذاکره است اما هنوز به نتیجه نرسیده است. 
وحیدی تاکید کرد: زائران باید قبل از مرز گذرنامه خود را تمدید کنند چون سر مرز این کار 
انجام شدنی نیست و کسانی که فرصت ندارند باید زودتر به اداره گذرنامه مراجعه کنند. وی 

خاطرنشان کرد: گذرنامه باید اعتبار کافی داشته باشد و این اعتبار در مرز شدنی نیست.
 

امیرآبادی نماینده مردم قم :

طی چند ماه آینده شاهد ثبات اقتصادی 
و بهبود شرایط خواهیم بود 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: دولت جراحی اقتصادی بزرگی را 
آغاز کرده و مجلس وظیفه خود می داند که از اقدامات دولت حمایت کند؛ با اقدامات 
دولت درزمینهٔ ارز طی چند ماه آینده شاهد ثبات اقتصادی و بهبود شرایط خواهیم بود. 
احمد امیرآبادی فراهانی در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم در سالن جلسات 
امام جواد)ع( استانداری افزود: هم اکنون در مجلس شورای اسلامی، دولت و شوراهای 
اسلامی شهر و روستا یک مجموعه انقلابی و جهادی مشغول فعالیت هستند که این 
مساله سبب شده تا مردم انتظارات بیشتری از مسئولان داشته باشند. وی بابیان اینکه 
دولت قبل با چاپ اسکناس دلار ۲۴ هزارتومانی را ۴۲۰۰ تومان در اختیار واردکنندگان 
قرار می داد، اظهار داشت: دولت آیت الله رئیسی ماهانه بین ۱۵ تا ۱۷ هزار میلیارد تومان 
از بدهی های دولت سابق را پرداخت می نماید. وی با تاکید بر اینکه بخشی از درآمد فروش 
نفت ایران در حال حاضر صرف تسویه بدهی های دولت قبل می شود، افزود: حدود ۵۰۰ 
هزار میلیارد تومان بدهی دولت دوازدهم در حال تسویه است و در کنار آن دولت کنونی 
هرگونه استقراض از بانک مرکزی را کنار گذاشته است. امیرآبادی ادامه داد: زمانی کالا در 
بازار ارزان به دست مردم می رسد که دولت از خلق پول و استقراض از بانک مرکزی دست 
بردارد و از همین جا اقدامات بزرگ دولت سیزدهم جای تقدیر دارد؛ استقراض از بانک 
مرکزی با کاهش ملموس ارزش پول ملی همراه است. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود، تصریح کرد: باروی کار آمدن مدیران جوان و انقلابی در بدنه مدیریت استان قم 

شاهد تحول ملموسی در تمام عرصه های اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی هستیم.
  

به میزبانی رئیس جمهور صورت گرفت؛

هم اندیشی دولت و دستگاه قضا
 برای مقابله با فساد 

نشست مشترک هیئت دولت و مسئولان عالی قضایی عصر امروز با حضور حجت 
الاسلام سید ابراهیم رئیسی و حجت الاسلام محسنی اژه ای و مسئولان علی رتبه دو 
قوه در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد. نشست مشترک هیئت دولت و مسئولان عالی 
قضایی عصر روزیکشنبه با حضور حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی و حجت الاسلام 
محسنی اژه ای و مسئولان علی رتبه دو قوه در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد. علی 
بهادری جهرمی با اشاره به برگزاری این جلسه، گفت: همکاری هایی که این دو قوه در 
حوزه پیشگیری و فساد می توانند با ایجاد شفافیت و توسعه دولت الکترونیک داشته 
باشند، مورد بررسی قرار گرفت. وی اظهار کرد: مسائل حوزه منابع انسانی، اداری، مالی، 
اصلاح بودجه جهت بهینه کردن هزینه ها، مصارف بودجه و حمایت حداکثری از کارکنان 

قوای مختلف کشوری از محورهای اساسی این جلسه بود.
 

سخنگوی دولت:

بیش از ۱۸ هزار ایرانی قربانی اعمال 
تروریستی شده اند

 سخنگوی دولت گفت: بیش از ۱۸ هزار ایرانی قربانی اعمال تروریستی شده اند؛ ما در 
این مسیر، رئیس جمهور، نخست وزیر و دانشمندها از دست داده ایم. 

علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در حساب کاربری خود در توئیتر، نوشت: ۲۱ 
 اوت روز یادبود قربانیان تروریسم است. وی تصریح کرد: بیش از ۱۸ هزار ایرانی قربانی 
اعمال تروریستی شده اند؛ ما در این مسیر، رئیس جمهور، نخست وزیر و دانشمندها از 
دست داده ایم. خون پاک سردار دل ها، فاتح دژ تروریست ها و شهید تروریسم دولتی، 

گواه این است که ایران سردمدار واقعی مبارزه با تروریسم است.

از حقوق ملت کوتاه  و مذاکراتی   رئیس جمهور گفت: در هیچ نشست 
نخواهیم آمد و دولت تلاش برای پیشرفت کشور و رفع مشکلات را با قوت ادامه 

خواهد داد. 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در هفدهمین اجلاس روز جهانی مسجد که 
صبح روز یکشنبه در سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی برگزار شد، گفت: 
امپراطوری رسانه ای امروز ابزار دشمن برای القای یاس در جامعه و در صدد 
دور کردن مردم از دین، ارزش ها و آرمان های انقلاب و نظام جمهوری اسلامی 
است. در سوی مقابل اما رهبر معظم انقلاب پرچم امیدآفرینی را برافراشته 
و مساجد نیز به عنوان کانون های امیدآفرینی نقش بسیار مهمی در بسط 

گفتمان رهبری در جامعه دارند.
آیت الله رئیسی با تاکید بر ضرورت پاسخ بهنگام و متقن به شبهات در جامعه، 
خاطرنشان کرد: شما ائمه محترم جماعات می توانید در مساجد علاوه بر اقامه 
نماز و نشر معارف دینی، شبهات ایجاد شده برای مردم را رفع و گره های ذهنی 
جامعه را باز کنید، چرا که اگر شبهات و القائات دشمن در ذهن مردم بی پاسخ 

بماند، سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی به مرور دچار فرسایش می شود.
رئیس جمهور در ادامه سخنان خود به فعالیت ها و اقدامات دولت در یک 
سال گذشته در زمینه مهار کرونا، توسعه سیاست همسایگی، ایجاد توزان در 
سیاست خارجی، افزایش تجارت خارجی، ارتقای ذخایر استراتژیک کالای 
اساسی و همزمان تلاش برای خودکفایی و تنوع مبادی ورود کالاهای اساسی 
اشاره کرد و گفت: دولت با همراهی مردم توانست گام بلندی را در صیانت از 
جان و سلامت مردم بردارد و همزمان بدون استقراض از بانک مرکزی یا خلق 
پول، توسعه اقتصاد ملی و افزایش سرمایه گذاری در پروژهای کلان ملی را 

دنبال کند.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش مهم ترین مؤلفه قدرت جمهوری 
اسلامی را حضور مردم در عرصه ها و صحنه های مختلف دانست و اذعان 
داشت: بحمدالله کشور ما دارای قدرت متکی به آحاد مردم است و تلاش 
دولت مردمی بر این اساس استوار بوده که از چنین قدرتی به خوبی برای تامین 

منافع ملت بهره بگیرد.
با تأکید بر اینکه با وجود تحریم ها و تهدیدها دولت کار  آیت الله رئیسی 
را با جدیت ادامه خواهد داد، افزود: با اعتقاد و اطلاع دقیق از ظرفیت ها و 
توانمندی ها می گویم که آینده برای کشور روشن است. امروز جنگ، جنگ 
اراده هاست و ملت ایران اراده کرده است بر دشمنان خود فائق آید و قطعاً 

خدای متعال هم کمک حال و یاریگر ملت ایران خواهد بود.
رئیس جمهور با بیان اینکه با رویکرد عزتمندانه دولت مردمی، بخش قابل 
توجهی از مطالبات خود از برخی کشورها را دریافت کرده ایم، تصریح کرد: در 
هیچ نشست و مذاکراتی از حقوق ملت کوتاه نخواهیم آمد، دولت تلاش برای 
پیشرفت کشور و رفع مشکلات را با قوت ادامه خواهد داد. ما زندگی مردم را 
به هیچ عامل بیرونی گره نخواهیم زد و مجدانه پیگیر رفع مشکلات کشور و 

مردم خواهیم بود.
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنانش ائمه جماعات را به تحکیم بیش 
از پیش ارتباط با اقشار مختلف مردم توصیه کرد و گفت: ارتباط وثیق با مردم 
جزء مبانی انقلاب و نظام جمهوری اسلامی است. حضور در میان و شنیدن 
بی واسطه سخنان و دغدغه های آنان توفیقی برای همه ماست. بارها گفته ام 
آنهایی که ما را به واسطه حضور در میان مردم در سفرهای استانی ملامت 

می کنند، لذت در کنار مردم بودن را درک نکرده اند.
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت استمرار سفرهای استانی دولت، افزود: 
سفرهای استانی را حتما ادامه خواهیم داد و دور دوم این سفرها به فاصله 
کوتاهی آغاز خواهد شد. از مردم و با مردم هستیم و خواهیم بود و به لطف خدا 

و با اتکاء به شعار ما می توانیم، مشکلات کشور حل خواهد شد.
آیت الله رئیسی در ابتدای سخنان خود در جمع ائمه جماعات کشور در 
تشریح اهمیت جایگاه مساجد در جامعه، تصریح کرد: برای انسان هایی که 
به هر دلیلی دچار آسیب و اضطراب های اجتماعی شده اند، مسجد به عنوان 

محلی برای آرامش آنها و ملجأ ناامیدان است.
رئیسی با بیان اینکه امام جماعت مسجد صرفاً پیش نماز مردم نیست، بلکه 
امام مسجد و پیشرو در حل مشکلات مردم است، افزود: بسیاری از گره ها و 
کدورت های آحاد مردم به دست ائمه جماعات مساجد باز می شود. همچنین 
نقش مساجد و ائمه جماعات در ایجاد آرامش اجتماعی و رفع نیاز خانواده های 

نیازمند در دوران کرونا نقشی بی بدیل و بسیار اثرگذار بود.
و  معرفت افزایی  حوزه  در  مساجد  کارکرد  همچنین  جمهور  رئیس 
بصیرت افزایی را مورد اشاره قرار داد و گفت: مساجد در کنار جایگاه عبادی، 
همواره به عنوان سنگر و جایگاهی برای مقاومت فرهنگی و نیز دشمن شناسی 

و دشمن ستیزی نیز نقش آفرین و الهام بخش بوده اند.
آیت الله رئیسی گفت: خاستگاه شهدای ما و محل پرورش و تربیت رزمندگان 
و سرداران ما چه در دفاع مقدس و چه در دفاع از حرم اهل بیت)ع( مساجد 
بوده است که این جایگاه با اهمیت همواره باید از سوی ائمه جماعات، آحاد 

مردم و دولتمردان برجسته و بزرگ شمرده شود.

رئیس جمهور در هفدهمین اجلاس روز جهانی مسجد:

در هیچ نشست و مذاکراتی از حقوق ملت کوتاه نخواهیم آمد

 معاون اول رییس جمهور در جلسه ای با اعضای 
حقیقی شورای عالی جهاد سازندگی بر عزم و اراده 
جدی دولت برای احیای این جریان مردمی در کشور 

تاکید کرد. 
محمد مخبر در جلسه ای با اعضای حقیقی شورای 
عالی جهاد سازندگی با اشاره به تاکیدات مقام معظم 
رهبری و رئیس جمهور برای پشتیبانی از فعالیت های 
جهادی گفت: رویکرد جدی دولت سیزدهم توسعه و 
محرومیت زدایی با اتکاء به توان و ظرفیت مردم است 
و جهاد سازندگی باید به جریانی امیدآفرین و نمادی 

برای کارآمدی نظام تبدیل شود.  

معاون اول رییس جمهور افزود: در این زمینه برنامه 
دولت صرفا رفع مشکلات مردم در کوتاه مدت نیست 
ظرفیت های  و  خلاقیت ها  همه  می خواهد  بلکه 

مردمی را برای ساخت آینده کشور به کار بگیرد.
مخبر با تاکید بر اینکه دولت امکانات، منابع و ابزار 
لازم را برای فعالیت جهاد سازندگی فراهم خواهد 
کرد، گفت: خوشبختانه علاوه بر دولت، سایر نهادها 
نیز در این مسیر پای کار هستند و جهاد سازندگی 
مردمی،  و  دولتی  پشتوانه های  به  اتکاء  با  باید 
خلاء های کشور را شناسایی و ماموریت های بزرگی را 

به سرانجام برساند.

وی از انحلال جهاد سازندگی به عنوان یک اشتباه 
بصورت  اگرچه  جهادسازندگی  افزود:  و  برد  نام 
شکلی در گذشته از بین رفت اما محتوا و روح حاکم 
زنده است؛ چرا  این جریان همچنان در کشور  بر 
است  این  جهادی  روحیه  و  فرهنگ  خاصیت  که 
با وجود مخالفت ها و سنگ اندازی ها، متوقف  که 

نمی شود.
معاون اول رییس جمهور از اعضای حقیقی شورای 
عالی جهاد سازندگی خواست چارچوب، اهداف و 
ساختار دقیقی برای احیای جهاد سازندگی تدوین و 

با جدیت آن را پایه گذاری و پیگیری کنند.

معاون اول رییس جمهور:

اراده دولت برای احیای جهاد سازندگی جدی است

آیت الله اعرافی در اجلاس مدیران و رؤسای آموزش و 
پرورش تصریح کرد: حوزه علمیه سهم خواهی در نظام 
آموزش و پرورش ندارد، اما آمادگی همکاری و همراهی 
در مباحث فرهنگی مدرسه و نظام تعلیم و تربیت وجود 
دارد و ارتباط با آموزش و پرورش باید عالمانه و حکیمانه 

و با دست پر باشد. 
آیت الله علیرضا اعرافی، مدیر حوزه های علمیه کشور، 
یکشنبه ۳۰ مرداد ماه ۱۴۰۱ در دومین روز از اجلاس 
پرورش سراسر کشور، در  و  آموزش  و رؤسای  مدیران 
سالن اجلاس سران اظهار کرد: به عنوان فردی که در 
۴۰ سال گذشته هیچ هفته اش بدون دغدغه تعلیم و 
تربیت نگذشته و به عنوان یک طلبه، از راهبران نظام 

تعلیم و تربیت تشکر می کنم.
تعلیم  نظام  راهبر  و  مدیر  این جمع  داد:  ادامه  وی 
سطح،  یک  دارد؛  وجود  رده   ۵ که  هستند  تربیت  و 
سیاست گذاری است و آن سو، صف و مدرسه )جایی 
که فرایند مستقیم تعلیم و تربیت بین شاگرد و استاد رقم 
می خورد( است و در این بین رده های مدیری از مدیر 
منطقه تا وزارتخانه قرار دارد. آیت الله اعرافی با بیان اینکه 
مدیریت راهبری علم و دانش با همه مدیریت ها متفاوت 
است، گفت: وقتی مدیریت در قلمرو علم و دانش آمد، 
باید گفت هیچ مدیریتی به پیچیدگی و حساسیت و 
دشواری سپاه علم و دانش کشور نیست. وی با اشاره 
به اینکه وقتی مدیریت در گفتمان انقلاب اسلامی قرار 
گیرد، حساسیت مضاعف پیدا می کند، افزود: از فلسفه 
چقدر  و  داریم  اطلاع  چقدر  اسلامی  تربیت  و  تعلیم 
مطالعه داریم. مدیران ما بیش از معلمان باید از مطالعات 

جامع در حوزه تعلیم و تربیت برخوردار باشند.
مدیر حوزه های علمیه کشور بیان کرد: رویکرد متوازن 

و جامع به تمام ساحت های تعلیم و تربیت مهم است؛ 
گاهی مدیر به یکی از قلمروها توجه دارد که یک آسیب 
است. گاهی مدیر، سخت افزار و گاهی نرم افزار را بیشتر 
می بیند و این مدیر تراز نیست. تأکید بنده هم از ب ُعد 
فراگیری و هم توازن است. پس مدیر باید نگاه فراگیر به 

همه قلمروها داشته باشد و به همه آنها بپردازد.
عضو فقهای شورای نگهبان افزود: دومین رویکرد، 
نگاه های  بر  مبتنی  و  جامع  و  کلان نگر  راهبردی 
رویکرد  بر  نگاه  رویکرد،  سومین  و  است   راهبردی 
اداری کشور شاید  نظامات  در  تقریبا  پژوهشی است  
بالای ۵۰ درصد اقدامات مبتنی بر مطالعات و تحقیق 
نیست و خیلی همت کنیم شاید ۲۰ درصد فعالیت 
ها مبتنی بر مطالعات و تحقیق باشد. آیت الله اعرافی 
اضافه کرد: ارتقای مستمر دانشی، رویکرد بعدی است 
و مدیر باید هر روز ساعاتی را به مطالعه بپردازد و رویکرد 

دیگر، رویکرد تمدنی و آینده نگر است.
مدیر حوزه های علمیه کشور افزود: اسناد راهبردی 
در  باید  رو  پیش  چالش های  و  تربیت  و  تعلیم  نظام 
قالب مطالعات عمیق و جامع از سوی مدیران واکاوی 
و  عادت  چون  پاردوکس هایی  با  شوند.  بررسی  و 
انتخاب، نظم و آزادی، گذشته و آینده، مربی و متربی، 
تعبد و تعقل و سنت و مدرنیته در نظام تعلیم و تربیت 
مواجهیم و هنر مدیریت یافتن راهکارهایی برای پاسخ 
به این پاردوکس هاست. وی با اشاره به اینکه ۱۰ نکته 
و نگاه در سند تحول بنیادین آموزش و پرورش وجود 
دارد که یکی از آنها نگاه تمدنی است که باید در کالبد 
الزام دیگر  پرورش رسوب کند، گفت: یک  و  آموزش 
مدیریتی عرصه تعلیم و تربیت، مشارکت جویی و جلب 
مشارکت دیگر دستگاه ها و تقویت تعاملات و ارتباطات 

است. همه دستگاه های اجرایی باید پیوست آموزش و 
پرورشی داشته باشند و توضیح دهند که برای آموزش 
و پرورش چه می کنند، آنها باید وظایفی که در قبال 

آموزش و پرورش دارند را مشخص و ایفا کنند.
آیت الله اعرافی ادامه داد: یک الزام دیگر مدیریتی، 
رویکرد امیدبخشی و شوق آفرینی است. رویکرد توجه 
به استعدادها و نخبگان جوان و رویکرد کادرسازی و 
مدیرپروری نیز باید مورد توجه مدیران آموزش و پرورش 
باشد. مدیر حوزه های علمیه کشور با بیان اینکه علاوه 
بر موارد گفته شده، معماری ایرانی، اسلامی و فضای 
مناسب مهم برای آموزش بسیار است و تعلیم و تربیت 
در یک فضای بسته و بی روح نمی تواند به خوبی پیش 
برود گفت: شعر و ادب فارسی و هنر نیز در تعالی روح 
و شخصیت تاثیر بی نظیری دارد. توجه به تاریخ ایران، 
اسلام و انقلاب اسلامی و تقویت ارتباط میان مسجد 
و مدرسه نیز مهم است. باید ارتباط میان نظام تعلیم و 

تربیت و نظام عبادی را مدنظر داشته باشیم.
نظام  در  داد: حوزه علمیه سهم خواهی  ادامه  وی 
آموزش و پرورش ندارد، اما در هر کجا که شما احساس 
و  می دانیم  همکاری  به  موظف  را  خود  ما  کنید  نیاز 
آمادگی برای همکاری و همراهی در مباحث فرهنگی 
با  ارتباط  و  دارد  تربیت وجود  و  تعلیم  نظام  و  مدرسه 
آموزش و پرورش باید عالمانه و حکیمانه و با دست پر 
باشد. عضو مجلس خبرگان رهبری اضافه کرد: ما برای 
پاسخگویی به نیاز نسل امروز، نیازمند مطالعه، تحقیق، 
و  الزامات  با  تبیین  به جهاد  پرداختن  و  انقلابی  روح 
را پرچمدار  و پرورش  و آموزش  مقدمات لازم هستیم 
فکر و اندیشه انقلاب اسلامی می دانیم. حوزه در کنار 

آموزش و پرورش خواهد بود.

آیت الله اعرافی در اجلاس مدیران و رؤسای آموزش و پرورش:

حوزه علمیه سهم خواهی در نظام آموزش و پرورش ندارد

سردار سلامی: 

خطرناکترین راهبرد دشمن حمله به قلب ها و ذهن هاست
 فرمانده کل سپاه پاسداران با بیان اینکه خطرناک ترین راهبرد دشمن و ویرانگرترین 
تهدیدی که انتخاب کرده، حمله به قلب ها و ذهن هاست، گفت: دشمن از قدرت نظامی 

خود به اندازه ممکن استفاده کرده اما راه ها برایش بسته بوده است. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی در دومین روز از سی  وششمین اجلاس مدیران 
و روسای آموزش و پرورش کشور که در سالن اجلاس سران برگزار شد، اظهار داشت: 
نکته ای که بسیار مهم است و ما از دوران کودکی در مسیر رشد و تکامل تدریجی خود آن 
را در محور زمان دیده ایم، این است که معلمان ما شخصیت هایی وارسته، متخلق، اسوه 
در فضایل اخلاقی و انسان هایی شایسته برای ساخت زیربنای فکری، علمی، معرفتی و 
تربیتی برای نسل های نونهال و نوجوان و جوان ما هستند. فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی افزود: معلم یک نقطه منفصل از محیط اجتماعی نیست بلکه حقیقتی 
جاری و شخصیتی تکثیر شونده است، یک مدل و الگوی تعمیم یابنده است. معلم، قله ای 
است از فضائل که از آن ارزش های اخلاقی، تربیتی، دانش و علوم معارف می جوشد و در 
دامنه محیط اجتماعی سرازیر شده در جامعه را برای آینده می سازد. یعنی افرادی که بنای 
عظیم ساخت انسانی کشور را برای آینده ای که مستمراً به حال تبدیل می شود را می سازند 
معلمان ما هستند. سرلشکر سلامی با بیان اینکه وسعت هر کشور در ابعاد و طول و عرض 
جغرافیایی آن نیست، تصریح کرد: وسعت هندسی یک عامل قدرت است اما عنصر اصلی 

که عظمت و وسعت و شکوه یک جامعه را تعیین می کند، وسعت ذهن ها و قلب هاست. 
هر کشوری به وسعت مساحت ذهنی بزرگ یا کوچک است. وی در بخش دیگری از 
سخنانش با اشاره به نبرد دشمن علیه کشورمان تاکید کرد: امروز زبان و قلم، سلاح ما 
است که می تواند ما را از قلب یک نبرد نیرومند با موفقیت خارج کند. دشمن همه ابزارهای 
به تسلیم کشیدن ما را اعمال کرده است، تمام زوایای متنوع نبرد را به روی ما گشوده و 
همه راه ها را طی کرده است. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی عنوان کرد: 
دشمن از قدرت نظامی خود به اندازه ممکن استفاده کرده است. از تهدید اقتصادی به 
عنوان ویرانگرترین سلاح برای به تسلیم کشاندن اراده این ملت بهره برده است. از نبردهای 
نیابتی در مقیاس عظیم برای محاصره امنیتی ما بهره برده است. از یک نبرد اطلاعاتی 
عظیم، ترور، خرابکاری و دستکاری در نظام امنیت داخلی ما استفاده کرده است. تمام 
این ابزارهای نبرد سخت را به کار گرفته، اما راه بسته است. سرلشکر سلامی با اشاره به 
راهبردهای خطرناک دشمن علیه ایران گفت: خطرناکترین راهبرد دشمن و ویرانگرترین 
تهدیدی که انتخاب کرده است حمله به قلب ها و ذهن هاست. باید در این خصوص مطالعه 
کنید. البته حتما پیش از من این حوزه مطالعه دارید. ولی بنده به اساس مسئولیتی که در 
حفاظت از انقلاب اسلامی در مقابل طیف متنوع تهدیدات دارم گاهی مجبور می شوم 

علاوه بر گذر به دنیای تهدیدات سخت در حوزه تهدیدات نرم مروری داشته باشم.

سید علی موسوی خلخالی*
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بخارپز کردن غذاها چه فوایدی دارد؟

خیلی از افرادی که قرص و دارو مصرف می کنند، چه تجویزی و چه بدون نسخه، 
نمی دانند بهترین زمان مصرف این داروها چه وقت است، خصوصا در ارتباط با زمان 

وعده هایی غذایی و اینکه صبح داروها را مصرف کنند یا شب زمان خواب.
 )chronotherapy( ارزیابی مطالعاتی در مورد بهترین زمان مصرف داروها، کرونوتراپی
نام دارد و اطلاعات مفیدی به افراد ارائه می دهد تا بیماری های خود را به بهترین شکل 

مدیریت کنند.
دارو را پیش از غذا مصرف کنیم یا همراه غذا و یا بعد از غذا؟

پاسخ ساده ای برای این پرسش وجود ندارد. اما به عنوان یک اصل کلی شما باید دارو 
را با معده خالی )یک ساعت پیش از غذا یا دو ساعت بعد از غذا( مصرف کنید، مگر اینکه 

جور دیگری توصیه شده باشد.
خیلی از داروها تحت تاثیر چیزی که می خورید قرار می گیرند. مثلا خوردن قرص 
همراه غذا ممکن است در شیوه ی جذب آن در معده و روده اختلال ایجاد کند. اگر 
همزمان با مصرف دارو در معده تان غذا باشد، ممکن است جذب دارو به تاخیر بیفتد 

یا کمتر شود.
اما بعضی از داروها مانند آسپیرین و دیگر داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی، با غذا 
بهتر تحمل می شوند. بنابراین ترجیحا آن ها را همراه غذا یا فورا بعد از غذا مصرف کنید تا 

احتمال عوارض جانبی آن ها مانند خونریزی معده و ریفلاکس اسید کمتر شود.
داروهایی که باعث تهوع و استفراغ می شوند نیز اغلب بهتر است بعد از غذا مصرف 
شوند تا حالت تهوع و استفراغ ایجاد نکنند. به هر صورت کار درست این است از پزشک 

یا داروساز بپرسید بهتر است داروی مورد نظر را همراه با غذا مصرف کنید یا نه.
تداخل غذا با دارو

بعضی از غذاها علاوه بر اینکه می توانند بر توانایی بدن در جذب دارو اثر بگذارند، 
می توانند با ترکیبات یک دارو نیز واکنش نشان داده و جلوی عملکرد درست دارو را 
بگیرند. گریپ فروت و آب گریپ فروت نمونه های خوبی از غذاهایی هستند که می تواند 
در عملکرد داروها اختلال ایجاد کنند. گریپ فروت با بعضی از آنزیم های مسئول در 
تجزیه دارو در بدن تداخل دارد و منجر به افزایش مقدار داروی تجمع یافته در بدن 

می شود. افزایش سطح دارو در بدن هم باعث تشدید عوارض جانبی آن خواهد شد.
بسته به اینکه دارو به چه منظوری تجویز شده این پتانسیل را دارد که اثرات خطرناکی 
بگذارد. مثلا اگر یک داروی ضدفشارخون در بدن تجمع کند، ممکن است فشارخون را 

در حد خطرناکی پایین بیاورد.

و هم  تجویزی  داروهای  مورد  در  دارویی می توانند هم  و  تداخلات غذایی  چنین 
داروهای بدون نسخه مانند آنتی اسیدها و ویتامین ها و مکمل های آهن رخ دهند.

یک مسئله ی بسیار مهم و گاهی خطرناک دیگر اینکه این احتمال هم وجود دارد یک 
داروی جدید با دارویی که در حال حاضر مصرف می کنید تداخل داشته باشد. به همین 

دلیل همیشه باید پزشکتان را در جریان هر دارویی که مصرف می کنید قرار دهید.
خیلی از افراد علاوه بر اینکه می خواهند بدانند دارو را همراه غذا مصرف کنند یا 
پیش از غذا و یا بعد از غذا، مایلند بدانند چه زمانی از روز بهترین وقت مصرف انواع 

داروهاست. چند نمونه به شما ارائه می دهیم:
داروهای فشارخون را چه زمانی مصرف کنید؟

ادرارآورها نوعی از دارو هستند که برای کاهش فشارخون بالا استفاده می شوند. این 
داروها نیاز به ادرار کردن را افزایش می دهند، بنابراین اغلب صبح مصرف می شوند تا در 

خواب شب اختلال ایجاد نکنند.
دیگر داروهای ضدفشارخون نیز معمولا صبح ها مصرف می شوند؛ اما مطالعه ی 
انگلیس در حال بررسی و مطالعه ی بهترین زمان مصرف داروهای  گسترده ای در 
فشارخون می باشد. تحقیقی در گذشته نشان داده بود که مصرف داروهای فشارخون 
در شب باعث کنترل بهتر فشارخون شده و ریسک مرگ یا بیماری های قلبی و عروقی 

را پایین می آورد.
توجه داشته باشید که با افزایش سن، فشارخون شما دیگر در طول خواب مانند زمانی 
که جوان تر هستید کاهش نمی یابد و خطر سکته و حمله قلبی را افزایش می دهد. 
مصرف داروهای فشارخون در شب می تواند این خطر را کاهش دهد. دو موردی که 
آنزیم  )مهارکننده های   ACE مهارکننده های از  عبارتند  باید در شب مصرف شوند 

.)II مسدودکننده های گیرنده آنژیوتانسین( ARB و )تبدیل کننده آنژیوتانسین
زمان مناسب برای مصرف استاتین ها

استاتین ها برای کاهش کلسترول LDL و معمولا یک بار در روز مصرف می شوند، اما 
بهترین زمان مصرف شان کِی است؟ استاتین ها، آنزیمی را که کلسترول تولید می کند 
مهار می کنند و از این رو میزان کلسترولی را که کبد می سازد کاهش می دهند. این آنزیم 
شب  ها فعال تر است، به همین دلیل داروسازها توصیه می کنند بهترین زمان مصرف 
استاتین ها در زمان خواب است، اما در واقع بستگی به این دارد که نوع استاتینی 
که مصرف می کنید تا چه مدتی در سیستم بدنتان می ماند که به آن نیمه عمر دارو 
می گویند، یعنی استاتینی که مصرف می کنید در مدت زمان کوتاه اثر می کند یا در 

مدت زمان طولانی. بنابراین همیشه تابع دستور پزشک باشید و بروشور دارو را کامل 
بخوانید.

داروهای آرتروز را چه زمانی مصرف کنید؟
اگر استئوآرتریت داشته باشید، پزشکان به طور کلی توصیه می کنند داروی مسکن تان 
را زمانی مصرف کنید که درد زیادی دارید. همیشه یادتان باشد حداقل فاصله زمانی 
لازم بین دو وعده داروی مسکن را رعایت کنید. اگر دو دوز مسکن را خیلی نزدیک به هم 

مصرف کنید، ممکن است مسموم شوید.
یادتان باشد داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی به طور کل باید همراه غذا مصرف 

شوند تا اثرات گوارشی آن ها به حداقل برسد.
قرص های پروژسترونی را چه زمانی مصرف کنید؟

خیلی مهم است که قرص  پروژسترونی )progestogen – only pill( را هر روز راس 
ساعت مشخص مصرف کنید تا عملکرد موثری داشته باشد و این مسئله در مورد 
از قرص های ضدبارداری معمولی است. قرص های  قرص های پروژسترونی مهم تر 
پروژسترونی یا مینی پیل عملکرد متفاوتی با قرص های معمولی دارد زیرا ترشحات دهانه 
رحم را غلیظ و برای اسپرم نامناسب می کند. این قرص جلوی تخمک گذاری را می گیرد 

اما نه به طور مداوم.
اثر قرص های پروژسترونی در برخی از خانم ها بعد از تقریبا ۲۱ ساعت از بین می رود، 
بنابراین باید با توجه به زمانی از روز که معمولا فعالیت جنسی دارید، زمان مصرف قرص 
را تنظیم کنید؛ مثلا اگر معمولا شب ها رابطه جنسی دارید، باید قرص پروژسترونی را 

صبح مصرف کنید.
بهترین زمان مصرف بیس فسفونات ها

بیس فسفونات ها داروهایی برای پوکی استخوان هستند که معمولا صبح ها مصرف 
می شوند، زیرا فرد بعد از مصرف آن باید حداقل ۳۰ دقیقه دراز نکشد تا دارو به مری 

برنگردد و باعث سوزش و ناراحتی معده نشود.
داروهایی که عوارض جانبی خواب آوری دارند

از  بعضی  مثلا  کنند،  ایجاد  خواب  و  آرام بخش  حالت  می توانند  که  داروهایی 
داروهای  دیگر  شوند.  مصرف  شب ها  است  بهتر  حلقه ای،  سه  ضدافسردگی های 
ضدافسردگی، مثلا مهارکننده های انتخابی بازجذب سروتونین )SSRIs( می توانند در 

خواب اختلال ایجاد کنند و بهتر است صبح ها مصرف شوند.
داروهای تیروئیدی

خیلی از افراد برای جایگزین هورمون هایی که غده تیروئیدشان دیگر تولید نمی کند، 
باید داروی تیروئید مصرف کنند. داروهای تیروئید می توانند با داروهای دیگر تداخل 
ایجاد کنند، بنابراین همیشه بهتر است آن ها را با معده خالی و اول صبح مصرف کنید.

چند توصیه
. همیشه برچسب یا بروشور دارو را بخوانید و اگر چیزی را متوجه نشدید یا به اطلاعات 

بیشتری نیاز داشتید، از پزشک یا داروساز بپرسید.
. اگر پزشک دارویی برایتان تجویز کرد، حتما او را در جریان تمام داروهایی که مصرف 

می کنید قرار دهید، حتی داروهای مکمل و گیاهی.
. دارو را با یک لیوان آب پُر مصرف کنید، مگر اینکه جور دیگری توصیه شده باشد.

. دارو را با غذا مخلوط نکنید، قرص ها را نجوید یا خُرد نکنید و کپسول ها را باز نکنید، 
زیرا روی عملکرد دارو اثر می گذارد.

املاح  و  ویتامین ها  زیرا  نکنید،  مصرف  دیگر  داروهای  با  را  ویتامین  قرص های   .
می توانند با بعضی از داروها تداخل ایجاد کنند.

. داروها را با نوشیدنی های داغ ترکیب نکنید، زیرا گرمای نوشیدنی می تواند اثر دارو 
را از بین ببرد.

. اگر زمان مصرف دارو را فراموش می کنید، از یادآور گوشی یا زنگ ساعت کمک 
بگیرید.

هر دارویی را چه زمانی مصرف کنیم بهتر است؟

آیا وعده غذایی کودکان باید متفاوت از بزرگسالان باشد؟بهترین زمان مصرف برخی داروهای رایج

کودکان به چه ویتامینی نیاز دارند

به  باشند  داشته  سالمی  و  خوب  رشدی  نمودار  اینکه  برای  رشد  سنین  در 
انواع ویتامین و مواد معدنی نیاز دارند. والدین باید بتوانند این مواد مغذی را در 
وعده های غذایی آن ها بگنجانند، اما در شرایط خاص ممکن است کودک برای 
رشد بهتر به مکمل ها احتیاج داشته باشد. این مقاله به شما هر آنچه را که باید راجع 

به انواع ویتامین های مورد نیاز کودکان بدانید آموزش می دهد:
کودکان برای رشد به مواد مغذی نیاز دارند

مقدار ویتامین و مواد معدنی که کودک نیاز دارد بسته به سن، جنس، اندازه و 
نمودار رشدی او متفاوت است. به گفته کارشناسان بهداشت کودکان ۲ تا ۸ ساله 
روزانه ۱۰۰۰ کالری، ۹ تا ۱۳ ساله به ۱۴۰۰ تا ۲۶۰۰ کالری نیاز دارند البته این 
مقدار هم با توجه به سن و میزان فعالیتشان تغییر می کند. سن کودکان در میزان 
دریافتی انواع ویتامین ها و مواد معنی فاکتوری تعیین کننده است به این صورت 
که نوجوانان برای رشد به انواع مواد مغذی نیاز دارند در صورتی که کودکان و 

خردسالان مقدار کم تری هم دریافت کنند دچار مشکلی نخواهند شد.
آیا وعده غذایی کودکان باید متفاوت از بزرگسالان باشد؟

کودکان به مواد غذایی مشابه بزرگسالان نیاز دارند البته به میزان کمتری. هرچه 
سن کودکان بالاتر می رود این نیاز بیشتر می شود به خصوص در رابطه با کلسیم 
و ویتامین D. به علت تأثیری که در رشد و استحکام استخوان ها دارند. البته به 
آهن، روی، کولین، ویتامین B. و A. برای رشد قسمت های مختلف مغز هم نیاز 
دارند؛ بنابراین اگرچه در ظاهر میزان این مواد نسبت به بزرگسالان باید کمتر باشد، 
اما عامل مهمی در رشد کودک هستند و اگر هرکدام به مقدار لازم به بدن کودک 

نرسد، رشد او را دچار مشکل می کند.
آیا کودکان به مکمل های غذایی نیاز دارند؟

اگر رژیم غذایی کودک سالم و اصولی باشد به هیچ عنوان به مکمل های غذایی 
احتیاجی ندارد. با این حال نیازهای تغذیه ای از کودکی به کودک دیگر متفاوت 

است. مثلا برخی نوزادان از همان ابتدا باید ویتامین D. مصرف کنند. 
البته تأکید محققان بر این است که کودکان بالای ۱ سال با رعایت یک رژیم 
غذایی سالم تا آنجا که امکان دارد از مصرف مکمل ها خوددداری کنند. کودکان 
در یک رژیم سالم باید انواع میوه و سبزیجات، دانه های خوراکی، لبنیات و پروتئین 

را روزانه دریافت کنند.
بعضی کودکان به مکمل های غذایی نیاز دارند

در مواردی خاص بعضی کودکان به مواد معدنی و ویتامین های اضافی نیاز 
دارند:  - کودکانی که پایه اصلی غذایی که در روز می خورند گیاهی )مواد غذایی 
حیوانی نمی خورند یا بسیار کم استفاده می کنند( است ممکن از در معرض خطر 

کمبود کلسیم، آهن، روی، ویتامین B۱۲ و D. قرار بگیرند.
- برخی والدین گیاه خوار هستند و به همین دلیل کودکان آن ها نیز مجبورند 
از این قاعده پیروی کنند، ولی باید در نظر داشت که رژیم غذایی برای کودکان 
خطرناک است چرا که برخی ویتامین ها مثل ویتامین B. ۱۲ تنها از غذاهای 
حیوانی تأمین می شود. - اگر به تغذیه کودک و میزان ویتامین دریافتی آن ها توجه 

نشود ممکن است باعث رشد غیر طبیعی و یا تأخیر در رشد کودک شود.
- کودکانی که به بیماری سلیاک و یا التهاب روده مبتلا هستند در جذب چند 
ویتامین دچار مشکل می شوند به ویژه آهن و روی و ویتامین D. - بدن کودکانی 
 .D، E، A که کیست دارند نمی تواند چربی را جذب کند پس دچار کمبود ویتامین
و K. هستند. - کودکانی که مبتلا به سرطان هستند برای اینکه طی درمان دچار 

سوء تغذیه نشوند باید از مکمل های غذایی استفاده کنند.
بدن به میزان معین و مشخصی از ویتامین ها نیاز دارد

اگر کودک شما بدغذا است و یا خیلی کم غذا می خورد در جذب مواد مغذی و 
انواع ویتامین ها مشکل خواهد داشت. شما می توانید کمبود آن را با مکمل ها جبران 
کنید. البته این نکته را فراموش نکنید که برای استفاده از مکمل ها و همچنین تعیین 
میزان مصرفی حتما به پزشک مراجعه کنید. به هنگام خرید هم دقت کنید این 

مکمل مخصصوص کودکان باشد که دوز اضافی وارد بدن فرزندتان نشود.
در مصرف ویتامین ها و مواد معدنی احتیاط کنید

اگر دوز مصرفی ویتامین مناسب سن کودک نباشد به احتمال قوی مسمومیت 
 A، ایجاد می کند. این نکته به خصوص در ویتامین های محلول در چربی مثل
E، D، K. اثبات شده است. بهتر است که ویتامین ها را دور از دسترس کودکان 
نگهداری کنند به ویژه آن هایی که به شکل آب نبات و شربت در بازار موجود است.

چگونه از میزان کافی مواد مغذی در بدن کودک اطمینان پیدا کنیم
اولین کاری که می توانید برای اطمینان از میزان کافی مواد مغذی در بدن 
کودک انجام دهید این است که رژیم غذایی سالم برای او در نظر بگیرید و از انواع 
سبزیجات، میوه ها، غلات کامل، پروتئین، چربی های سالم و... استفاده کنید. با 
کمی صبر و حوصله و استفاده از هنرهای بصری کودکتان را به خوردن سبزیجات 
تازه و میوه تشویق کنید. در مصرف تنقلات احتیاط کنید و میوه تازه و میان 
وعده های مقوی را جایگزین انواع کیک و بیسکویت و آب میوه صنعتی و... کنید. 
البته همانطور که در بالا اشاره شد اگر تمام تلاش خودتان را کردید، ولی همچنان 

کودک شما بدغذا بود از مکمل ها استفاده کنید. 
هر چندماه یک بار به متخصصین تغذیه مراجعه کنید تا عادات غذایی فرزندتان 

مورد بررسی قرار گیرد وپزشک نکات لازم را برای شما یادآور شود.

استاد علوم پزشکی کرمان تشریح کرد:

مصرف الکل کدام سرطان ها را بیشتر 
به ارمغان می آورد؟ 

استاد پزشکی اجتماعی دانشگاه علوم پزشکی کرمان که می گوید در دنیا 
سرطان زا بودن الکل آن هم از نوع یک آن به اثبات رسیده تاکید می کند که هفت 

نوع سرطان در نتیجه مصرف این نوشیدنی ممکن است خود را نشان دهد.
نوذر نخعی اظهارداشت: قبلا الکل به عنوان ماده سرطان زا مطرح نبود اما با 
انجام آزمایش ها و تحقیق ها کم کم الکل به عنوان ماده ای سرطان زا آن هم در 

نوع یک معرفی شد و اکنون بالاترین نمره را در سرطان زایی دارد.
وی با بیان اینکه چندین سال است الکل در مقالات و تقسیم بندی محافل علمی 
بین المللی سازمان جهانی بهداشت به عنوان ماده سرطان زای نوع یک تلقی می 
شود افزود: سرطان روده بزرگ، سرطان سینه در زنان و مری در بین سرطان ها شدید 
تر و شیوع بیشتری دارد. این استاد دانشگاه اظهار داشت: هفت سرطان ناشی از 
مصرف مشروبات الکلی ممکن است در بدن فرد مصرف کننده خود را نشان دهد 
اظهار داشت: نخعی گفت: الکل در ردیف ۱۲۲ ماده سرطان زا از جمله بنزین، 
ازبست، آرسنیک و ... قرار دارد لذا مصرف مشروبات الکلی بشدت سرطان زا است. 
استاد پزشکی اجتماعی دانشگاه علوم پزشکی کرمان تصریح کرد: الکل یک ماده 
سرطان زای قطعی است زیرا مطالعات حیوانی و انسانی را پشت سر گذاشته است. 
نخعی در ادامه به توصیه های پروفسور سالی دیویس مدیر ارشد پزشکی انگلیس که 
به نوعی از نظر جایگاهی و توصیه های سلامت از وزیر بهداشت نیز بالاتر است اشاره 
کرد و گفت: وی رهنمودی را برای مصرف الکل در سال ۲۰۱۶ در یک مقاله علمی 
چاپ کرده که دولت آن را منتشر کرد. وی افزود: در رهنمودهای پروفسور دیویس 
تصریح شده ما هیچ سطحی از مصرف الکل را ایمن تلقی نمی کنیم لذا مصرف هر 
چند اندک مشروبات الکل می تواند سرطان زا باشد. نخعی اظهار داشت: پروفسور 
دیویس همچنین در مصاحبه ای با گاردین اعلام می کند من اگر تاکنون به بیمارانم 

توصیه می کردم الکل بخورند از همه عذرخواهی می کنم.

سلامت

متخصص قلب و عروق :

شاخص ترین علامت های پرفشاری خون
متخصص قلب و عروق گفت: سرگیجه، احساس خستگی، سبکی سر، 
رطوبت و سردی دست ها، تهوع و استفراغ از شایع ترین علائم فشار خون پایین 

است که سرگیجه در همه آنها شایع تر است.
محمدرضا محمدحسنی متخصص قلب و عروق با اشاره به اینکه مشکل 
جامعه ما فشار خون بالا است نه فشار خون پایین؛ گفـت: فشار خون بالا 
علامت ندارد . فشار خون بالا قاتل خاموش است و نیمی از بیماران از فشار 
بالای خون خود بی اطلاع هستند. خوشبختانه فشار خون پایین در بیشتر 
و موجب  داده  را کاهش  مغز  به  با علائم است. خون رسانی  مواقع همراه 

احساس ضعف و خستگی و سرگیجه در بیمار می شود.
احساس  سرگیجه،  داشت:  اظهار  پایین  خون  فشار  علائم  درباره  وی 
خستگی، سبکی سر، رطوبت و سردی دست ها، تهوع و استفراغ از شایع ترین 

علائم فشار خون پایین است که سرگیجه در همه آنها شایع تر است.
این متخصص قلب و عروق درباره علل بروز فشار پایین خون گفت: کم آبی 
و قرار گرفتن در معرض گرما به ویژه در افراد مسن، مصرف برخی داروها و 
بیماری های غدد پاراتیروئیدی و فوق کلیوی از علت های بروز فشار خون پایین 

هستند.
وی با تاکید بر اینکه اول باید دلیل فشار خون پایین را تشخیص داد، 
افزود: اگر فرد در شرایط اورژانس است ابتدا باید پای او را بالاتر از سرش 
قرار دهند و در صورتیکه بتواند مایعات مصرف کند و مشکل هوشیاری 
ندارد باید به او مایعات بدهند. بیمار حتما باید به پزشک مراجعه کند. 
برخلاف فشار خون بالا که در ۹۰ درصد موارد علت مشخصی ندارد، دلیل 
فشار خون پایین مشخص خواهد شد که می تواند کم آبی ، خونریزی یا 
بیماری زمینه ای مثل نارسایی قلبی هم می تواند یکی از دلایل بروز فشار 

خون پایین باشد.
محمدحسنی در پاسخ به اینکه آیا مواردی هست که بیمار با فشار خون 
پایین دائمی درگیر باشد؟ گفت: افرادی که نارسایی قلبی دارند و پمپاژ خون 
به خوبی صورت نمی گیرد معمولا با فشار خون پایین درگیر هستند . این 
افراد باید درمان شوند و سبک زندگی خود را تغییر دهند. فشار خون پایین به 
خودی خود خوب است و باعث عمر طولانی می شود اما از آن جایی برای فرد 
مشکل ایجاد می کند که علامت دار می شود. اگر فردی فشار خون پایین دارد 

اما با مشکلی مواجه نشده هیچ نکرانی نداشته باشد.
وی درباره فشار خون استاندارد گفت: فشار خون استاندارد نباید از ۹ روی 
۶ کمتر باشد. اگر از این عدد پایین تر باشد و شخص علامت دار باشد باید به 
پزشک مراجعه کند. توصیه می شود افراد سالمند برای پایین آمدن از تخت 

چند دقیقه ای بنشینند و بعد بلند شوند تا دچار سرگیجه نشوند.
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با حضور مسئولان استانی و ملی ؛

برگزیدگان مرحله استانی مسابقات قرآن 
در قم تجلیل شدند

در آیین اختتامیه مرحله استانی چهل و پنجمین دوره مسابقات سراسری 
قرآن کریم در قم، از نفرات برگزیده رشته های مختلف تجلیل شد. 

براساس این گزارش ، آیین اختتامیه مرحله استانی چهل و پنجمین دوره 
مسابقات سراسری قرآن کریم، شنبه شب در سالن همایش های مجتمع 

فرهنگی امامزاده سید علی)ع( برگزار شد.
مدیرکل اوقاف استان قم:

جای مقاله نویسی در مسابقات قرآنی خالی است
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم در این مراسم  گفت: باید مسابقاتی 
در مقاله نویسی درباره معارف قرآنی ایجاد شود تا اصحاب قرآنی ما پژوهشگر و 

نویسنده زبردستی در معارف دینی شوند. 
حجت الاسلام عباس اسکندری بیان کرد: قرآن یک دریای عمیق و مواجی 
است که اگر انسان شناگر خوبی نباشد، ممکن است غرق شود؛ لذا باید با 

احتیاط وارد مباحث قرآنی شد.
وی افزود: آنچه که امروز به واسطه قرآن در اختیار داریم، به واسطه سینه وسیع 

و روح بلند پیامبر گرامی اسلام و عطرت طاهره آن حضرت است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم تاکید کرد: اگر کسی می خواهد به 
یک زندگی با ثبات، استوار و مطمئن دست یابد، قرآن راه آن را نشان داده 
است؛ کسانی که در زندگی سرگردان هستند و نمی دانند چه کنند و گاهی 
از این شاخه به آن شاخه و از این راه به آن راه حیران هستند، از قرآن دور 

هستند.
اسکندری یادآور شد: مسابقات قرانی نقطه امید قرآنی هاست، اما ما نباید در 
مسابقات بر اتفاقات گذشته پافشاری کنیم؛ ما باید در مسابقات اهل نوآوری و 
شکوفایی باشیم و این نه فقط در بحث قرآنی، بلکه در تمام موضوعات اجتماعی 
صادق است و اگر جامعه در مسیر خلاقیت و رشد حرکت نکند، مفید نخواهد 
بود؛ ما می خواهیم زمینه ساز ظهور باشم و برای این امر نوآوری بسیار ضروری 

است.
وی ادامه داد: ما باید از نظر معرفتی به نقطه ای برسیم که در برابر تمام 
اندیشه هایی که در عالم وجود دارد، کم و کاستی نداشته باشیم؛ ما باید 
معارف قرآنی و اهلبیتی خود را به رخ جهانیان بکشیم و در بحث قرآن تحول 

ایجاد کنیم.
مسابقات قرآنی در بالاترین کیفیت ممکن برگزار شود

رییس مرکز قرآنی سازمان اوقاف و امور خیریه  نیز در این مراسم گفت: ما تا 
رسیدن به نقطه ایده آل فاصله داریم و هر چه برای قرآن کار کنیم کم است و 
این اعتقاد قلبی ما است و در تمامی مسابقات در تمام ابعاد تلاش این است که 

کیفیت کار در بالاترین سطح ممکن باشد. 
حمید مجیدی افزود: استان قم همانطور که در ارزیابی های سالانه ما جزو 

چند استان برتر است، در میدان هم همین گونه است.
وی افزود: یک جمله خطاب به شرکت کنندگان در مسابقات می گویم و آن 
این است که اگر مشخص کنیم که نیت ما از مسابقه چیست، بهترین کیفیت 

اجرا را خواهیم داشت.
رئیس مرکز قرآنی سازمان اوقاف و امور خیریه خاطرنشان کرد: من به چشم 
دیده ام که افرادی در ردیف نخست مسابقات می نشستند و برای موفقیت 
رقبای خود در مسابقات قرآنی آیت الکرسی می خواندند؛ در اتفاق دیگری 
یکی از شرکت کنندگان بعد از مسابقه با من تماس گرفت و گفت حس می 
کنم که داور مسابقات یک غلط را از من نگرفتند؛ این روحیه در مسابقات قرآنی 

بسیار آموزنده است.
سطح داوری مسابقات قرآنی قم مطلوب است 

حیدر کسمایی نیز در این مراسم با بیان اینکه نسل جدید داوران و کلاس هایی 
که برای آنان برگزار شد بسیار ستودنی است،گفت: در حال حاضر سطح داوری 

قم بسیار مطلوب است اما نیاز به تلاش وجود دارد.
نماینده هیات داوران در چهل و پنجمین دوره مسابقات قرآن کریم گفت : 
کار خوبی که در سال های اخیر در عرصه قرآنی استان انجام شد، به روز کردن 

اساتید بود.
نماینده هیات داوران در چهل و پنجمین دوره مسابقات قرآن کریم بیان 
کرد: افرادی که در مسابقات قرآنی شرکت می کنند، لازم است آیین نامه 
را به درستی بخوانند و بدانند که در آن رشته از آن ها چه کارهایی خواسته 

شده است.
کسمایی خاطرنشان کرد: درخواستی که ما از مسئولین استان داریم این 
است که برای متسابقین قرآنی امتیازاتی لحاظ شود چرا که باعث انگیزه افراد 

قرآنی می شود.
وی ادامه داد: کارگاه های عملی برای حضور اصحاب قرآنی استان کاری مهم 

است که لازم است راه بیفتد.
بر اساس این گزارش: دراین مراسم که مجیدی مهر مدیر امور قرآنی سازمان 
اوقاف و امور خیریه، حجت الاسلام والمسلمین اسکندری مدیرکل اوقاف قم، 
مدیران و معاونان اوقاف استان، داوران برجسته قرآنی کشور و قم، متسابقین 
و اقشار مختلف مردم و همچنین جمعی از مسئولان استانی و شهری، حضور 
داشتند، با اهدای لوح و جوایزی، از نفرات برگزیده در رشته های مختلف تجلیل 

شد.
بر این اساس و در بخش خواهران؛ در رشته حفظ پنج جزء، اعظم رنجبر 
طیبه  جزء،   ۱۰ حفظ  رشته  در  تقی نسب،  فاطمه  و  زارع  سمیه  کریمی، 
معماریان، فاطمه طبسی و فاطمه عصارپور، در رشته حفظ ۲۰ جزء، زهرا 
خلیلی، فاطمه پیروی سنگری و اعظم صادقی ورجانی و در رشته حفظ کل، 
زینب امین پور، فاطمه دلیری و مهدیه شکوری رتبه های اول تا سوم را به خود 

اختصاص دادند.
فاطمه سادات سیدی، مرضیه انصاری و فاطمه قرائی در رشته قرائت ترتیل و 
طیبه صبوری، زینب مقدم و زهرا دوازده امامی هم در رشته قرائت تحقیق، حائز 

رتبه های نخست تا سوم این دوره از مسابقات شدند.
و روح الله  تقی نسب  پنج جزء، مهدی  و در رشته حفظ  برادران  در بخش 
شاکری، در رشته حفظ ۱۰ جزء، محمد باقر شرعیات، محمد حسین حبیبی و 
امین صفری، در رشته حفظ ۲۰ جزء، حمیدرضا صافی، سید قاسم امیدیان و 
محمدعلی کشاورز و در رشته حفظ کل، سید علی حسینی، احمد معتمدی و 

سجاد وفایی به عنوان صاحبان رتبه های برتر معرفی شدند.
در همین بخش و در رشته ترتیل خوانی، محمد خلف زاده، مهدی علم خواه 
و حسین کرمی حائز رتبه های اول تا سوم شدند و سجاد پروینی زاده، هادی 
خانی و محمد اسماعیل خورشیدی هم به عناوین نخست تا سوم رشته قرائت 

تحقیق دست یافتند.
گفتنی است: داوری مرحله استانی مسابقات سراسری قرآن کریم در استان 
قم را آقایان کسمایی به عنوان مسئول هیئت داوران، علی اصغر شعاعی و حاج 
علی علیزاده و خانم ها عزت پژوه، ادیب زاده، سعیده احمدی، فاطمه علی 
عسکری، اعظم سادات بنی فاطمی، نرگس گل محمدی، زینب مروّج، سیده 

طاهره میرغیاثی و خدیجه دیاری بیدگلی بر عهده داشتند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

اختصاص بودجه36۰ میلیاردی
 برای ساخت مرکز جامع سرطان

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به جزئیات مصوبه ساخت مرکز جامع سرطان 
سلامت استان گفت: از کل اعتبار ۵۰ میلیارد تومانی که مقررشده بود توسط سازمان 
برنامه و بودجه کل کشور به دانشگاه اختصاص یابد تاکنون مبلغ ۳۶ میلیارد تومان برای 

این پروژه اختصاص یافته و جذب شده است.
دکتر مهدی مصری با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای هفته دولت شهیدان رجایی و 
باهنر به مصوبات سفر حجت الاسلام والمسلمین رئیسی ریاست محترم جمهور به استان 
اشاره و اظهار داشت: این سفر پرخیروبرکت ۶ مصوبه برای دانشگاه داشته که گزارش 

آخرین مکاتبات و پیگیری های صورت گرفته در ادامه می آید.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به جزئیات این مصوبات اظهار کرد: اختصاص 
۹۰ میلیارد تومان جهت مرکز جامع سرطان استان یکی از مصوبات مهم سفر بودند که در 
قالب پروژه های ۴۰-۶۰ مطرح و موافقتنامه آن به صورت تجمیعی در سطح وزارتخانه با 

سازمان برنامه و بودجه کل کشور مبادله می گردد.
به گفته دکتر مصری از کل اعتبار ۵۰ میلیارد تومانی که مقررشده بود توسط سازمان 
برنامه و بودجه کل کشور به دانشگاه اختصاص یابد تاکنون مبلغ ۳۶ میلیارد تومان بابت 

ساخت مرکز جامع سرطان اختصاص یافته و جذب شده است.
مجتمع  بتنی  مخزن  تکمیل  جهت  تومان  میلیارد  اختصاص ۵  به  همچنین  وی 
بیمارستانی شهید بهشتی توسط سازمان برنامه و بودجه کل کشور اشاره و ابراز کرد: 
پروژه فوق تاکنون از محل درآمدهای اختصاصی دانشگاه تکمیل گردید؛ اما به دلیل 
کسری شدید اعتبارات و پایین آمدن درآمد اختصاصی حاصل از شیوع اپیدمی کرونا 

پروژه در سال گذشته تکمیل نگردید.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تسریع در صدور مجوز ماده ۲۳ دو پروژه احداث 
دانشکده پزشکی و خوابگاه پسران مجتمع پردیس توسط سازمان برنامه و بودجه کشور 
در سال ۱۴۰۰ را از دیگر مصوبات مهم سفر ریاست جمهوری به استان دانست و گفت: 
پس از پیگیری های فراوان و اخذ مجوزهای لازم از سازمان های ذیربط و انجام مطالعات 
توجیهی مستندات لازم به دبیرخانه مرکزی کمیسیون مذکور ارسال و خوشبختانه با 
احداث دانشکده پزشکی موافقت و پیرو آن ذیل طرح تامین فضای آموزشی احداث 

دانشکده پزشکی در موافقت نامه سال ۱۴۰۰ مبادله گردید.
دکتر مصری افزود: متاسفانه در جلسه اولیه کمیته بررسی مجوز های ماده ۲۳ با 
احداث خوابگاه پسران مخالفت به عمل آمده است که با پیگیری های فراوان در حال 

رایزنی جهت اخذ مجوز لازم در جلسه آتی هستیم.
به گفته رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم شبانه روزی شدن مراکز بهداشتی، درمانی 
شهرهای کهک و جعفریه در سال ۱۴۰۰، اختصاص مبلغ ده میلیارد تومان بابت تکمیل 
پایگاه سلامت شهروند و بصیرت توسط سازمان برنامه و بودجه کشور در سال ۱۴۰۰ 
و اختصاص اعتبار جهت احداث فاز اول بیمارستان ۲۵۰ تخت خوابی الزهرا)س( سه 

مصوبه مهم دیگر این سفر بودند.
وی بیان کرد: درراستای پوشش کامل خدمات بهداشتی و درمانی درسطح استان و با 
توجه به مصوبه هیات محترم وزیران مصوبه مربوط به شبانه روزی شدن مراکز بهداشتی، 
درمانی شهرهای کهک و جعفریه طی فرایند برون سپاری و درغالب دو قرارداد مجزا، این 

مراکز به بخش خصوصی واگذار گردید. 
دکتر مصری اختصاص مبلغ ده میلیارد تومان بابت تکمیل پایگاه سلامت شهروند و 
بصیرت توسط سازمان برنامه و بودجه کشور در سال ۱۴۰۰ را مورد توجه قرار داد و اظهار 
کرد: بعد از ابلاغ مصوبات سفر ریاست محترم جمهور به استان اعتبار انجام این مهم در 
قالب دو اعتبار مجزا بین دو پروژه بصیرت و شهروند از طرف سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان تخصیص داده شد؛ به طوری که ۷۰۰ میلیون تومان به پروژه شهروند و ۳۰۰ 

میلیون تومان به پروژه بصیرت اختصاص یافته است.
وی در خصوص اختصاص اعتبار جهت احداث فاز اول بیمارستان ۲۵۰ تخت خوابی 
الزهرا)س( نیز گفت: پس از پیگیری های فراوان و اخذ مجوزهای لازم از سازمان محیط 
زیست و پدافند غیرعامل و انجام مطالعات توجیهی ماده ۲۳ مستندات لازم تکمیل و 
به دبیرخانه مرکزی کمیسیون مذکور ارسال گردید؛ اما متاسفانه در جلسه اولیه کمیته 

بررسی مجوزهای ماده ۲۳ با احداث این مرکز مخالفت به عمل آمده است.

با حضور مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز ایران ؛

سرپرست شرکت گاز استان قم معرفی شد

مراسم معارفه مهندس خوش لهجه، به عنوان سرپرست شرکت گاز استان قم برگزار 
شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان قم، مراسم معارفه سرپرست شرکت گاز 
استان قم در روز چهارشنبه ۲۶ مردادماه در سالن شهید سلیمانی ساختمان مرکزی، 
با حضور مدیریت گازرسانی شرکت ملی گاز ایران، معاون استاندار قم، مدیران، رؤسا و 

جمعی از کارکنان این شرکت برگزار شد.
در ابتدای این مراسم علیرضا نصیری مدیرعامل سابق شرکت گاز استان قم ضمن 
آرزوی موفقیت برای سرپرست جدید، گزارشی از اقدامات انجام گرفته در زمان تصدی 

مدیریت این شرکت ارائه نمود.
در ادامه این مراسم مرتضی خوش لهجه سرپرست شرکت گاز استان قم ضمن تشکر از 
زحمات چندین ساله مدیر عامل سابق گاز استان گفت: انشالله با توکل به خدا و همت 

همکارانم در شرکت گاز استان، به جایگاه مطلوب تر خواهیم رسید.
وی بیان کرد: شرکت گاز استان قم دارای پتانسیل و توانمندی زیادی در بخش نیروی 

فنی و اجرایی است و هدف ما ارتقاء جایگاه شرکت در بخش های مختلف می باشد.
در ادامه مراسم ابوالقاسم مقیمی، معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم با تأکید 
بر نقش مهم و حیاتی استان قم گفت: استان قم در مناسبات سیاسی و مذهبی کشور 
از اهمیت استراتژیک و بالایی برخوردار است و خدمت رسانی به مردم شریف این استان 

افتخار بزرگی است که مسئولیت ما را بیشتر می نماید.
سید جلال نور موسوی، مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز ایران نیز دراین مراسم  با اشاره 
به وضعیت گازرسانی در کل کشور اظهارداشت: در بخش توسعه گازرسانی تقریباً به 
انتهای کار خود رسیده ایم و باید با تلاش و همت همه همکاران در جهت افزایش سطح 

کیفی خدمات، هوشمند سازی و بهینه سازی گام برداریم.
نورموسوی در بخش دیگری از سخنانش گفت: درخواست ما از مدیر عامل جدید 
شرکت گاز استان قم، تکریم و حفظ کرامات نیروی انسانی است و اولویت تصمیم های 
سازمانی باید با منافع انسانی باشد، چرا که اگر این عزیزان در شرایط آرامش فکری قرار 

داشته باشند بازدهی بسیار بالایی خواهند داشت.
گفتنی است پس از این مراسم، مدیران و رؤسای شرکت گاز استان در جلسه ای با 
حضور مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز ایران، به بررسی و رفع مسائل و مشکلات فعلی 

شرکت گاز استان پرداختند.

بر اساس پیش بینی های هواشناسی استان قم :

روند دمای قم تا پایان هفته کاهشی 
خواهد بود

پیش بینی های هواشناسی حاکی از آن است که روند کلی دمای استان قم طی 
روزهای آینده و تا پایان هفته کاهشی خواهد بود.

بر اساس تحلیل های نقشه های هواشناسی آسمان قم روز یکشنبه صاف و در اواخر 
وقت با افزایش موقت ابر همراه با وزش باد بود.

کمینه دمای قم روز یکشنبه ۱۹ درجه و بیشینه دمای قم نیز به ۳۷ درجه رسید
برای روز دوشنبه نیز آسمان صاف تا قسمتی ابری بوده و در برخی ساعات وزش باد 

رخ می دهد.
بر اساس پیش بینی های هواشناسی استان قم؛ روزهای پایانی هفته با افزایش سرعت 
وزش بادهای شرقی با سرعت ۲۵ تا ۴۰ کیلومتر بر ساعت، کاهش کیفیت هوا دور از 

انتظار نیست.
روند کلی دما طی روزهای آینده کاهشی پیش بینی می شود.

گزارش از محمد جهانگیریان

احداث فرودگاه قم طرحی است که گره کور تکمیل شدنش ۱۲ ساله شده و در 
نگاه اول بعد از این مدت طولانی، شاید به راحتی نمی توان بارقه هایی از امید برای 

راه اندازی فاز اولش در آینده نزدیک داشت. 
براساس این گزارش ،  عملیات عمرانی این فرودگاه در بهمن ماه سال ۱۳۹۰ آغاز 
شد، این پروژه که در جاده قم - سلفچگان واقع شده است، از شهر قم تقریبا ۲۰ 
کیلومتر و از فرودگاه بین المللی امام خمینی)ره( تهران حدود ۱۲۵ کیلومتر فاصله 

دارد.
این فرودگاه دارای دو باند اصلی به طول چهار هزار و ۶۸۰ متر و عرض ۶۰ متر و 
یک باند آموزشی به طول ۲ هزار متر و با تاکسی وی های متقاطع و ترمینال های 

بزرگ داخلی، بین المللی، زیارتی و باری خواهد بود.
هندلینگ خدمات هوایی و فرودگاهی، آشیانه پرواز، برج مراقبت پرواز، ساختمان 
رادار، آشیانه نگهداری و تعمیر هواپیما، هواشناسی و آتش نشانی از جمله طرح های 

اصلی ساخت فرودگاه قم اعلام شده بود.
شهر فرودگاهی نیز از  بخش های اقماری این فرودگاه اعلام شد و این بخش که 
مکانی توریستی و تفریحی برای مسافران و توریست های شهر قم است شامل هتل، 
بازار خرید، هایپرمارکت، رستوران ملل، شهربازی، شهر غذا، کاریز، هتل های نمکی 

و دهکده ورزشی است.
هنگام آغاز عملیات عمرانی در سال ۹۰، عنوان شد در صورتیکه کارها به خوبی 
پیش رفته و هزینه ها تامین شود در 6 ماه نخست سال ۹۴ این فرودگاه وارد فاز 
عملیاتی شده و فرود و پرواز هواپیما در آن انجام می شود. اما این وعده تاکنون 

عملیاتی نشده است و مردم قم هم چنان چشم انتظار تکمیل طرح هستند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رییس جمهور ۹ دی ماه سال گذشته در بدو ورود به 
قم در قالب سفر استانی با اشاره به وضعیت پروژه های نیمه تمام استان قم بیان کرد: 
برخی از پروژه های نیمه کاره در مقابل چشم مردم است، فرودگاه و سایر پروژه های 
نیمه تمام باید به سامان برسد، برنامه ای در نظر گرفتیم تا در زمان کوتاهی مشکل 

فرودگاه قم به به نتیجه برسد.
استاندار قم نیز ۱۳ مرداد امسال با تاکید بر اینکه مترو، مونوریل و فرودگاه به طور 
حتم اجرایی خواهند شد، گفت: با نظر قطعی دولت سیزدهم ادامه عملیات اجرایی 

۲ پروژه فرودگاه و مونوریل از سرگرفته خواهد شد.
سیدمحمدتقی شاهچراغی در جلسه شورای اداری استان قم، بیان کرد: دولت 
نسبت به بهره برداری و تکمیل فرودگاه قم نگاه مثبت دارد و هم اکنون انتخاب 

سرمایه گذار داخلی یا خارجی آن در دست بررسی است.
استاندار قم اضافه کرد: مونوریل و فرودگاه در گذشته در بهترین حالت به خاطر 
سهل انگاری، کاهلی و بی توجهی به پروژه های پیچیده ای تبدیل شده بود که 

بسیاری از مشکلات آن هیچ مبنایی نداشت.
خبرنگار ایرنا برای پیگیری مسائل و مشکلات مرتبط با تکمیل فرودگاه قم در گام 
نخست ضمن هماهنگی با سرمایه گذار خصوصی فرودگاه از این مکان بازدید به 

عمل آورد و پذیرای سخنان محمد شفیعی سرمایه گذاری این پروژه شد.
خاک خوردن طرح های تکمیل شده شهر فرودگاهی با عنوان منطقه نمونه 
گردشگری طرلاب از جمله حمام سنتی،  زورخانه و سالن ورزشی تلخ کامی زیادی 

به همراه داشت.
دزدی سیم و کابل و فلزات و درب های اماکن ساخته شده از فرودگاه و شهر 

فرودگاهی نیز به عنوان معضلی جدی رخ نمایی می کرد.
تکمیل نشدن فضای سبز و در معرض مخروبه قرار گرفتن بسیاری از مستحدثات از 

جمله ترمینال های ورودی و خروجی نیز قابل توجه بود.
محمد شفیعی در ابتدای سخنانش در مورد دریافت موافقت اصولی از سازمان 
هواپیمایی کشوری برای فرودگاه قم گفت: تا قبل از این که فرودگاه خصوصی در 
کشور ساخته شود بحث موافقت اصولی مطرح نبود. ما برای فرودگاه مجوزهای اولیه 
را گرفتیم و سازمان هواپیمایی کشوری، نمایندگان سپاه و ارتش و شرکت فرودگاه 
های کشور با ساخت فرودگاه توسط بخش خصوصی در مکان فعلی موافقت کردند.
وی ادامه داد: هر گاه از سازمان هواپیمایی کشوری استعلام کردیم عنوان شد که 
شما باید از مشاوران مورد تایید ما استفاده کنید و زمانی که باند را احداث کردید و 

استاندارد بود موافقت اصولی را اعطا خواهیم کرد.
وی بیان کرد: در مورد بحث سند موافقت اصولی برخی موضوع معارض ها را 
مطرح می کنند که البته آن ها هم حق و حقوقی دارند ولی خیلی از فرودگاه های 
کشور هنوز سند ندارند و معارض دارند و این ها مانعی از ادامه کار احداث فرودگاه 

قم نشده است.
سرمایه گذار طرح احداث فرودگاه بین المللی قم افزود: کسانی که موضوع 
بخش  عنوان  به  ما  و  بدهند  را  مردم  جواب  باید  کردند  علت  را  اصولی  موافقت 
خصوصی موقعیت بهتر از این جا را داشتیم اما به اصرار برخی افراد به کار احداث 

فرودگاه قم ادامه داده ایم.
شفیعی در حالی مدعی دارا بودن موافقت اصولی برای طرح فرودگاه قم است 
که معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم طور دیگری عنوان می کند که طرح 
احداث فرودگاه بین المللی قم در سال ۸۹ در قالب تفاهم نامه بین معاون استاندار و 
سرمایه گذار تنظیم شده که تفاهم نامه خوبی است و سرمایه گذار فرد شناخته شده 

ای بوده است و بعد کلنگ زنی انجام می شود تا فرودگاه راه اندازی شود.
از سخنان معتمدی این گونه بر می آید که احداث فرودگاه بین المللی قم مواقت 
اصولی ندارد و این موضوع به نقطه ابهام بزرگی در روند احداث فرودگاه تبدیل شده 
است.معتمدی در ادامه عدم شناخت استان از فرآیندهای قانونی در زمان اولیه 
تفاهم با سرمایه گذار را یک مشکل در احداث فرودگاه قم عنوان کرد و افزود: عدم 
التزام سرمایه گذار به موارد قانونی و  دریافت مجوزات در حالی رخ داده که در تفاهم 
نامه هست که عمده مجوزات را باید خود سرمایه گذار بگیرد و استانداری همراهی 
می کند و هیات امنایی تشکیل شود که از ناحیه دولت هستند اما سرمایه گذار 
محور است.وی بیان کرد: استانداری و دستگاه های ذیربط باید در احداث فرودگاه 
همکاری کنند اما در گذشته این هیات امنا تشکیل نمی شد که اگر شاید تشکیل 

می شد کار متفاوت پیش می رفت.
شفیعی در مورد مجوز منطقه نمونه گردشگری طَرلاب عنوان کرد: اداره کل های 
منابع طبیعی و میراث فرهنگی و گردشگری برای این منطقه قرارداد "منطقه نمونه 

بین المللی گردشگری" منعقد کردند.
وی تاکید کرد: در مورد اقدام های انجام شده در طرح فرودگاه قم همه اقدام ها 

صد درصد از نظر فنی مورد تایید است و همه گونه نظارتی بوده است.
سرمایه گذار فرودگاه قم افزود: شرکت فرودگاه های کشور خالصانه به ما کمک کرد 
و یک دهم پولی که برای امور احداث فرودگاه از دولت می گرفتند از ما گرفتند و با 

سازمان هواپیمایی کشوری و شرکت فرودگاه ها مشکلی نداریم.
استانداری  و  نداریم  طبیعی  منابع  با  واگذاری  قرارداد  داشت:  اظهار  شفیعی 

قراردادی با ما منعقد کرد که در قالب تفاهم نامه است.
وی در مورد پرداخت مبلغ سهامداران معترض فرودگاه هم گفت که پول پیمانکاران 

و بسیاری از سهامداران را تاکنون پرداخت کرده ایم.
شفیعی  در ادامه سخنانش گفت که در سفر رئیس جمهور به استان قم حل 

مشکلات فرودگاه و مونوریل قم در اولویت قرار گرفته است.
وی بیان کرد: متاسفانه بعد از سفر رئیس جمهور عده ای برای تخصیص بودجه 
اختصاص یافته به فرودگاه و مونوریل صورتجلسه نوشتند که کارگروه تشکیل شود 
و ما آن را قبول نداریم حتی یکی از نمایندگان عنوان کرده که 6 ماه دیگر کارگروه 

تشکیل داده می شود.
وی ابراز داشت: تمام مهندسان و مشاوران سازمان هواپییمایی کشوری به احداث 
فرودگاه قم کمک کردند چرا که معتقد بودند اگر بخش خصوصی موفق شود فرودگاه 

های دیگر خصوصی در کشور با مشارکت بخش خصوصی احداث می شود.
سرمایه گذار پروژه فرودگاه قم افزود: ۱۲ سال است استانداری با افرادی به عنوان 
نماینده با مسئولان در تهران جلسه می گذارد این در حالیست که بنده مسئول پروژه 
هستم و معتقدم اگر بودجه مصوب سفر رئیس جمهور به پروژه تخصیص یابد ۱۰۰ 

روز دیگر پرواز از فرودگاه قم بلند شود.
وی ادامه داد: اگر امروز بخواهیم فرودگاه قم را راه اندازی کنیم به هزینه کرد ۱۰ 

هزار میلیارد تومان نیازمندیم.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم نیز پاسخگوی سئوالات خبرنگار ایرنا در 

مورد راه اندازی فرودگاه قم بود.
معتمدی در ابتدای سخنانش تاکید کرد: دولت سیزدهم دولتی است که با شعار 
انقلابی گری و جبهه انقلاب اسلامی بارقه امید را در مردم ایجاد کرده و باید مسیری 

ایجاد کنیم که بیشتر به مردم خدمت کرده و امید را به جامعه تزریق کنیم.
وی افزود: در مورد فرودگاه بین المللی قم بعد از سفر سال گذشته رییس جمهور به 

قم این پروژه جزو مصوبات سفر بود که طرح تعیین تکلیف شود.
وی بیان کرد: مدیریت های مختلف، نگاه ها و سلایق مختلف به پروژه را در سال 
های گذشته شاهد بودیم و متاسفانه کار اشتباهی انجام شده و سهام فروخته می 

شود البته بخش عمده ای از طلب سهامداران تسویه شده است.
معتمدی افزود: در دولت قبل کار به جایی رسیده می شود که احداث فرودگاه 
اشتباه است و نباید انجام شود و تصمیم گرفته می شود دولت ۵۰ میلیارد تومان بابت 
بدهی به سهامداران به شهرداری قم بدهد که سهامدار عمده شود  و سهام های خرد 

را بخرد و این  رقم برای عملیات عمرانی نبوده است.
وی بیان کرد: بعد از سفر رییس جمهور بدنه سازمان هواپیمایی کشوری معتقد 
به بین المللی بودن فرودگاه قم نبودند که برای ایجاد فهم مشترک که فرودگاه قم 
برای کشور و شهر قم چقدر مهم است چند جلسه با این سازمان برگزار و توضیحات 

مفصلی ارائه شد.
معتمدی با اشاره به این که سیل عظیمی از زائران از حوزه خلیج فارس برای زیارت 
به قم می آیند گفت: هتل هایی داریم که در برخی ایام سال از ۲۳ ملیت مسافر 
پذیرش کرده اند که برای زیارت به قم آمده اند لذا امروز ما و سازمان هواپیمایی 
کشوری کاملا ادبیات مشترک داریم که فرودگاه بین المللی قم نه فقط یک پروژه 
استانی است بلکه جزو مسائل ملی است که یکی از مهم ترین فرودگاه های کشور 

است که باید راه اندازی شود.
وی بیان کرد: مجموعه دولت و سازمان هواپیمایی کشوری بر این باور هستند 
که حتما فرودگاه بین المللی قم ساخته شود و از نظر کیفیت بسیار بهتر از فرودگاه 

امام)ره( باشد که به عنوان معین آن جا کار کند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم افزود: الان دولت آماده است وارد 
موضوع فرودگاه شود و بخشی از آن را تکمیل و راه اندازی کند و در این بین با سرمایه 
گذاری روبرو هستیم که ۱۲ سال است با او پیش رفتیم و سرمایه گذار مدعی است 

که آگاه به نحوه راه اندازی فرودگاه است.
وی بیان کرد: فرودگاه منفصل از مجموعه گردشگری طرلاب نیست و جدا کردن 
این ها از یکدیگر کار غلطی است. در حوزه دولت تا یک ماه پیش هم تکلیفی 
نداشتیم که دولت می خواهد وارد جریان کار شود یا خیر اما بعد از سفر سید صولت 
مرتضوی معاون اجرایی رییس جمهور و پیگیری هایی که رییس جمهور در مورد 

پروژه های قم داشتند در مورد فرودگاه کاملا تکلیف دولت مشخص است.
وی با اشاره به این که برای تکمیل فرودگاه، منابع مورد نظر تامین شده و قابل 
تامین است بیان کرد: بیشتر موضوعات به استان بر می گردد و دو سه جلسه با 
نمایندگان سرمایه گذار داشتیم و بر این باور هستیم که هر طور هست خود سرمایه 
گذار کار را پیش ببرد و اولویت اول خود آقای شفیعی است و در غیر این صورت بحث 

سرمایه گذاران دیگر مطرح می شود. 
معتمدی افزود: در جلسه آخر که با نمایندگان سرمایه گذار داشتیم در مورد تمام 

ظرفیت هایی که برای ایجاد فرودگاه نیاز هست صحبت شد.
وی بیان کرد: در فروردین ماه امسال جلسه ای سه ساعته با آقای شفیعی داشتیم 
و دو نکته به سرمایه گذار عنوان شد که واقعا می خواهد پروژه را انجام دهد و دوم این 
که منابع آن چیست؟ سرمایه گذار عنوان کرد تاکنون هزنیه کرده است و می خواهد 

کار را انجام دهد و به صراحت گفت منابعی ندارم.
وی تاکید کرد: در مورد تامین آب و برق و گاز مجوزها صادر شده بود و نیاز به 
پیگیری داشت. اصل موضوع که منابع است با توجه به پیگیری هایی که داشتیم 
به نقطه نهایی با سرمایه گذار نرسیدیم و در دو سه ماه گذشته سازمان هواپیمایی 
و مجموعه دولت به وفاق کامل رسیدند که قول هایی که به سرمایه گذار می دهیم 

را عملی کنیم.
معاون استاندار قم اظهار داشت: در جلسه گذشته قرار شد نمایندگان بروند برنامه 
زمان بندی و ظرفیت های مورد نیاز برای اتمام پروژه فرودگاه را برای استانداری 
بیاورند.برای آنان بحث تسهیلات را مطرح کردیم که بگویند چه رقمی می خواهند؟

وی ادامه داد: برای راه اندازی فاز اول فرودگاه برآورد سرمایه گذار یکهزار تا یکهزار 
و ۵۰۰ میلیارد تومان است تا برج مراقبت، سالن های ترانزیت، باند و دیگر خواسته 

هایی که دارند را در برآورد خود بیاورند.
وی بیان کرد: به سرمایه گذار فرودگاه قم پیشنهاد کرده ایم که کارگروهی برای 
فرودگاه بگذاریم و هفتگی جلسه داشته باشیم و همه مسایل را حل و فصل کنیم 
و دولت آماده شراکت هست، و سرمایه گذار باید بیاید و بگوید چقدر تسهیلات می 
خواهد. معتمدی افزود: در مورد شهر فرودگاهی و منطقه گردشگری طرلاب کار 
آماده دریافت موافقت اصولی است ولی این موافقت داده نشده است تا فرودگاه 
تعیین تکلیف شود. وی گفت: دولت آماده است نفت بدهد تا با یک پیمانکار تهاتر 
کنیم که با نظارت سازمان هواپیمایی فرودگاه را تکمیل کنیم لذا دولت آماده است که 

تسهیلات بدهد که پیمانکار داخلی یا خارجی کار را انجام دهد.
وی افزود: یک شرکت چینی آماده است تا به آن نفت بدهیم و کار فرودگاه را انجام 
دهد به نظر می رسد این موضوع آخرین سناریو است و بهترین راه این است که خود 

سرمایه گذار کار را به پایان برساند.
وی در پایان گفت: در مورد تعیین تکلیف ادامه احداث فرودگاه قم ضرب الاجلی به 

سرمایه گذار داده شده و بزودی تعیین تکلیف می شود.
هفته دولت ۱۴۰۱ در پیش است و مردم استان قم چشم انتظار تصمیم جدی 

دولت برای حل معضل احداث فرودگاه قم هستند. 

فرودگاهی که گره کور تکمیل شدنش ۱۲ ساله شده ؛

سرنوشت فرودگاه قم
 چه خواهد شد؟
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معاون وزیر اقتصاد خبر داد:

 پرداخت وام ازدواج به تمامی زوج ها
 در بانک های دولتی

 معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت اقتصاد از پرداخت وام ازدواج 
به تمامی زوج هایی که در بانک های دولتی ثبت نام و تا تاریخ ۲۹ مردادماه پرونده 
خود را تکمیل کرده اند، خبر داد و گفت: پرداخت تسهیلات توسط نظام بانک ها 

۳۸ درصد رشد داشته است.
»سید عباس حسینی« در نشست خبری اظهار داشت: سیاست های که باید 
وزارت اقتصاد دنبال کند در حوزه هدایت نقدینگی است که باید در سه حوزه 

شفافیت، گسترش عدالت و حمایت از تولید انجام شود. 
وی افزود: تا پایان خردادماه انسال حجم نقدینگی به ۵۱۰۰ هزار میلیارد تومان و 
مانده کل سپرده های شبکه بانکی به ۵۸۰۰ هزار میلیارد تومان رسید که پنج هزار 

هزار میلیارد تومان سپرده ریالی و مابقی ارزی است.
معاون وزیر اقتصاد گفت: در دو ماه نخست امسال ۳۷۷ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات توسط بانک ها پرداخت شد که نسبت به سال گذشته ۳۸ درصد رشد 

داشت
حسینی با اشاره به پرداخت وام ازدواج، بیان کرد: روج هایی که در بانک های 
دولتی بانکی زیرمجموعه وزارت اقتصاد ثبت نام کرده و درخواست وام ازدواج 
داده اند و پرونده های آنها تا روز ۲۹ مردادماه تکمیل شده است در هفته دولت 

تسهیلات خود را دریافت خواهند کرد.
خبرهای خوش وزارت اقتصاد در هفته دولت

معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه در هفته دولت در حوزه بانکی ۴ اقدام برنامه 
ریزی شده است، افزود: از ۲۹ مردادماه تا ۶ شهریور ماه تمام بدهکاران بانکی 

که اصل و فرع بدهی خود را پرداخت کنند، مشمول بخشودگی جرایم می شوند.
وی ادامه داد: همچنین در دو هفته مذکور بانک ها موظف هستند میز خدمت 

برای راهنمایی مردم توسط مدیر یا رییس شعبه داشته باشند.
این مقام مسوول وزارت اقتصاد، دیگر نوید هفته دولت را پرداخت وام ازدواج به 
متقاضیانی که در شبکه های دولتی پرونده تشکیل داده اند و در انتظار تامین منبع 

هستند پرداخت می شود.
پرداخت  پروانه ای  بیماران  به  نیز  بلاعوض  وام  دولت  در هفته  عباسی گفت 

می شود و جزییات بیشتر در روزهای آینده اعلام می شود
وی اعلام کرد در حوزه بیمه نیز افرادی که تا کنون بیمه نامه دریافت نکردند  طی 
دو هفته می توانند با مراجعه به مراکز و دریافت بیمه یک ساله جرایم آنها بخشوده 
می شود و در کنار آن بیمه ایران نیز تخفیفات بیمه ای پیش بینی کرده که در سایت 

این شرکت منتشر می شود.
گزارش 6ماهه بدهکاران بانکی به زودی منتشر می شود

معاون بانکی وزارت اقتصاد در خصوص بدهکاران بانکی گفت: در قانون بودجه 
امسال بانک مرکزی مکلف شده هر سه ماه یکبار لیست بدهکاران بانکی را منتشر 

کند و پایان شهریورماه باید لیست جدید منتشر شود
وی افزود: البته ابر بدهکار بانکی با بدحساب دو موضوع مجزا است اما گزارش ها 
حاکی از این است که مراجعات برای پرداخت بدهی ها انجام می شود و برخی 

پرونده قضایی هم تشکیل دادند و منتظر صدور احکام قضایی هستیم.
پرداخت بدهی  به  پرونده قضایی  افزود:  ایرنا  به خبرنگار  پاسخ  حسینی در 
مراجعات  فرایند  از  ۶ماهه  گزارش  به زودی  و  می زند  لطمه  بانکی  بدهکاران 

بدهکاران بانکی اعلام می شود.
جزئیات پرداخت تسهیلات شبکه بانکی

معاون بانکی وزیر اقتصاد درباره پرداخت تسهیلات بانکی تا پایان خردادماه 
پایان  تا  گفت: ۴۴۰۰ هزار میلیارد تومان مانده تسهیلات جاری و غیرجاری 
خردادماه پرداخت شد که اگر سپرده قانونی را از آن کم کنیم، ۸۳.۲ درصد از مانده 

سپرده بانکی در قالب تسهیلات به مردم پرداخت شده است.
وی افزود: از ۴۴۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات ۳۶۱ هزار میلیارد تومان مانده 
تسهیلات غیرجاری است؛ یعنی نسبت تسهیلات غیرجاری به کل تسهیلات 

بانکی حدود ۸.۱ درصد است.
به گفته حسینی از کل تسهیلات پرداختی در شبکه بانکی ۵ درصد برای بخش 
کشاورزی، ۳۳ درصد بخش صنعت، ۵ درصد برای مسکن و ساختمان، ۱۰ درصد 
برای بازرگانی و ۳۷ درصد برای خدمات پرداخت شده است، البته سال گذشته در 
اسفند تا ۵۳ درصد تسهیلات به بخش خدمات اختصاص یافته است. همچنین 
۱۱ درصد تسهیلات به خانوارهای کشور پرداخت شده است. وی در خصوص 
اردیبهشت ماه  پایان  بانک ها اظهار داشت: در  مانده تسهیلات قرض الحسنه 
۳۱۸ هزار میلیارد تومان مانده سپرده قرض الحسنه بوده که ۱۰۵ درصد آن که 
در بانک ها سپرده گذاری شده است به صورت قرض الحسنه پرداخت شده است.

پرداخت ۵۱ هزار میلیارد تومان وام ازدواج تا ۲۰ مردادماه ۱4۰۱
معاون بانکی وزیر اقتصاد با بیان اینکه ۱۳ میلیون و ۷۵۰ هزار نفر از سال ۸۷ تا 
کنون وام ازدواج دریافت کردند، افزود: در ۱۳ سال گذشته ۲۵۸ هزار میلیارد تومان 

وام ازدواج به بیش از ۱۴ میلیون نفر پرداخت شده است.
وی ادامه داد: سال گذشته ۹۲۴ هزار نفر وام ازدواج به مبلغ ۸۰ هزار میلیارد 
تومان دریافت کردند و از ابتدای امسال نیز ۳۷۳ هزار و ۹۱۷ نفر وام به میزان بیش 

از ۵۱ هزار میلیارد تومان دریافت کردند.
به گفته حسینی از ابتدای سال تا ۲۹ مردادماه نیز ۲۷۳ هزار و ۴۱۸ نفر وام 

فرزندآوری به مبلغ ۱۱ هزار میلیارد تومان دریافت کردند
 

رئیس مرکز ملی فرش تشریح کرد:

جزئیات واردات خودرو در مقابل 
صادرات فرش

رئیس مرکز ملی فرش گفت: هر صادرکننده فرش دستباف که ۷۰ میلیون دلار 
صادرات داشته باشد می تواند به ازای آن واردات خودرو داشته باشد.

فرحناز رافع رئیس مرکز ملی فرش ایران در نشست خبری از افتتاح بیست و 
نهمین دوره نمایشگاه بین المللی فرش دستباف ایران از ۳۱ خرداد تا ۶ شهریور 
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی خبر داد و گفت: در دو سال گذشته به 
دلیل شیوع ویروس کرونا این نمایشگاه برگزار نشد و امسال پس از دو دوره توقف 

طولانی و رکود برگزار می شود.
رئیس مرکز ملی فرش در ادامه با اشاره به شایعه اهدا فرش بافته شده از طلا 
به رئیس جمهور روسیه آن را تکذیب کرد و گفت: اصلًا هدیه ای در کار نبوده و 
آن فرش که با دقت و ظرافت بافته شده در نمایشگاه فرش دستباف به نمایش 
گذاشته خواهد شد و همه می توانند آن را ببیند و در همین خصوص باید بگویم 
اگر از منظر هنری نگاه کنیم فرش ایران طلاست. وی در پاسخ به سوال یکی از 
خبرنگاران مبنی بر وجود رقبای خارجی در این عرصه و گرفتن بازارهای جهانی 
گفت: فرش دستباف ایران یک کالای سرمایه ایست و ما هنوز در این زمینه بی 
رقیب هستیم. و با توجه به اینکه فرش دستباف ایرانی پس از ۱۰۰ هم که از بافتش 

بگذرد باز هم زیباست، تمرکز ما بر تولید فرش هنری است.

گزارش: نسرین هزاره مقدم

ساده زندگی می کنیم، در همین رشت شهریه ی یک ترم مدرسه غیرانتفاعی، 
مدارس  این  به  نمی توانیم  را  بچه هایمان  که  ما  اما  است  تومان  میلیون  نوزده 
بفرستیم. اگر خرید کنیم فقط از تره بار؛ تره بار هر کیلو میوه زیر ۲۵ هزار تومان 
نیست، بازار آزاد کیلویی حداقل ۳۰ یا ۴۰ هزار تومان، یک کارگر چطور هر هفته 
چند کیلو میوه بخرد و خانه ببرد؟« اینها بخشی از حرف ها و درد دل های یک کارگر 
است. کارگران در شهرها و استان های مختلف، همگی با یک غول مشترک در حال 

جدال اند: غول گرانی و تورم.
شکاف دستمزد- معیشت

تعیین حداقل  نه سال گذشته، در  و  امسال  نه  و کارفرمایان  نمایندگان دولت 
معیشت  سبد  همان  یا  کار  قانون  ماده ۴۱  دوم  بند  پذیرش  به  حاضر  دستمزد 
تومان  هزار  و ۹۰۰  میلیون  حدود ۶  معیشت  سبد  قبل  سال  نشدند؛  حداقلی 
بود اما حداقل دستمزد حدود ۴ میلیون تومان تعیین شد؛ سبد معیشت ۱۴۰۱ 
هشت میلیون و ۹۷۹ هزار تومان نرخ گذاری شد اما بازهم دستمزد با تمام ملحقات 
و اضافات، حداکثر روی عدد ۶ میلیون و ۵۰۰ هزارتومان ایستاد. بدون تردید در 
ماه های اخیر بعد از حذف ارز ترجیحی، فاصله و شکاف دستمزد- معیشت افزایش 
یافته است؛ دستمزد ثابت مانده است اما سبد معیشت دیگر ۸ میلیون و ۹۷۹ هزار 

تومان نیست.
در روزهای پایانی اردیبهشت، محاسبات مستقل کمیته دستمزد کانون عالی 
شوراها نشان داد که سبد خوراکی ها و آشامیدنی های خانوارهای کارگری به تنهایی 
به اندازه ی حداقل دستمزد و مزایای مزدی است؛ رسیدن سبد خوراکی ها به ۶ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تومان در اردیبهشت ماه، یک اخطار جدی ست؛ بدون تردید 
در ماه های بعد از اردیبهشت، زنجیره ی تاثیرگذاری تورم، نرخ سبد خوراکی های 

خانوار متوسط ۳.۳ نفره را به ۷ میلیون تومان یا بیشتر رسانده است.
داده های رسمی درآمد- هزینه در سال ۱4۰۰

فقط محاسبات مستقل سبد معیشت نیست که نشان می دهد دستمزد به شدت 
ناکافی ست بلکه گزارشات رسمی مرکز آمار نیز  این ادعا را ثابت می کند؛ »چکیده 
نتایج طرح آمارگیری درآمد- هزینه خانوار شهری و روستایی سال ۱۴۰۰« که بیست 
و پنجم مرداد منتشر شده، نشان می دهد که هم دستمزد ۱۴۰۰ بسیار ناکافی 

بوده و هم سبد معیشت محاسبه شده در شورایعالی کار، بسیار محافظه کارانه و 
حداقلی ست. سبد معیشت ۱۴۰۰، حدود ۶ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان بود اما 
این گزارش نشان می دهد که متوسط هزینه ی خانوارها در سال گذشته حداقل 
در شهرها خیلی بیشتر از این رقم بوده است حداقل دو میلیون تومان بیشتر، 
یعنی خانوارهای شهری ایران در سال ۱۴۰۰ »مجبور شده اند« حداقل دو میلیون 
تومان بیشتر از نرخ سبد معیشت برای گذران امور هزینه کنند و این در حالیست که 
حتی همان رقم بسیار حداقلی سبد معیشت نیز توسط شورایعالی کار برای تعیین 

حداقل دستمزد کارگران پذیرفته نشد!
این  بیندازیم؛   رسمی  گزارش  این  کلی  داده های  به  نگاهی  ابتدا  است  بهتر 
گزارش که طی طرح آمارگیری ۱۹ هزار و ۶۱۸ خانوار نمونه در نقاط شهری و 
۱۸ هزار و ۳۷۰ نفر در نقاط روستایی به دست آمده است، نشان داد که متوسط 
هزینه کل خالص سالانه یک خانوار شهری ۹۲ میلیون و ۵۰۱ هزار ریال بوده که 
نسبت به رقم مشابه در سال قبل از آن نزدیک به ۵۰درصد افزایش داشته است. 
از هزینه کل سالانه ی خانوار شهری ۲۴ میلیون و ۶۵۳ هزار تومان با سهم ۲۷ 
درصد مربوط به هزینه های خوراکی و دخانی و ۶۷ میلیون و ۸۴۸ هزار تومان با 
سهم ۷۳ درصد مربوط به هزینه های غیرخوراکی بوده است. در بین هزینه های 
خوراکی و دخانی، بیشترین سهم مربوط به هزینه گوشت با سهم ۲۱ درصد و در 
بین هزینه های غیرخوراکی بیشترین سهم با ۴۹ درصد مربوط به هزینه مسکن، 

سوخت و روشنایی بوده است.
متوسط هزینه کل خالص سالانه یک خانوار روستایی ۵۱ میلیون و ۹۱۱ هزار 
تومان بوده است که نسبت به سال قبل ۵۲.۴ درصد افزایش نشان می دهد. از 
هزینه کل سالانه خانوار روستایی ۲۰ میلیون و ۷۰۳ هزار تومان با سهم ۴۰ درصد 
مربوط به هزینه های خوراکی و دخانی ۳۱ میلیون و ۲۰۸ هزار تومان با سهم ۶۰ 

درصد مربوط به هزینه های غیرخوراکی بوده است.
تحلیل داده ها:

متوسط هزینه ی خانوارها بیشتر از سبد معیشت و بسیار بیشتر از
 حداقل دستمزد

این داده ها نشان می دهند که هزینه متوسط خانوارهای شهری در سال ۱۴۰۰، 
نُه میلیون و ۲۰۰ هزار تومان بوده است؛ البته این عدد از متوسط گیری وزنیِ هزینه 
ماهانه ی خانوارهای متعلق به دهک های درآمدی متفاوت به دست آمده است و 

فقط مختص به کارگران و یا دهک های کم درآمد نیست؛ در این متوسط گیری، هم 
خانواده های ثروتمندتر از کارگران متعلق به دهک های برخوردارتر گنجانده شده اند 
و هم خانواده های کم درآمدتر متعلق به پایین ترین دهک های درآمدی. با این حال، 
متوسط هزینه های خانواده در سال قبل، ۹ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان بوده است در 
حالیکه سبد معیشت که معیارهای محاسباتی متفاوتی دارد و تنها نشان دهنده ی 
حداقل مورد نیاز برای بقای یک خانواده ی کارگری متوسط ۳.۳ نفره است، حداقل 
۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان از این رقم کمتر است و دستمزد ۱۴۰۰ که واقعیت 
دریافتی کارگران حداقل بگیر )بیش از ۶۰ درصد کارگران شاغل( را نشان می دهد، 

حدود ۵ میلیون تومان با متوسط هزینه های زندگی فاصله دارد.
کارگران پاسخ دادند:

حداقل هزینه های زندگی چقدر است؟
حال سوال این است  اگر در سال قبل متوسط هزینه های زندگی ۹ میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان بوده، امسال حداقل هزینه ی زندگی کارگران چقدر است؛ کارگران 
ماهی چقدر باید داشته باشند تا بتوانند از پس تمام هزینه های زندگی از جمله 

اجاره خانه، خوراک، حمل و نقل، آموزش و درمان بربیایند؟
برای یافتن پاسخ این سوال به سراغ چند فعال کارگری در استان های مختلف 
رفتیم با این سوال که امروز یک خانواده کارگری با یک فرزند، چقدر در ماه هزینه 
دارد؛ شما فکر می کنید با چند میلیون تومان می توان یک زندگی بسیار ساده 

داشت و معاش خانواده را تامین کرد.
معدن  کارگران  صنفی  انجمن  اسبق  دبیر  و  کارگری  )فعال  نژاد  حسنی  بهرام 
چادرملو( در پاسخ می گوید: حداقل درآمد لازم برای یک خانوار در تهران، امروز 
کمتر از ۱۳ میلیون تومان نیست؛ با کمتر از این مبلغ، یک خانواده نمی تواند 

زندگی کند، باید تاکید کنم این فقط »هزینه ی زیست« است نه هزینه ی زندگی.
او ادامه می دهد: اجاره خانه در تهران و کلانشهرها یک معضل است؛ الان در 
تهران، وقتی مبلغ رهن را در نظر بگیریم، متوسط اجاره خانه ده تا ۱۲ میلیون 
تومان است؛ هزینه های آموزش و درمان و حمل و نقل هم سرسام آور شده؛ بنابراین 
من فکر می کنم ۱۳ میلیون تومان درآمد، کمترین رقم برای یک زندگی بسیار ساده 

است. یک زندگی متوسط بیشتر از اینها می خواهد.....
پرویز زعیمی )عضو انجمن صنفی کارگران ایران پوپلین رشت( در پاسخ به سوال 
ما می گوید: به نظر من حداقل هزینه زندگی در رشتِ امروز، ده تا دوازده میلیون 
تومان در ماه است؛ اجاره خانه در بسیاری از نقاط رشت، صد میلیون تومان ودیعه 
و ماهی ۸۰۰ هزار تومان اجاره می خواهد؛ در جای بهتر ۲۰۰ میلیون تومان رهن 
و یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان اجاره؛ سبد خوراکی خانوار هم حداقل ۵ میلیون 
تومان در ماه است؛ کارگران هزینه ایاب و ذهاب هم دارند، کارگر می شناسم که 
روزی ۵۰  هزار تومان کرایه حمل و نقل می دهد یعنی ماهی یک میلیون و ۵۰۰  
هزار تومان. خسرو زرگریان )بازنشسته و فعال کارگری( در پاسخ به سوال ما، به رقم 
»۹ میلیون تومان« اشاره می کند و تاکید می کند این رقم برای شهرستان هاست 

آنهم شهرستان های کوچک و البته بسیار خوشبینانه.
او اضافه می کند: یک خانواده کارگری که خانه ملکی دارد و یک یا دو فرزند 
محصل، هزینه خورد و خوراک و آموزش فرزندان و حمل نقلش در ماه، حداقل نُه 
میلیون تومان می شود؛ اگر مستاجر باشد، در هرجای ایران باید دو میلیون تومان 

به این رقم بیفزایید، یعنی سرراست یازده میلیون تومان!
سال گذشته بسیاری از مردم به طور متوسط ماهی ۹ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 
هزینه کردند، باید منتظر بمانیم تا مرکز آمار متوسط هزینه زندگی در سال ۱۴۰۱ 
را اعلام کند؛ بدون تردید شکاف هزینه های متوسط زندگی و حداقل دستمزد 
کارگران، عمیق تر از شکاف ۵ میلیون تومانی سال گذشته خواهد بود و بی شک 
اقلام و خدمات بیشتری از سبد خرید ماهانه ی طبقه ی کارگر خط خواهد خورد و 

این یعنی سقوط سنگین تر در نردبان دهک های درآمدی....

به بهانه ی گزارش اخیر مرکز آمار؛

هزینه زندگی کارگران و بازنشستگان ماهی چند؟

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
گزارش  براساس  را  مذکور  قانون  طبق  تشکیلی  های 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

ذیل تأیید نموده اند:
۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۰۳۵مربوط  شماره  رای   -۱
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۴۶مربوط  کلاسه  پرونده  به 
امراله  فرزند  خانی  اسمی  اکبر  علی  آقای  تقاضای  به 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا 
شده به مساحت۷۱/۵۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از 
۲۳۰۲/۱/۱۵۷ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۵۸۶ 

دفتر ۲۴۱ )م الف۱۴۵۰۱(
۲- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۰۰۱ مربوط به 
به  پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۲۵ مربوط 
تقاضای خانم لعیا رجبعلی فرزند محمد، ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع 
باستثناء ثمنیه اعیانی در قسمتی از پلاک شماره فرعی 
از۲۲۹۵/۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۴۴۳۷۸ 

مورخ ۱۴۰۱/۳/۵ دفترخانه ۵۴ قم)م الف۱۴۵۰۲(
مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۰۰۹ شماره  رأی   -۳
پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۱۲ مربوط  به 
به تقاضای آقای سیدعلی حمیدی قمشلوئی فرزند سید 
سجاد ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۴۰ مترمربع باستثناء ثمنیه اعیانی در قسمتی 
از پلاک شماره فرعی از۱۹۵۱ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری 
مع الواسطه از حسین محمودآبادی بزچلوئی طی سند 
قطعی شماره ۱۸۴۵۷۶ مورخ ۱۳۹۶/۱۲/۱۳ دفترخانه 

۱۲ قم)م الف۱۴۵۰۳(
۴- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۰۸۱ مربوط به 
به  پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۸۷ مربوط 
تقاضای آقای فرهاد قندی فرزند فرامرز ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۶/۲۵ در 
قسمتی از پلاک شماره ۲ فرعی از۲۲۸۲ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

وخریداری مع الواسطه از زهرا منادی صفحه ثبت دفتر 
الکترونیک ۸۱۱۱- ۱۳۹۹)م الف۱۴۵۰۵(

۵- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۶۴۶ مربوط به 
به  پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۹۵ مربوط 
تقاضای خانم زهرا رستمی فرزند قاسمعلی درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۹۴۲/۲۱۹ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
از علی سلمانی غریب دوستی  الواسطه  مع  وخریداری 

صفحه ۳۱۰ دفتر ۱۳۳)م الف۱۴۵۰۶(
۶- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۰۷۷ مربوط به 
به  پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۷۱ مربوط 
تقاضای خانم زهرا نجاری فرزند علی اکبر ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ در قسمتی 
از پلاک شماره فرعی از۱۹۴۷/۱۵۸/۳۷۵ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
وخریداری مع الواسطه از ابراهیم بیگدلی صفحه ۲۹۶ دفتر 

۱۶۰ )م الف۱۴۵۰۷(
مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۲۵۲ شماره  رأی   -۷
پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۱۵ مربوط  به 
به تقاضای آقای محمد حنیفه تقی زاده فرزند محرمعلی 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۶۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۷۱ 
اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از حسین براتی 

ثبت دفتر الکترونیک)م الف۱۴۵۰۸(
۸- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۰۷۲ مربوط به 
به  پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۹۸ مربوط 
تقاضای آقای الفت علی پیرزاده فرزند اله ویردی ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۹/۵۰ 
در قسمتی از پلاک شماره فرعی از۲۱۸۱ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
رضویان)م  محمد  سید  وراث  از  الواسطه  مع  وخریداری 

الف۱۴۵۰۹(
۹- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۱۱۴ مربوط به 
به  پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۵۱ مربوط 
تقاضای آقای مهدی شریفی فرزند محمدعلی ششدانگ 

قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱/۲۱ فرعی از۱۷۸۹ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
وخریداری مع الواسطه ازمهدی سلگی صفحه ۱۲۷ دفتر 

۳۵۴ )م الف۱۴۵۱۰(
مربوط  شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۸۶۳  رأی   -۱۰
پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۷۴ مربوط  به 
به تقاضای آقای حسین خنجینی فرزند اصغر ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۶۰/۳۸ 
در  واقع  اصلی  از۱۷۵۳  فرعی  شماره  پلاک  مربع  متر 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
وخریداری مع الواسطه از وراث سید حسین فاطمی قمی 

)م الف۱۴۵۱۱(
مربوط  شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۰۴۵  رأی   -۱۱
پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۱۹ مربوط  به 
به تقاضای آقای محسن قربانی فرزند محمد تقی دو دانگ 
مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۱۰/۵۵ مترمربع در قسمتی از پلاک شماره 
فرعی از ۱۷۸۷ و ۱۷۸۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
نامه عادی وخریداری مع  ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
الواسطه از محمود واحمد وحمید وصدیقه وپروانه شهرت 
همگی توتونچیان وراث مرحوم کوکب خانم اشرف السادات 

طباطبایی قمی)کما فرض اله( )م الف۱۴۵۱۲(
مربوط  شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۰۴۶  رأی   -۱۲
پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۲۰ مربوط  به 
به تقاضای خانم منیژه افشاری نژاد فرزند علی اکبر چهار 
دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۱۱۰/۵۵ مترمربع در قسمتی از پلاک 
شماره فرعی از ۱۷۸۷ و ۱۷۸۸ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 
الواسطه از محمود واحمد وحمید وصدیقه وپروانه شهرت 
همگی توتونچیان وراث مرحوم کوکب خانم اشرف السادات 

طباطبایی قمی)کما فرض اله( )م الف۱۴۵۱۳(
مربوط  شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۹۵۶  رأی   -۱۳
پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۳۲ مربوط  به 
آقای حیدرعلی نیک عمل فرزند عروجعلی  تقاضای  به 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 

۷۰ متر مربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از۲۲۸۰ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی وراث مرحوم حسینعلی بیوک نژاد)کما فرض 

اله( )م الف۱۴۵۱۴(
۱۴- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۰۰۷ مربوط 
به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۳۱ مربوط 
سیدعلی  فرزند  موسوی  جواد  سید  آقای  تقاضای  به 
به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ 
شماره  پلاک  از  درقسمتی  مترمربع   ۱۶۰ مساحت 
فرعی از۱۸۲۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 
)م  قم   ۳ دفترخانه   ۱۳۸۶/۱۱/۱۶ مورخ   ۱۵۳۵۲۵

الف۱۴۵۴۱(
مربوط  شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۰۲۹  رأی   -۱۵
پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۰۱ مربوط  به 
به تقاضای آقای اصغر کریمی فرزند بیرام در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
اصلی  از۲۳۰۲  فرعی   ۲ شماره  پلاک  مترمربع   ۱۰۵
واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 
متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیک ۹۵۴۲- 

۱۳۹۶)م الف۱۴۵۴۲(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس 
از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در 
دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه 
ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اخبار صنعت(
نوبت اول: ۱4۰۱/۰۵/۳۱
نوبت دوم: ۱4۰۱/۰6/۱۵
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد 
منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به 

شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۱۰۵مربوط  شماره  رای   -۱
در  فرزندمنصور  جمکران  زاده  نجفی  مریم  خانم  تقاضای  به  ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۲۵مربوط 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت۸۹/۱۰ مترمربع پلاک شماره ۸۱ فرعی از ۱ اصلی واقع در قم 
بخش چهار حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از منصور نجفی زاده جمکرانی سند 

مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۰ صفحه ۱۵۲)م الف ۱۴۴۹۹(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۰۲۷مربوط  شماره  رای   -۲
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۹۹مربوط به تقاضای خانم هدا حمیدی فرزند ضیاء در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۱۰۰مترمربع پلاک شماره ۱۰۳۴۹/۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث مرحوم سیدحیدر ایزد خواه سند مالکیت مشاعی صادره 
در دفتر ۲۳۳صفحه ۲۰۵ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۶۵۳۴۴ مورخ ۱۳۷۰/۰۶/۱۴ دفترخانه 
۷ قم وبه موجب حصر وراثت ۹۸۰۹۹۷۲۵۲۳۳۰۱۲۸۱ مورخ ۱۳۹۸/۱۲/۱۳ شعبه ۳۳ حقوقی شورای 

حل اختلاف قم)م الف ۱۴۵۰۰(
۳- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۷۳۸مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۱۵مربوط 
به تقاضای آقای احمد شهبازی فرزند اسداله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۶۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۱۱۰۰۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

۴۶۰۹۱ مورخ ۱۴۰۰/۰۷/۱۸ دفترخانه ۴۲ قم )م الف ۱۴۵۰۴(
۴-رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۶۰۲مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۷۱مربوط 
به تقاضای آقای سید علی موسوی فرزند سید حسن در ششدانگ یک باب تجاری به مساحت ۱۵۷/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره ۵۹ فرعی از ۱۱۳۹۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۴۰۲ صفحه ۲۷۰ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۴۹۶۷۶ مورخ 
۱۳۹۷/۰۷/۲۶ دفترخانه ۲۹ قم )م الف ۱۴۵۳۹(

کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۶۰۳مربوط  شماره  رای   -۵
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۷۲مربوط به تقاضای آقای سید علی موسوی فرزند سید حسن در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ۱۵۷/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۵۹ فرعی از ۱۱۳۹۵ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۴۰۲ صفحه ۳۵۷ خریداری 

به موجب سند رسمی شماره ۴۹۶۰۱ مورخ ۱۳۸۱/۰۵/۲۷ دفترخانه ۱۴ قم )م الف ۱۴۵۴۰(
 )ایمان و اخبار صنعت(
نوبت اول: ۱4۰۱/۰۵/۳۱
نوبت دوم: ۱4۰۱/۰6/۱۵
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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ورزشی

رییس هیات ورزش های رزمی  استان قم:

کیک بوکسینگ SKF قم بر بام ایران ایستاد

بزرگسالان  تیم  قم گفت:  استان  رزمی  ورزش های  انجمن های  رییس هیات 
منتخب کیک بوکسینگ SKF استان قم مقام قهرمانی ایران را از آن خود کرد. 

علی یزدی در گفت وگویی افزود: در مسابقات قهرمانی کشور کیک بوکسینگ 
SKF جام ستارگان که به میزبانی شهرستان گرمسار و با حضور ۲۵ استان و حدود 
 SKF ۳۵۰ شرکت کننده، شامگاه شنبه برگزار شد، تیم منتخب کیک بوکسینگ

استان قم، موفق به کسب مقام قهرمانی در رده سنی بزرگسالان شد.
وی ادامه داد: در رده  سنی بزرگسالان فیروز مختاری در وزن ۶۵ کیلو مدال طلا، 
کیا صادق در وزن اپن ۹۰+ مدال طلا، حسن عمو حسینی در وزن ۶۰ کیلو مدال 
نقره، علیرضا اختیاری در وزن ۷۰ کیلو مدال نقره، رضا نادری در وزن ۸۰ کیلو 
مدال برنز، علیرضا جعفری در وزن ۶۵ کیلو مدال برنز، محمد مهدی یاراجانلی در 
وزن اپن ۹۰+کیلو مدال برنز و محمد رحیمی نیا در وزن  ۹۰  کیلو مدال نقره را از 

آن خود کردند.
رئیس هیات ورزش های رزمی استان قم گفت: در رده سنی نونهالان مهدی سید 
احمدی در وزن ۳۰کیلو مدال برنز و در رده سنی نوجوانان سید هادی موسوی در 
وزن ۴۲ کیلو مدال برنز، محسن اکبری در وزن ۵۰ کیلو مدال نقره و محمد مهدی 

رضایی در وزن ۵۵ کیلو مدال برنز کسب کردند.
یزدی ادامه داد: در رده سنی پیشکسوتان نیز فرهاد صفری در  وزن ۷۵ کیلو 
مدال طلا، کاظم جمکرانی در وزن ۹۰ - کیلو مدال طلا، مهدی میرزایی در وزن 
۶۵ کیلو مدال طلا، مسلم درستی  در وزن ۸۵ کیلو مدال طلا، محمد مرادی در 

وزن ۹۰+ کیلو مدال طلا و جواد تهوری در وزن ۷۵ کیلو مدال طلا کسب کردند
وی یادآور شد: محمد حاج ابوالحسنی در وزن ۷۰ کیلو مدال طلا و عرفان وکیلی 

در وزن  ۶۰ کیلو مدال برنز کسب کردند.
به گفته رئیس هیات ورزش های رزمی استان قم، مربیگری تیم اعزامی بر عهده 

نماینده  سبک در استان، استاد میرزازاده بود.

واکنش پیشکسوت استقلال به حضور دیاباته در پرسپولیس؛

شاید »شیخ «دنبال کفش طلا است!
 پیشکسوت آبی پوشان در واکنش به احتمال بازگشت شیخ دیاباته به لیگ برتر 
ایران و پیوستن به تیم پرسپولیس، گفت: شاید هم او می خواهد کفش طلایش 

را بگیرد!
تیم فوتبال استقلال در دومین هفته از رقابتهای لیگ برتر موفق شد در دیداری 
حساس میزبان خود ملوان را با نتیجه ۳ بر یک شکست داده و اهمیت این بازی 
آنقدر بالا بود که توانست شکست هفته اول این تیم مقابل سپاهان را تا حدودی 
تحت الشعاع قرار دهد. اصغر طالب نسب پیشکسوت آبی پوشان در گفتگویی در 
خصوص این بازی اظهار داشت: بازی در نیمه اول چنگی به دل نمی زد و استقلال 
و استقلال همچنان قدری سر در گم بازی می کرد. به نظر می رسد ساپینتو هنوز 
نتوانسته سیستم دفاع ۳ نفره را با شیوه خودش برای تیم جا بیندازد. در نیمه دوم اما 
وضعیت تغییر کرد و شرایط بهتر شد. درست وقتی استقلال بر بازی تسلط پیدا کرد 
که ساپینتو هم سیستم را تغییر داد و هم در نفرات داخل زمین تغییراتی ایجاد کرد. 
پیشکسوت آبی پوشان تاکید کرد: حضور قایدی را می توان نقطه عطف این دیدار 
دانست و این مهاجم توانمند خیلی زود توانست خودش را بار دیگر در دل هواداران 
جا کند. همچنین حضور محبی و پیمان بابایی هم به طور کلی وزنه را در فاز تهاجمی 
به سود استقلال سنگین کرد. کارشناس فوتبال خاطرنشان ساخت: باید رفته رفته 
ساپینتو به شناخت نسبی خوبی از تیم دست پیدا کرده باشد و انتظار می رود که از 
هفته سوم کمتر شاهد سردرگمی های تاکتیکی باشیم و اگر نتیجه ای رقم می خورد 
بر اساس قابلیت های تاکتیکی و تیمی باشد نه مهارت های فردی.طالب نسب در 
واکنش به حضور احتمالی شیخ دیاباته در پرسپولیس با کنایه گفت: شاید دیاباته به 
تهران بازگشته تا کفش طلایش را بگیرد. چون انگار رسم نیست جوایز استقلالی ها 
از سوی فدراسیون و سازمان لیگ داده شود و حتماً باید بازیکنان به تیم های دیگری 
منتسب شوند تا مورد عنایت قرار گیرند! لابد دیاباته هم با درک این موضوع به لیگ 

برتر برگشته تا تیم های دیگر بیشتر مورد توجه قرار گیرد و کفش طلایش را بگیرد.

جزئیات انتقال »نیازمند« از پرتغال؛

بند خرید ۱ میلیون یورویی در قرارداد 
دروازه بان جدید سپاهان!

جزئیات انتقال پیام نیازمند دروازه بان ایرانی از تیم پورتیموننزه پرتغال به تیم 
سپاهان مشخص شد. روز شنبه بود که باشگاه سپاهان اعلام کرد پیام نیازمند 
دروازه بان ایرانی تیم فوتبال پورتیموننزه را به صورت قرضی و یک ساله به خدمت 
گرفته است. نیازمند پیش از این در تیم سپاهان حضور داشت و فصل گذشته با 
عقد قراردادی تا سال ۲۰۲۴ به تیم پورتیموننزه پیوست. این دروازه بان فرصت 
زیادی برای بازی در تیم پرتغالی پیدا نکرد و ترجیح داد در سال جام جهانی، دوباره 
به لیگ ایران برگردد؛ هرچند به صورت قرضی که این نوع قرارداد می تواند دائمی 
هم بشود. »پدرو سپولودا« خبرنگار پرتغالی جزئیات بیشتری از انتقال نیازمند به 
تیم سپاهان منتشر کرد. به نوشته پدرو، پورتیموننزه امسال در ازای انتقال قرضی 
نیازمند، ۲۰۰ هزار یورو از سپاهان گرفته است. همچنین گزینه خرید ۱ میلیون 
یورویی به علاوه پاداش برای تیم سپاهان وجود خواهد داشت. پیش از این گفته 

می شد حق فسخ قرارداد نیازمند با باشگاه پرتغالی ۱۰ میلیون یورو است.
 

سرعت تکمیل طرح های ورزشی قم در حالی شتاب گرفته است که علاقه مندان 
به ورزش شاهد حرکت جهادی دولت برای تکمیل طرح های ورزشی این استان 

هستند.
اداره کل ورزش و جوانان استان قم روز یکشنبه برای آشنایی خبرنگاران با 
آخرین روند تکمیل و احداث طرح های ورزشی بازدیدهایی را از برخی اماکن 

به عمل آورد.
بازدید از روند تکمیل ورزشگاه ۴۵۰۰ نفره پردیسان، بازدید بهسازی ورزشگاه 
تختی قم برای سپردن کامل به بانوان ورزشکار و بازدید از روند کار در مجموعه 
ورزشی هفتم تیر قم با حضور ابراهیم سانی خانی سرپرست اداره کل ورزش و 

جوانان استان قم انجام شد.
طلسم ۱۱ ساله تکمیل ورزشگاه پردیسان شکسته می شود

خبرنگاران در اولین بازدید خود از روند تکمیل ورزشگاه ۴۵۰۰ نفری پردیسان قم 
که طلسمی ۱۱ ساله برای راه اندازی و افتتاح دارد بازدید کردند.

گفت:  بازدید  این  حاشیه  در  قم  استان  جوانان  و  ورزش  کل  اداره  سرپرست 
درخصوص این ورزشگاه  پیگیریهایی انجام و با شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی 
کشور رایزنی شد و چند نوبت با استاندار قم از روند احداث ورزشگاه بازدید به عمل 

آمد.
سانی خانی افزود: ۱۱ سال از ساخت این ورزشگاه می گذرد و اکنون پیمانکار 

جدید آغاز به کار کرده و مشغول تکمیل سقف است.
وی ادامه داد: مشکلاتی هم در زمینه تکمیل سقف وزشگاه وجود دارد و ورزشگاه 
در تونل وزش باد منطقه  قرار دارد و این موضوع افرادی که برای اجرای سقف کار 

می کنند را دچار مشکل کرده است.
وی بیان کرد: از پیمانکار ورزشگاه قول گرفته ایم که سرعت کار را بالا ببرد اکنون 
سرعت انجام طرح خوب شده است اما انتظار مردم شریف قم این است که سرعت 
کار بیشتر شود و شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی کشور و پیمانکار مرتبط وعده 

داده اند تا پایان شهریور سقف تحویل داده شود.
سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم افزود: مناقصه های کناره های 
سقف،  پوشش کناره ها، رختکن و مجموعه های دیگر ورزشگاه ۴۵۰۰ نفری انجام 
شده است و قراردادها توسط شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی کشور بسته 

می شود تا با سرعت بیشتری کارها انجام شود.
وی بیان کرد: شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی کشور برای نیمه اول ۱۴۰۲ 
قول تحویل کار را داده است اما اصرار می روزیم که زودتر از موعد انجام شود و 

ورزشگاه را تحویل مردم قم دهیم.
ورزشگاه تختی اولین مجموعه ورزشی اختصاصی بانوان قم می شود

بازدید  حاشیه  در  چنین  هم  قم  استان  جوانان  و  ورزش  کل  اداره  سرپرست 
خبرنگاران از طرح بهسازی مجموعه ورزشی تختی قم گفت: اجرای این طرح از 

مصوبات سفر دولت سیزدهم به قم است.
وی ابراز داشت: در سفر سال گذشته آیت الله رئیسی به استان قم ۱۰۰ میلیارد 
تومان برای طرح های ورزشی این استان مصوب شد و برای جذب این منابع مالی 
تلاش زیادی کردیم این در حالیست که ۶۰ میلیارد تومان از این رقم برای تکمیل 
طرح ورزشگاه ۴۵۰۰ نفری پردیسان و  ۴۰ میلیارد تومان برای طرح های دیگر 

است.
وی بیان کرد: در سفر ریاست جمهوری مصوب شده بود مجموعه ورزشی خاص 
بانوان در استان داشته باشیم و اولین بار است که چنین نگاه ویژه ای به مجموعه 
بانوان صورت می گیرد به همین منظور اهتمام ویژه ای نسبت به تکمیل طرح 

بهسازی ورزشگاه تختی داریم.
سانی خانی افزود: ۲۰ میلیارد تومان از مصوبات سفر ریاست جمهوری برای 

طرح های ورزشی مختص مجموعه تختی است.
وی بیان کرد:  در طول یک ماه گذشته، کار بهسازی ورزشگاه تختی شروع شده 
و مناقصه پیمانکار انجام شده و قرار داد بسته هم چنین مبالغ مورد نیاز جذب 

شده است.
وی گفت: در فاز اول زمین چمن مصنوعی که سالها بود مستهلک شده بود 
تعویض می شود هم چنین پیست تارتان حاشیه زمین چمن برای دو و میدانی 
ترمیم و اصلاح خواهد شد و در ادامه قسمتی از حاشیه زمین بین ۶ تا ۹ متر 

پوشیده می شود تا بانوان با فراغ بال بتوانند از آن استفاده کنند.
سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم افزود: زمین چمن و پیست تارتان 
مجموعه ورزشی تختی پس از پایان حصار کشی حاشیه آن برای فوتبال و دو و 

میدانی در اختیار بانوان قرار می گیرد.
وی گفت: بهسازی ورزشگاه تختی ۴۰ درصد پیشرفت داشته و خرید زمین چمن 
انجام شده است تا در چند ماه پیش رو طرح اتمام یافته و تحویل ورزش قهرمانی و 

همگانی بانوان قم شود.
بهسازی ورزشگاه 7 تیر قم

سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم در ادامه بازدید خبرنگاران از طرح 
های عمرانی این اداره کل در مورد بهسازی ورزشگاه هفتم تیر قم گفت: در سفر 
ریاست جمهوری اهتمام ویژه ای نسبت به این طرح شده بود چرا که این مجموعه 

از دیرباز  به حال خود رها شده بود.
وی بیان کرد: پیش از این قرار شده بود استخر سوده واقع در مجموعه هفتم تیر 
که مخصوص بانوان است مجموعه رزمی شود اما جلوی این کار گرفته شد و تا سال 

آینده استخر سوده را بازگشایی خواهیم کرد.
وی گفت: در مورد استخر هفتم تیر دو هفته ای است پیمانکار کار را شروع کرده و 
با پایان بازسازی آن رشته هایی چون شنا، قایقرانی و واترپلو راه اندازی می شود چرا 

که بزرگترین کاسه استخر قم در همین استخر هفت تیر است.
سانی خانی ابراز امیدواری کرد امسال افتتاحیه بهسازی استخر هفتم تیر را داشته 
باشیم و افزود: این طرح بالغ بر هشت میلیارد تومان هزینه دارد که ۲ میلیارد تومان 

آن از محل سفر ریاست جمهوری و بقیه از منابع استانی تدارک دیده می شود.

بازدید خبرنگاران قمی از روند تکمیل و احداث طرح های ورزشی ؛

افزایش سرعت تکمیل طرح های نیمه تمام ورزشی قم 

سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم:

کناره گیری باشگاه شیمیدُر قم از لیگ برتر بسکتبال  قطعی نیست

گفت:  قم  استان  جوانان  و  ورزش  کل  اداره  سرپرست   
موضوع کناره گیری باشگاه شیمیدُر قم از لیگ برتر بسکتبال 
کشور هنوز تمام شده قلمداد نمی شود و مشکل این باشگاه 

برای تیم داری یا عدم تیم داری در داخل استان قم نیست.
ااظهار  خبرنگاران  با  گو  و  گفت  در  سانی خانی  ابراهیم 
اداره کل ورزش  با  باشگاه شیمیدر  مالک  داشت: مشکل 
و جوانان و استانداری قم نیست و باید ریشه مشکلات را در 

خارج از استان قم جست و جو کرد.
وی گفت: پیگیری های مختلفی در مورد این باشگاه از 
مالک  از حمایت  و  انجام دادم  انتصاب خود  اولیه  روزهای 
باشگاه شیمیدر از بسکتبال قم تقدیر و از مدت ها قبل قرار 
شد مالک باشگاه دیدارهایی با مقامات استانداری قم داشته 

باشد.
وی با اشاره به جلسه ای که اخیرا بین مالک باشگاه با معاون 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم و مسئولان ورزش 
استان برگزار شده است عنوان کرد: "هنریک درغوکاسیان" 
مالک باشگاه شیمیدر در این جلسه از مشکلاتش گفت و از 

فدراسیون بسکتبال بسیار گله مند بود و عنوان کرد با استان 
قم هیچ مشکلی ندارد.

مالیات ها  مورد  در  درغوکاسیان  داد:  ادامه  سانی خانی 
مباحثی را مطرح کرد که عنوان کردیم به مجموعه او کمک 
می کنیم و بحث تسهیلات هم مطرح و از سوی استان قم 

آمادگی کمک اعلام شد.
وی افزود: بعد از آن جلسه ارتباطات خود را با مالک باشگاه 
قطع نکردیم و معتقدیم هیات بسکتبال استان باید بیشتر کار 
کند و رئیس فدارسیون این رشته ورزشی نیز با درغوکاسیان 

ارتباط بگیرد.
فدراسیون  رئیس  با  اینجانب  تماس  طی  داد:  ادامه  وی 
بسکتبال ایران به ایشان گفته شد که مالک باشگاه شیمیدر 
از مدیران قبلی فدراسیون گله مند بوده و بهتر است که رئیس 
کنونی فدراسیون دیداری با مالک باشگاه داشته باشد و یک 

خداقوت بگویید تا نگذارد شیمیدر تیم داری را رها کند.
گیری ها  تصمیم  آخرین  طبق  کرد:  تاکید  سانی خانی 
قرار شده است درغوکاسیان دیداری با مسئولان فدراسیون 
برای  باشگاه  تقاضای  مورد  در  و  باشد  داشته  بسکتبال 
تسهلات شرایطی ایجاد خواهیم کرد که شیمیدر به تیم داری 

در لیگ برتر بسکتبال ادامه دهد.
باشگاه شیمیدر طی دو فصل گذشته لیگ برتر به عنوان 
نماینده قم در این لیگ شرکت کرده بود. شیمیدر در فصل 
گذشته به جمع چهار تیم برتر لیگ برتر راه یافت اما موفق به 

صعود به فینال نشد.
تیم بانوان این باشگاه نیز در فصل گذشته قهرمان لیگ برتر 
شده بود. جلسه هماهنگی لیگ برتر بسکتبال ۲۳ تیرماه 
امسال در شرایطی برگزار شد که تیم شیمیدر قم انصراف 

رسمی خود را از حضور در این رقابت ها اعلام کرد.

پایان رقابت های لیگ فوتبال ۱۵سال استان قم؛

قهرمانی برازنده ی نام عقاب پردیسان بود
ایمان / رضا ملکی

دوست داشتنی  کوچولوهای  ستودنی  تلاش  هفته   ۹
بسیارشان،به  تلاش  به  می ستائیم   را  سبز  درمستطیل 
همت والایشان و به غیرتی که در طول برگزاری مسابقات 
از خود نشان دادند.نوجوانان برومند تیم های اتحاد،ایران 
و  ساز،هنگ،پیام  جوان،عقاب،پردیسان،هما،افشین،ارم 
آبادگران با حضورگرم  آنها  تنور فوتبال قم را داغ نگاه داشتند.
حوادث بسیاری برای تیم ها درطول مسابقات رقم خورد از 
زدن ۲۲ گل در یک بازی که جای حرف و حدیث بسیاری را 
به دنبال داشت،از تفاوت آشکار فنی تیم ها در ارائه بازی های 
مطلوب و اینکه برای رسیدن به یک فوتبال زیبا و منسجم 
می بایست مربیان گرانقدر ما بیش از این ها تلاش خود را 
مصروف سازندگی این نوگلان نمایند این نمائی بود از فوتبال 

نوجوانان قمی در مستطیل سبز دیده شد.
این رقابت ها و قهرمانی تیم خوب عقاب پردیسان به پایان 
رسید.موسی رفیعی مربی زحمتکش و خستگی ناپذیر این 

تیم که سال ها در سطح تیم های پایه در تلاش است به کمک 
ایمان قربانیان توانست تیمش را به قله رفیع قهرمانی برساند.
پیام،سیاه جامگان و افشید تیم هایی بودند که رده های تا 
چهارم این رقابت ها را به خود اختصاص دادند ۱۳پیروزی،۱ 
تساوی،۱ شکست،۳۹ گل زده،۱۲ گل خورده و ۳۸ امتیاز 
به رتبه اول  پایان کار شاگردان موفق رفیعی برای رسیدن 
رقابت ها بود.  علیرضایوسف منش،محمد امامی)کاپیتان( 
،پوریا سپهری،بختیاری،قائم  پناه،صادقی ،ابراهیمی،سعاد
تمند،رحیمی،زاد،عباسی،لطفیان،رحیمی،حاجی زاده،کا
شانی،امیران،جعفری، مطیع،خوش دل،رجبی،خدائی،خ
انی،کاشانی،ادیب،بهاالدینی،خاکباز،فرقانی،کرمانی،ذاکر 

بازیکنانی بودند که برای عقاب به میدان آمدند.
برگزاری  مسئول  باشی  پنجه  علی  بسیار  تلاش 
داوران،اورژانس،کمیته  کمیته  فوتبال  مسابقات،هیات 
برگزاری بازی ها،قمی و رشیدی مسئولان استادیوم تختی 
و حیدریان در راه برگزاری این مسابقات جای یک خسته 

نباشید داشت.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک ثبت جعفریه تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضی پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه   ۱۴۰۱/۰۳/۱۷-  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۰۸۶ شماره  ۱-رای 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۱۷ آقای مهدی احمدی فرزند عنایت به کدملی 
۰۳۸۱۷۲۳۸۱۱ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 
بمساحت ۱۵۲مترمربع پلاک فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفرآباد موسوم به 

اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی ابوالقاسم محمدی)م الف۱۵۶۰۶(
کلاسه   ۱۴۰۱/۰۳/۱۶-  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۰۷۶ شماره  رای   -۲
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۰۲ آقای علی مراد قمری فرزند حبیب به کدملی 
۰۳۸۳۰۹۷۹۱۶ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 
بمساحت ۲۹۸/۶۵ مترمربع فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفرآباد موسوم به 

اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی یداله فارسی)م الف۱۵۶۰۶(
کلاسه   ۱۴۰۱/۰۳/۱۶-  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۰۸۲ شماره  رای   -۳
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۱۲ آقای محسن گل باز فرزند رجب به کدملی 
۰۳۸۶۷۷۸۷۳۶ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 
بمساحت ۱۵۲مترمربع فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفرآباد موسوم به اراضی 

گازران نو خریداری از مالک رسمی علی اکبر جوکار)م الف۱۵۶۰۶(
کلاسه   ۱۴۰۱/۰۳/۱۶-  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۰۷۸ شماره  رای   -۴
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۲۴ آقای علی خوشدل فرزند رمضان به کدملی 

۰۳۸۳۰۴۲۹۸۴ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 
بمساحت ۳۰۳۵ مترمربع پلاک ۱ فرعی از ۴۰ اصلی شهرستان جعفرآباد 
موسوم به اراضی گازران نو خریداری به استناد سند رسمی ۴۳۴۲۹ مورخ 

۱۳۹۰/۰۶/۲۳ دفتر ۲۳ قم)م الف۱۵۶۰۶(
کلاسه   ۱۴۰۱/۰۳/۱۶-  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۰۸۰ شماره  رای   -۵
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۵۸ آقای سید مرتضی موسوی فرزند سید علی به 
کدملی ۰۳۸۵۶۹۴۲۷۱ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث 
بنا شده بمساحت ۱۳۹/۷۴ مترمربع فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفرآباد 
موسوم به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی سیدعلی موسوی فرزند 

سید محمود)م الف۱۵۶۰۶(
کلاسه   ۱۴۰۱/۰۴/۱۴-  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۲۱ شماره  رای   -۶
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۲۰ آقای محمدرضا مرادبیک لو فرزند علیرضا به 
کدملی ۰۳۷۰۴۹۷۱۶۳ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث 
شهرستان  اصلی  از ۵۵  فرعی۹۵  پلاک  مترمربع  بمساحت ۱۵۵  شده  بنا 
جعفرآباد موسوم به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی علیرضا مرادبگلو)م 

الف۱۵۶۰۶(
کلاسه   ۱۴۰۱/۰۴/۲۳-  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۲۶ شماره  رای   -۷
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۲۲ آقای حسین فانی فرزند محمدتقی به کدملی 
۰۳۸۳۱۰۵۸۰۳ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 
بمساحت ۱۶۰/۵۵ مترمربع پلاک فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفرآباد 
ابوالقاسم محمدی)م  از مالک رسمی  به اراضی گازران نو خریداری  موسوم 

الف۱۵۶۰۶(
کلاسه   ۱۴۰۱/۰۴/۲۳-  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۲۳ شماره  رای   -۸
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۰۸ آقای محمد ابراهیم بهرامی فرزند محمدتقی به 
کدملی ۴۰۳۰۱۱۵۲۱۷ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث 
از ۵۵ اصلی شهرستان  بنا شده بمساحت ۲۷۲/۴۲ مترمربع پلاک فرعی 
جعفرآباد موسوم به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی عبداله محمدی)م 

الف۱۵۶۰۶(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد واملاک جعفریه تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود 
را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 
است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
)ایمان و اخبار صنعت(
تاریخ انتشار اول: ۱4۰۱/۰۵/۳۱  
تاریخ انتشار دوم: ۱4۰۱/۰6/۱۵
محمدرضا خدایاری- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان جعفرآباد

آگهی تحدید حدود عمومی ششدانگ پلاک ثبتی 8 اصلی 
واقع در بخش سه ثبت اسناد جعفرآباد

ششدانگ پلاک ثبتی شماره ۸ اصلی، واقع در روستای صفی آباد بخش 
سه ساوه الحاقی به ثبت اسناد جعفرآباد حوزه ثبتی شهرستان جعفرآباد

روز تحدید حدود: روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۱/۷/۱۰ ساعت ۹/۳۰ 
صبح

به موجب ماده ۱۴ قانون ثبت اسناد و املاک به صاحبان املاک 
و مجاورین پلاک ثبتی فوق الذکر به وسیله این آگهی اخطار می 
شود که در وقت تعیین شده در محل وقوع ملک مذکور حضور بهم 
رسانند و چنانچه هر یک از صاحبان املاک یا نماینده قانونی آن ها 
در وقت تعیین شده در موقع تحدید حدود حاضر نباشند مطابق 
ماده ۱۵ ثبت اسناد و املاک، ملک آن ها با اظهار شده از طرف 
مجاورین تحدید حدود خواهد شد. اعتراضات مجاورین و صاحبان 
املاک مطابق مقررات ماده ۲۰ قانون ثبت اسناد و املاک از تاریخ 
صورتمجلس تحدید تا همان روز پذیرفته خواهد شد، ضمنا مطابق 
ماده ۲ ماده واحده مصوب ۱۳۷۳/۲/۵ معترض ظرف مدت یک 
گواهی  بایست،  می  ثبتی  مراجع  به  اعتراض  تسلیم  از  پس  ماه 
تنظیم دادخواست به مراجع ذیصلاح قضایی را به این اداره تسلیم 

نماید.
تاریخ انتشار : روز دوشنبه مورخ ۱4۰۱/۵/۳۱
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جعفرآباد
محمدرضا خدایاری
شناسه آگهی:۱۳6476۹

آگهی موضوع ماده 3 قانون وماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی اداره ثبت اسناد واملاک جعفریه
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یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

احتیاجی به تصویب توافق احتمالی
 در مجلس نیست

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید بر این که احتیاجی 
به تصویب توافق احتمالی در مجلس نیست گفت: حرکت جدیدی شروع نشده بلکه 

استمرار توافق قبلی است که قبلا مجلس اذن داده بود. 
جواد کریمی قدوسی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم و 
یازدهم در گفت و گو با ایسنا به ابهامات، انتقادات و سوالات درباره ضرورت تصویب توافق 

احتمالی هسته ای در مجلس پاسخ داد که در زیر می خوانید.
برخی معتقدند که با توجه به تصویب برجام در مجلس دهم، باید مجددا توافق 
احتمالی جدید در مذاکرات برجام به تصویب مجلس یازدهم برسد. با توجه به 

سابقه نمایندگی شما در مجلس سابق چقدر این نظر را قبول دارید؟
طبق ماده ۷ قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها، در صورتی که ۱+۴ به تعهدات و 
وظایفش عمل کند، وزارت خارجه گزارشی به کمیسیون امنیت ملی درباره عملکرد طرف 
مقابل ارائه می کند. سپس نوبت به کار کارشناسی کمیسیون امنیت ملی می رسد مبنی 
بر اینکه توافق صورت گرفته برای لغو تحریم ها با راستی آزمایی عجین است یا خیر و آن 

گزارش در صحن قرائت می شود.
پس درهیچ جای قانون تصریح نشده که باید متن توافق به صحن آید بلکه ماده ۷ قانون 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها می گوید که کمیسیون امنیت ملی بعد از بررسی گزارش 
وزارت خارجه درباره عملکرد طرف مقابل در لغو تحریم ها، گزارشی به صحن علنی ارائه 

کرده و مجلس روی این گزارش اظهار نظر می کند و نه روی متن توافق.
با این توضیحات، آیا احتیاجی به تصویب متن توافق احتمالی در مجلس نیست؟
خیر احتیاجی نیست چون اتفاق جدیدی رخ نداده و توافقنامه جدیدی نیست. حرکت 
جدیدی هم از صفر شروع نشده بلکه استمرار توافق قبلی است که مجلس برای آن اذن 

داده و قانون شده است.
احتیاجی به تصویب توافق احتمالی در مجلس نیست؛ حرکت جدیدی شروع نشده بلکه 
استمرار توافق قبلی است که قبلا مجلس اذن داده بود. در مجلس قبلی هم ما برجام را 
تصویب نکردیم و وارد بحث برجام با آن همه مواد و تبصره و پیوست نشدیم بلکه به دولت 
اجازه دادیم که با رعایت خطوط قرمز می تواند برجام را اجرا کند. بعد از آن هم شورای 
عالی امنیت ملی حدود هفت شرط گذاشت و مقام معظم رهبری هم ۶، ۷ شرط تعیین 
کرد و جمعا حدودا ۱۵ شرط برای دولت برای اجرای برجام گذاشته شد. ما در مجلس 
قبلی هم وارد جزئیات برجام نشدیم بنابراین بحثی که اکنون درباره برجام در جریان است، 
در تداوم موضوع قبلی با همان اذنی است که در مجلس قبل دادیم. این وسط، آمریکا از 
برجام خارج شد و حالا آمریکا می خواهد به برجام برگردد و اروپایی ها هم به تعهداتشان 
عمل نکردند، ما هم در مجلس یازدهم قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها را تصویب 
کردیم با این هدف که طبق قانون قبلی مجلس در برجام اگر طرف مقابل به وظایفش عمل 
نکرد، ایران هم عمل به وظایفش را متوقف کند. بر همان اساس بود که دولت آقای روحانی 
تعهداتش را برگرداند و دستور غنی سازی را صادر کرد و دوباره روی غنی سازی پنج درصد 
و بالاتر رفتیم و ماشین های جدید نصب شد. این اقدامات طبق همان قانون قبلی مجلس 
برای اجرای برجام و همچنین خطوط قرمز ترسیم شده از سوی شورای عالی امنیت ملی و 
رهبری انجام شد. از همان ابتدای شروع به کار مجلس یازدهم، در کمیسیون امنیت ملی 
توضیح دادم که پنج گام شامل غنی سازی، ساخت و نصب ماشین های جدید، تحقیق و 
توسعه و انباشت اورانیوم برداشته شد و یک گام دیگر و آن هم پروتکل الحاقی مانده که هنوز 
داوطلبانه اجرا می شود و در قالب آن دوربین های آژانس نصب شده و نظارت می کند. در 
همان روزهای اول مجلس یازدهم اصرار ما این بود که کمیسیون امنیت ملی با ارائه طرحی 
جلوی الحاق پروتکل الحاقی را بگیرد چون طرف مقابل به تعهداتش عمل نکرد. مجلس 
وارد شد و به اضافه گام های برداشته شده در دولت قبل برای کاهش تعهدات، آن ها و 
پروتکل الحاقی را در طرحی گنجانده و جمع آن قانون اقدام راهبردی شد پس این قانون 
در تداوم قانون قبلی است طبق این شرایط ما قانون گذاری کرده که با خروج آمریکا و عمل 

نکردن اروپا به تعهداتش، ایران هم به تعهداتش عمل نکند.
 

دبیرکل حزب اراده ملت:

جریان اصلاحات به مذاکرات  هسته ای 
نگاه جناحی  ندارد

دبیرکل حزب اراده ملت با بیان اینکه جریان اصلاحات به دنبال ایجاد آرامش و ثبات در 
اقتصاد و معیشت مردم است و به مذاکرات نگاه جناحی ندارد، اظهار کرد: فرقی نمی کند 
چه کسی مذاکره کند و کدام دولت به توافق برسد. آنچه جریان اصلاحات بارها مورد 
تاکید قرار داده  اصل به نتیجه رسیدن مذاکرات با تامین منافع ملی و رفع مشکلات مردم 

و گره های اقتصادی کشور است. 
احمد حکیمی پور در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به ویژگی های یک »توافق خوب« و 
انتظارات جامعه از آن، اظهار کرد: موضوع توافق میان ایران و کشورهای ۵+۱ سالهاست 
افکار عمومی ایرانیان و حتی در مقاطعی افکار عمومی جهان را به خود مشغول کرده است 
تا جایی که در سال های اخیر همه منتظر به نتیجه رسیدن مذاکرات و پایان فرسایشی 
شدن آن بوده اند. اخیراً اما خبرهای امیدوارکننده ای از طرفین مذاکرات منتشرشده و 
شرایط تازه ای شکل گرفته که ممکن است در نهایت به نتیجه ای ملموس و قابل توجه ختم 
شود. وی افزود: نکته ای که باید در جریان تمامی این مذاکرات و توافق حاصل از آن مورد 
توجه عموم جامعه باشد و نخبگان نیز در این زمینه به مردم آگاهی بخشی لازم را انجام 
دهند، این است که انتشار اخباری از توافق یا حتی دست یابی به آن بیشتر بار روانی به 
همراه دارد و به نحوی ایجاد امید برای تغییرات گسترده و زودرس را موجب می شود که 
در پی آن ثبات اقتصادی، آرامش در بازار، آرامش در منطقه و بهبود وضعیت در کوتاه مدت 
در دسترس است در حالی که عملًا نیازمند گذشت زمان هستیم تا نتایج حاصل از توافق 
تاثیر خود را بر اقتصاد کشور آشکار کنند. دبیرکل حزب اراده ملت یادآور شد: در هرحال از 
گفته های طرفین مذاکرات چنین برمی آید که توافق به لحظه نهایی خود بیش از همیشه 
نزدیک شده است. معمولًا در چنین شرایطی باید به بررسی آنچه در مذاکرات صورت گرفته 
پرداخت تا مشخص شود که مذاکرات خوبی انجام شده؟ یعنی طرفین مذاکرات توانسته اند 
در چارچوب حقوق و قوانین بین المللی به سقفی مطلوب و معقول از خواسته ها و مطالبات 
خود برسند؟ و اینکه منافع ملی ما در جریان این مذاکرات تامین شده؟ پاسخ به چنین 
پرسش هایی هم نیازمند انتشار خبر قطعی توافق و هم نیازمند منتشرشدن مفاد این توافق 
است. حکیمی پور با تاکید بر اینکه جریان اصلاحات به دنبال ایجاد آرامش و ثبات در 
اقتصاد و معیشت مردم است و به مذاکرات نگاه جناحی ندارد، اظهار کرد: فرقی نمی کند 
چه کسی مذاکره کند و کدام دولت به توافق برسد. آنچه جریان اصلاحات و چهره های 
سرشناس آن بارها مورد تاکید قرار داده اند اصل به نتیجه رسیدن مذاکرات با تامین منافع 
ملی و رفع مشکلات مردم و گره های اقتصادی کشور است، بنابراین ما هیچ گاه به مذاکرات 
به عنوان یک موضوع جناحی نگاه نکرده ایم. این فعال سیاسی اصلاح طلب در پایان 
گفت: به هرحال وضعیت فعلی در مذاکرات یک گام بزرگ است، اما طبیعتاً باید منتظر 
اعلام جزئیات آن بمانیم و بعد تحلیل دقیق تری از مذاکرات ارائه دهیم، ولی همین که 
مذاکرات به چنین مرحله ای رسیده و از حالت تعلیق خارج شده خودش قابل قبول است.

 
نخعی عضو کمیسیون انرژی مجلس:

 نفع اقتصادی کشور باید مهمترین نکته 
مذاکرات باشد

معتقدم  اینکه  ضمن  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو  یک 
ریشه همه مشکلات اقتصادی کشور قطعاً تحریم ها نیست و عمدتاً ریشه در مشکلات 
بروکراسی ها و برنامه ریزی های غلط داخلی دارد، در هر صورت سنگ تحریم ها باید از 

سفره مردم برداشته شود. 
مصطفی نخعی عضو کمیسیون انرژی که نمایندگی مردم سربیشه و نهبندان در مجلس 
قرار دارد در جلسه روز یکشنبه ۳۰ مرداد ۱۴۰۱ مجلس شورای اسلامی در تذکری اظهار 
کرد: این روزها صحبت از برجام در جامعه بسیار مطرح و به همان نسبت نیز التهاباتی 
را به خصوص در حوزه اقتصاد ایجاد کرده است اما متاسفانه اطلاع رسانی های ناقص 

و غیرحرفه ای تیم مذاکره کننده یکی از عواملی است که به این التهابات دامن می زند.
وی گفت: این شایسته نیست که بسیاری از اخبار توسط طرف های دیگر مذاکرات به 
اطلاع جامعه رسیده شود. این نماینده مجلس تاکید کرد: فارغ از متن مذاکرات آنچه که 
اهمیت دارد لغو تحریم ها است؛ طبق قانون اقدام راهبردی مجلس دولت وظیفه دارد 
گزارش لغو تحریم ها را به کمیسیون های تخصصی یعنی انرژی و امنیت ملی بدهد و پس 
از تائید کمیسیون ها گزارش در صحن مجلس ارزیابی می شود و پس از ارزیابی تائید 
صحن دولت، می تواند تعهدات هسته ای را عملیاتی کند. نخعی خاطر نشان کرد: ضمن 
اینکه معتقدم ریشه همه مشکلات اقتصادی کشور قطعاً تحریم ها نیست و عمدتاً ریشه در 
مشکلات بروکراسی ها و برنامه ریزی های غلط داخلی دارد، در هر صورت سنگ تحریم ها 
باید از سفره مردم برداشته شود و نفع اقتصادی کشور باید مهمترین نکته مذاکرات باشد.

مصطفی هاشمی طبا گفت :باید انتقاد باشد ولی در مجلس ما انتقاد سازنده 
کمیاب است و حتی گاهی توهین می کنند ، در حالی که باید انتقاد نمایندگان 
باید عاقلانه و مدبرانه باشد و رئیس جمهور هم باید به بهارستان برود و به پرسش ها و 

ابهامات پاسخ دهد اما چنین تعاملی میان طرفین دیده نمی شود . 
جواد مرشدی : یکسال از آغاز فعالیت دولت سیزدهم می گذرد و هنوز کلی از 
از جنس  ،وعده هایی  مانده  باقی  نخورده  رئیسی دست  انتخاباتی  وعده های 
اقتصادی ،اجتماعی،فرهنگی،سیاست خارجی و حتی سلامت. در تضاد بودن 
شعارها و وعده های انتخاباتی رئیسی با عملکرد وی در حوزه های ذکر شده اذهان 
عمومی و اغلب کارشناسان را بر این جمع بندی رسانده که باوجود همسویی بالای 
دولت و مجلس ، اختلافات سیر صعودی داشته و طرفین از عملکرد یکدیگر رضایت 

مطلوب را ندارند.
مصطفی هاشمی طبا معتقد است ساده نگری در مدیریت کشوری که از ابعاد 
مختلف دچار بحران است طبیعتا باعث می شود که آدم حرف های خیلی بزرگ بزند 
و نتواند به آن عمل کند، در حالی که اداره کشور به این سادگی نیست.گفت و گوی 

خبر آنلاین با این سیاستمدار اصلاح طلب را بخوانید:
به نظر شما آقای رئیسی طی یک سال گذشته در حوزه اجرایی عملکرد 

مثبتی داشته اند؟
و  کردند  زیادی  داشتند تلاش های  که  نگاهی  آن  در محدوده  دولت  و  ایشان 
سفرهای استانی زیادی داشتند ، در بین مردم رفته اند و با خیلی ها صحبت کردند، 
به نظر من در آن نگاه و اقدامات مربوط به آن نگاه شاید توفیقاتی داشتند و ما می 
بینیم که تلاش کردند و دولت را دراین حوزه فعال کردند.ما الان این فعالیت ها را می 
بینیم، اما اگر ایشان افق درستی را در جهت گیری و پیکانی که به سمت جلو حرکت 
می کند و افق کشور را می بیند، انتخاب می کردند شاید توفیق شان بیشتر می شد.

منظورتان از افق درست چیست؟
مسائل خارجی کشور یک بحث است که الان به آن نمی پردازم ولی در حال حاضر 
کشور در حال پیش روی به سمت غیر قابل زیست شدن است ، غیر از حرف هایی که 
برخی از مسئولین می زنند و یک اقدامات جزئی که انجام می دهند دولت هم تقریبا 
منفعل است .سرزمین ما به سمت غیر قابل سکونت شدن پیش می رود و در عین 
حال ما داریم منابع طبیعی را به شدت اسراف می کنیم، این باعث می شود که کلا 
کشور از حیز انتفاع بیفتد و مهاجرت های مختلف صورت گیرد و خیلی از جاها غیر 
قابل سکونت شود ، خیلی از کشتزارهای ما و باغ های ما از بین بروند مثل میلیون ها 
نخل ما که از بین رفتند و این سرزمین، سرزمینی برهوت می شود یعنی به نظر من 
از این جهت که ما اسراف در مصرف منابع طبیعی می کنیم کشورمان را علاوه بر 
خصوصی سازی طبیعی به سمت نابودی می بریم، ما این جهت را در کار ایشان 
و مجلس و تشخیص مصلحت نمی بینیم درحالی که الان مهمترین مسئله حفظ 

ایران است که به نظر من در این مورد ایشان اصلا توفیقی نداشتند.
هر کاندیدایی که برای ریاست جمهوری یا هرجای دیگری می آید یکسری 
شعارهای انتخاباتی می دهد و اگر احزاب هم پشت وی نباشد این شعارها بی 
تفکر هم هستند، به نظر شما این وعده های آقای رئیسی تا کنون محقق شده 

است؟ اگر محقق شده تا چقدر محقق شده است؟
ساده نگری در مدیریت کشوری که از ابعاد مختلف دچار بحران است طبیعتا باعث 
می شود که آدم ها، حرف های خیلی بزرگ بزنند و نتوانند به آن عمل کنند، در حالی 
که اداره کشور به این سادگی نیست، مثلا مقابله با تورم چقدر ابعاد مختلف دارد و 
ببینید تورم ما چقدر زیاد است، اداره کشور هم علم، هم تصمیم گیری و هم رک 
و راست بودن با مردم را می طلبد، ما زمانی که تحریم بودیم یعنی در زمان آقای 
روحانی مدام می خواستیم به مردم بگوییم همه چیز خیلی خوب و گل و بلبل است.

وقتی ما در منطقه فعال هستیم تبعات آن به کشور برمی گردد و اگر مردم هم موافق 
باشند باید تحمل کنند منتهی مدام خواستیم بگوییم همه چیز عادی است و آقای 
روحانی هم می خواستند بگویند همه چیز عالی است و معیشت بهتر خواهد شد، 
در حالی که وقتی شرایط ما اینجوری باشد معیشت ما بهتر نخواهد شد. وقتی تورم 
بالا می رود محرومیت ها سر جایش می ماند و امکانات مردم کمتر می شود، بنابراین 
اینها با هم همخوانی ندارد، یعنی سیاست هایی که ما در خارج از کشور یا نسبت به 
همسایگانمان داریم با آن چیزی که در داخل به آن تظاهر می کنیم تفاوت دارد، به 
هر حال اینجور سیاست ها در داخل محرومیت و کمبود ایجاد می کند و وعده ها نیز 

وعده های بیخود است.
آقای رئیسی هم خودشان و هم اطرافیانشان اذعان می کنند یک کار بزرگی تحت 
عنوان جراحی اقتصادی انجام دادند، علی رغم اینکه مجلس هم مخالف بود، ولی 

به زعم خیلی از کارشناسان ایشان برای این کار یک برنامه مدون نداشته اند. 
اسم این کار اصلا جراجی اقتصادی نیست، برای جراحی اقتصادی باید خیلی 
کارهای دیگر انجام شود، این کار یک تغییر قیمت هاست که به قول خودشان یارانه 
را از یکجا به یکجای دیگر دادند اینکه اثر آن خوب یا بد باشد را زمان نشان خواهد 

داد.
به صورت مقایسه ای می توانیم بگوییم وضعیت بیکاری یا اشتغال یا همان 

اقتصادمان به نسبت سال ۹۹ و ۱4۰۰ و ۱4۰۱ چه تغییری کرده است؟
تغییر که نکرده هیچ، شاید یک مقدار نزول هم کرده باشد، بالاخره الان تولیدات 
صنعتی  ما به دلیل قطع برق کارخانجات خیلی دچار مشکل شده و تولید ۶ میلیون 
تن فولاد ما کم شده است پس نمی توانیم بگوییم که روند مثبت است، چون روند 

منفی است.
ایشان یک شعاری دادند که ما می خواهیم اقتصاد را بدون برجام اداره 

کنیم،آیا بدون احیای برجام وعده های انتخاباتی ایشان محقق خواهد شد؟
بله بدون برجام می شود اداره کرد. بدون برجام نمی شود پیشرفت داشت و نمی 
شود معیشت مردم را درست کرد ولی می شود همینجوری که الان اداره می شود، 
اداره کرد. الان شما کشورهای مختلف را ببینید، آنها انواع اداره کردن دارند، مثلا 
کره شمالی یکجوری اداره می شود و سوئیس یکجور دیگر. می خواهم بگویم 

اقتصاد کشور را هرجوری می شود اداره کرد ولی چگونه اداره کردن آن مهم است.
نظر شما در مورد حاکمیت یکدست چیست؟

خطرناک است.
اما این اتفاق عملا افتاد و مجلس و دولت همسو هستند. 

این اصلا اتفاق خوبی نیست، اینها در ظاهر یکدست هستند اما در قلب یکدست 
نیستند، خیلی از آدم ها ظاهرا می گویند که ما هم عقیده با شما هستیم ولی در 
باطن اینجوری نیستند، ما باید همه مردم را به یک چشم نگاه کنیم و به نظر من همه 

مملکت را دوست دارند.
این یعنی به نظر شما مجلس و دولت آنچنان همگرا نیستند؟

رابطه سکوت و تحمل است. باید انتقاد باشد ولی در مجلس ما انتقاد سازنده 
کمیاب است و حتی گاهی توهین می کنند ، در حالی که باید انتقاد نمایندگان 
باید عاقلانه و مدبرانه باشد و رئیس جمهور هم باید به بهارستان برود و به پرسش ها 
و ابهامات پاسخ دهد اما چنین تعاملی میان طرفین دیده نمی شود . نباید تا وزیر 
خارجه می آید به او توهین کنند ، آنها باید با هم حرف بزنند و راه حل بدهند و بگویند 
این کار را بکن و آن کار را بکن و مردم را در جریان بگذارند. مثلا مجلسی ها زمان 
آقای روحانی می خواستند به آقای روحانی توهین کنند و او هم به بهارستان نمی 
رفت و در نتیجه ، مناسبات دو قوه ، مختل می شد . مگر مقام معظم رهبری نگفتند 
مجلس باید مدبرانه و عاقلانه اداره شود؟ ولی الان اینطور نیست و برخی نمایندگان 

جای نقد ، توهین می کنند.

مصطفی هاشمی طبا:

 »سکوت و تحمل« فضای رابطه دولت و مجلس است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: برجام و احیای آن، 
تنها از سوی کاسبان تحریم می تواند مورد تعرض و سوءاستفاده 
قرار بگیرد که کنترل آنان نیز وظیفه دولت و نهادهای امنیتی 
و حاکمیتی است که خود بهتر از دیگران نسبت به عملکرد 
کاسبان تحریم اشراف دارند. پس بهتر است که تلاشی ملی و 
رسانه ای برای جلب حمایت همگان از توافق احتمالی صورت 

بگیرد تا این دوران بدون کمترین چالشی سپری شود. 
با  گفت وگو  در  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  سالاری  محمد 
ایلنا، درباره ضرورت نگاه به برجام به عنوان یک قرارداد ملی 
گفت: در خصوص توافق هسته ای توجه به این نکته ضروری 
است که برجام مربوط به یک دولت یا جریان سیاسی خاص 
نبوده و نیست بلکه یک تصمیم ملی است و تصمیمی است 
که علاوه بر تایید شورای امنیت ملی، مصوبه مجلس و شورای 
نگهبان را نیز به همراه دارد. اینکه امروز کسانی شبانه روز و از 

این کشور به آن کشور به دنبال احیای برجام هستند که در 
گذشته به دلیل منافع باندی و جناحی، برجام را ترکمنچای و 
خیانت می دانستند و یا به آتش زدن آن افتخار می کردند، اگر 
چوب خدا نباشد قطعا عبرتی است برای ثبت در تاریخ. این 
جریان باید در وسط معرکه مدیریت اجرایی کشور قرار می گرفت 
تا متوجه شود امکان اداره کشور بدون تعامل با جامعه جهانی و 
با گفتار درمانی میسر نیست.  وی تصریح کرد: همه دلسوزان 
وضعیت  و  دارد  را  ایران  دغدغه  که  وطن پرستی  هر  و  کشور 
اقتصادی مردم برایش مهم است، باید بدون توجه به اختلافات 
سیاسی، از هر اقدامی که منجر به رفع تحریم ها و تنش زدایی 
در روابط بین الملل می شود، حمایت کند تا از رنج و درد مردم 
تداوم  از  بازگردد؛ چراکه  توسعه  ریل  به  و کشور  کاسته شود 
وضعیت کنونی همه متضرر خواهند شد. سالاری گفت: با 
روی کار آمدن دولت سیزدهم، تا جایی که توان دارند سعی در 

احیای برجام خواهند داشت. اصلاح طلبان و اعتدالیون هم که 
از ابتدا منافع ملی را در تنش زدایی در عرصه داخلی و خارجی 
جست وجو می کردند و طبیعتا از هر توافقی به نفع مردم حمایت 
می کنند. در نتیجه برجام و احیای آن، تنها از سوی کاسبان 
تحریم می تواند مورد تعرض و سوءاستفاده قرار بگیرد که کنترل 
آن نیز وظیفه دولت و نهادهای امنیتی و حاکمیتی است که 
خود بهتر از دیگران نسبت به عملکرد کاسبان تحریم اشراف 
دارند. پس بهتر است که تلاش ملی و رسانه ای برای جلب 
حمایت همگان از توافق احتمالی صورت بگیرد تا این دوران 
بدون کمترین چالشی سپری شود.  سالاری با اشاره به اینکه 
اکنون فقط باید از احیای برجام و رفع تحریم ها حمایت کرد، 
گفت: در مورد برجام به تفصیل سخن گفته شده و آسیب های 
جدی که به دلیل نگاه های سیاسی و سوءاستفاده های جناحی 
به کشور وارد شده، بر کسی پوشیده نیست. اما در نگاهی 

موضوعات  از  بسیاری  متاسفانه  که  هستیم  شاهد  جامع تر 
مهم در کشور در کوتاه زمانی به مجادلات سیاسی و رسانه ای 
به منافع  از سطح منافع ملی  آن  تقلیل اهمیت  با  و  تبدیل 
جناحی به کف خیابان آورده می شود. این روشی است که برای 
قلب واقعیت و انحراف از متن و بطن موضوع اصلی، از سوی 
جریانات تندرو دنبال می شود و به یک سنت همیشگی در میان 
این جریانات تبدیل شده است.   وی تصریح کرد: تصمیم سازی 
در خصوص موضوعاتی مانند برجام، برگزاری رفراندوم، ورود 
بانوان به ورزشگاه، ریاست جمهوری بانوان و بسیاری مسائل 
دیگر که می توانست در یک فضای آرام صورت بگیرد، با همین 
روش مذموم، به یک چالش جدی و یک دوقطبی مخرب تبدیل 
و امکان تصمیم گیری از همه سلب شد. طبیعتا برای رسیدن به 
یک حکمرانی مطلوب باید چاره ای برای این امر اندیشیده شود 

تا کشور از هزینه های آن در امان بماند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب :

برجام می تواند تنها از سوی کاسبان تحریم مورد تعرض قرار بگیرد 

رضا نصری کارشناس ارشد روابط بین الملل تشریح کرد:

انتظار مردم از احیای برجام چیست؟

یک کارشناس ارشد روابط بین الملل، با بیان این که انتظار مردم از تاثیرات توافق احتمالی 
احیای برجام "عادی سازی روابط اقتصادی و تجاری ایران با جهان" است، تاکید کرد: 
بازیگران سیاست داخلی باید بدانند که امروز در مقابل »برجام« یک رقیب جدید به اسم 
»پیمان های ابراهیم« سبز شده و اگر این بار اجازه ندهند »برجام« سکو و محور مدیریت 
کاهش تنش با غرب و کشورهای حاشیه خلیج فارس شود، این »پیمان ابراهیم« خواهد 
بود که به نظام نوین منطقه شکل خواهد داد.  رضا نصری، در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به 
این سوال که با توجه به شواهد به نظر می رسد که بیش از گذشته به توافق احیای برجام در 
حال نزدیک شدن هستیم و ایران همواره بر موضوع توافق خوب تاکید کرده است در همین 
چارچوب به نظر شما چه توافقی خوبی است یا به عبارت دیگر توافق خوب چه ویژگی هایی 
دارد؟ گفت: یکی از نشانه های اینکه ایران به دستیابی به یک توافق خوب نزدیک است 
تکاپوی شدید و تلاش بی وقفه لابی  اسرائیل و لابی های جنگ طلب برای متوقف کردن 

روند مذاکرات است.
مخالفان برجام، معمولا برای متوقف کردن مذاکرات دو راه پیش می گیرند

راه پیش  برای متوقف کردن مذاکرات معمولًا دو  برجام  این که مخالفان  بیان  با  وی 
اتهامات  طرح  با  می کنند  تلاش  اینکه  یکی  کرد:  اظهار  ارتباط  این  در  می گیرند، 
حساسیت برانگیز، بدنام کردن ایران یا القاء تسلیم شدن بایدن در برابر ایران، هزینه سیاسی 
و حیثیتی انعقاد قرارداد را برای دولت کنونی آمریکا و طرفداران برجام بالا ببرند. دوم اینکه 
تلاش می کنند با اقدامات خرابکارانه، تحرکات نظامی، ارائه لوایح جدید به کنگره و وعده 

برهم زدن قرارداد در صورت تغییر رئیس جمهور، ایران را از احیای برجام منصرف سازند. این 
کارشناس ارشد روابط بین الملل افزود: طرح اتهاماتی از قبیل ترور مقامات سابق آمریکا یا 
دست داشتن ایران در حمله به سلمان رشدی در دسته اقدامات اول قرار دارند؛ و نامه نگاری 
 Solidify سناتورهای جمهوریخواه علیه برجام یا لایحه اخیر آن ها در مجلس سنا )موسوم به
Iran's Sanctions Act ۲۰۲۲( - که دو لابی مهم اسرائیلی FDD و AIPAC مبتکر آن 
هستند - در دسته دوم تعریف می شود. سرعت و شدت این اقدامات نشان می دهد ایران 
در شُرف دستیابی به توافقی است که قادر خواهد بود مولفه »قدرت اقتصادی« را به سایر 

مولفه های قدرت آن اضافه کند.
قرارداد خوب، در درجه اول قراردادی است که ثبات و ماندگاری

 بلندمدت برجام را تضمین کند
 نصری با بیان این که معتقدم یک قرارداد خوب در درجه اول قراردادی است که ثبات و 
ماندگاری بلندمدت برجام را تضمین کند، تصریح کرد: حال اینکه چقدر این شرط تأمین 
شود تا حدود زیادی بسته به این دارد که ایران در آینده برای حفظ برجام چه راهبرد و 
برنامه ای در نظر داشته باشد. اگر بنا باشد مانند زمان دولت روحانی فشارهای داخلی مانع 
ابتکارعمل  در حوزه سیاست خارجی شود و دست وزارت خارجه برای طراحی یک نقشه راه 
در این راستا بسته باشد، طبیعتاً تداوم براجام با چالش های مشابه گذشته روبرو خواهد شد. 
یعنی، رئیس جمهور بعدی آمریکا مانع سیاسی، اقتصادی، ساختاری و راهبردی زیادی 

برای خروج مجدد از توافق نخواهد دید.

 وی ادامه داد: اما اگر بازیگران حوزه سیاست داخلی از اشتباهات گذشته درس گرفته 
باشند و این بار اجازه دهند دولت و دستگاه سیاست خارجی برای تداوم برجام و ممانعت 
از کارشکنی آمریکا برنامه ریزی و نقشه راهی طراحی کنند، قطعاً دولت بعدی آمریکا نیز به 

راحتی سابق قادر نخواهد بود توافق را زیر پا بگذارد.
انتظار مردم  ایران از تاثیرات توافق احتمالی احیای برجام چیست؟

این کارشناس ارشد روابط بین الملل در پاسخ به این سووال که به نظر شما انتظار مردم 
از تاثیرات این توافق احتمالی چیست؟ اظهار کرد: انتظار مردم همان جمله ایست که به 
تصریح در متن برجام آمده. یعنی »عادی سازی روابط اقتصادی و تجاری ایران با جهان«! 
اگر این عادی سازی صورت بگیرد، به تدریج فعالیت های صنعتی، تجاری و اقتصادی در 
داخل کشور با معیارها و ملزومات تعامل با بازیگران جهانی تطبیق خواهد یافت. در واقع، 
برخلاف تصوری که در برخی محافل حاکم است، عادی سازی روابط اقتصادی و تجاری 
فقط به معنی فروش آزاد نفت نیست! عادی سازی یعنی هر شهروند و شرکت نوپای ایرانی 
بتواند - با حداقل مانع حقوقی و حیثیتی - در مقیاس  کلان جهانی به فعالیت اقتصادی 
مبادرت ورزد و برای خود و کشورش ثروت اوری کند. به نظرم انتظار مردم نیز ایجاد چنین 
فضایی است. نصری همچنین در پاسخ به این سووال که چقدر ضرورت دارد به این توافق 
با یک نگاه ملی در چارچوب تامین منافع کشور و مردم ایران نگاه کرد با توجه به این که این 
توافقی است که به نوعی دو دولت در تصویب و احیای آن نقش دارند؟ خاطرنشان کرد: در 
دولت روحانی سیاست داخلی به شدت بر سیاست خارجی سایه انداخت و مانع بسیاری 
از طرح ها و ابتکارات دولت وقت شد. در آن زمان، مخالفان دولت روحانی واژه »برجام« را به 
یک دشنام سیاسی تبدیل کردند و اجازه ندادند دولت وقت از برجام به عنوان یک »محور« 
برای مدیریت تنش با آمریکا و غرب استفاده کند. فقدان »مدیریت تنش« نیز در نهایت 

موجب شد دولت ترامپ بتواند به راحتی توافق را زیر پا بگذارد.
 هشدار به بازیگران سیاست داخلی

وی در همین ارتباط ادامه داد: اما از این پس بازیگران سیاست داخلی باید درک کنند که 
امروز در مقابل »برجام« یک رقیب جدید به اسم »پیمان های ابراهیم« سبز شده و اگر این بار 
اجازه ندهند »برجام« سکو و محور مدیریت کاهش تنش با غرب و کشورهای حاشیه خلیج 
فارس شود، این »پیمان ابراهیم« خواهد بود که به نظام نوین منطقه شکل خواهد داد. یعنی 
یا ایران باید با محوریت »برجام« کشورهای منطقه را پای میز مذاکره بیاورد و نسبت به ایجاد 
یک نظم نوین و یک رژیم امنیت جمعی بومی اقدام کند؛ یا اسرائیل با محوریت »پیمان های 

ابراهیم« این کار را انجام خواهد داد!
 همه بازیگران عرصه سیاست داخلی، نگاه جناحی را نسبت به برجام

 کنار بگذارند 
نصری تاکید کرد: پس لازم است این بار همه بازیگران عرصه سیاست نگاه جناحی را 
نسبت به برجام کنار بگذارند و با یک رویکرد ملی و راهبردی از ظرفیت های این سند مهم 

استفاده کنند.
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مؤمن ، رفتار نیکو را از خداوند عز و جل گرفته است 
. هر گاه خداوند ، به او گشایش دهد ، او نیز خود 

را در گشایش قرار می دهد ، و هر گاه از او امساك 
ورزد ، او هم امساك می ورزد .
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آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته ۴ نفر از شهروندان قمی بر اثر ابتلا به کرونا 
جان خود را از دست دادند و حال ۳۲ بیمار نیز وخیم است.مهدی مصری در گفتگویی، در مورد آخرین وضعیت 
بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی سی ام مردادماه تعداد ۲۶ بیمار با علائم کرونا مثبت 
در قم پذیرش سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت ۶۵ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری 
شدند، عنوان کرد: طی شبانه روز گذشته ۴ فوتی ناشی از کرونا داشتیم و در مجموع تعداد ۱۱۴ بیمار مشکوک به 
کرونا بستری هستند و حال ۳۲ بیمار نیز وخیم است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد ۱۵۰ 
تست انجام گرفته نتیجه ۴۵ تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و ۹۲۰ هزار و ۹۲۵ دُز 

واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

آیت الله غروی: برخی خانم ها حتی شلوار هم نمی پوشند
 عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: روسری ها پایین تر رفته و موها بیرون آمده، آن آرایش های تند و گاهی 
لباس ها و شلوارهای خاصی که پوشیده می شود و گاهی مواقع هم پوشیده نمی شود، ضرر و لطمه زیادی برای جامعه 
دارد و نباید ما برای آنها اشک بریزیم.آیت الله سیدمحمد غروی افزود:سازمان تبلیغات و قسمت های مختلف فرهنگی 
که مربوط به ارشاد است باید با این مسئله برخورد شایسته تری انجام دهند. اما نیروی انتظامی باید در سطحی که 
حرمت شکنی و بی بند و باری است، ورود پیدا کند. نماینده مجلس هر چیزی می خواهد بگوید. متاسفانه بعضی از 
نمایندگان مجلس به دنبال این هستند که دوره بعد هم رای بیاورند و ژست خاصی به خود می گیرند، ما به آنها کاری 

نداریم. اما از نظر شرعی، یک حکومت دینی نمی تواند این مقدار بی بند و باری را تحمل کند.

جزئیات تازه از قتل رئیس اسبق پزشکی قانونی  
بررسی های دوربین های مداربسته اطراف خانه دکتر علی محفوظی ، جزئیات تازه ای از قتل رئیس اسبق پزشکی 
قانونی را فاش کرد.بر اساس فیلم های ضبط شده، قاتل صورت و خود را با ماسک بهداشتی پوشانده و کلاهی 
به سر گذاشته بود. او با خروج دکتر محفوظی از خانه، خود را به او رسانده و با خارج کردن اسلحه کلتی از کیف 
خود، از پشت سر به پزشک ۸۵ ساله شلیک کرد و از محل گریخت. به گفته برخی شاهدان، قاتل با کمک مرد 
موتورسواری که انتظار او را می کشید توانست از محل فرار کند.  با کشف سرنخ هایی از ضارب، تحقیقات پلیس 

تهران برای رازگشایی از قتل ادامه دارد.

تست کودک قمی مشکوک به آبله میمونی منفی شد
دکتر محبی معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به انتشار تصویری از یک کودک در قم که گفته شده 
بود دچار آبله میمونی شده است گفت: تست از این کودک گرفته و به تهران ارسال شد که خوشبختانه جواب تست 
منفی بود و آن کودک مبتلا به آبله میمونی نبود.وی گفت: از همه همشهریان و اصحاب رسانه استان می خواهیم 
که تا قبل از اطمینان، خبری را قبول و منتشر نکنند.دکتر محبی گفت: تاکنون هیچ مورد ابتلا به آبله میمونی در قم 

نداشته ایم و به منظور وجود احتمالی این نوع ویروس، کیت های تشخیصی نیز وارد استان شده است.

ناظران شرعی در بانک ها مستقر می شوند 
غلامرضا مصباحی مقدم رییس شورای فقهی بانک مرکزی از تعیین افرادی به عنوان ناظر برای استقرار در بانک ها، 
پس از طی یک دوره آموزشی و احراز شایستگی ها خبر داد. او گفت: افرادی که به عنوان ناظر تعیین می شوند باید 
یک دوره آموزشی بگذرانند، به این شکل که متقاضیان در رقابتی شرکت می کنند و گروهی که موفقیت به دست 
می آورند، پس از احراز شایستگی ها برای انجام این کار به بانک ها معرفی می شوند. در حال حاضر در هر بانک یک 

نیروی ناظر مدنظر است.

سفیر امارات پس از 7 سال به ایران برمی گردد
رسانه رسمی امارات از بازگشت سفیر این کشور به جمهوری اسلامی ایران پس از چند سال خبر داده است. به 
گزارش تسنیم، خبرگزاری رسمی امارات گزارش داد که سفیر این کشور طی روزهای آینده فعالیت خود در ایران را 
ازسرخواهد گرفت. بر اساس این گزارش، سفیر امارات در تهران طی روزهای آتی، فعالیت دیپلماتیک خود در ایران 
را از سرخواهد گرفت.خبرگزاری امارات افزود: بازگشت سفیر امارات به ایران در چارچوب تصمیم سابق ابوظبی برای  
افزایش سطح نمایندگی دیپلماتیک تا سطح سفیر صورت گرفته است.اقدام امارات در بازگرداندن سفیر خود به 

جمهوری اسلامی ایران پس از هفت سال صورت گرفته است.

مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

26 صندوق اعتبارات خرد زنان روستایی در استان قم 
فعال است 

مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: ۲۶ صندوق اعتبارات خرد زنان 
روستایی و عشایری با ۹۱۲ عضو در شهرستان ها و مراکز استان فعال است. 

کاظم شکوریان در گفت وگویی ، با اشاره به فعالیت ۲۶صندوق اعتبارات خرد زنان روستایی در قم اظهار کرد: 
۹۱۲ عضو شامل ۴۰ زن سرپرست خانواده و ۸۷۲ نفر عضو عادی در صندوق های خرد محلی زنان روستایی 
در سطح استان قم عضویت دارند که عمده فعالیت آنها دامداری،قالی بافی،صنایع تبدیلی و فرآوری لبنیات 

میباشد.
 وی ادامه داد: این صندوق ها در مناطق حومه، سلفچگان، قنوات، قمرود، قاهان، جعفریه، کهک و دستجرد، 

پرداخت تسهیلات و خدمت رسانی به زنان روستایی را برعهده دارند. 
مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم خاطرنشان کرد: صندوق اعتبارات خرد 
زنان روستایی و عشایری، تشکل هایی هستند که از سوی دفتر واحد توسعه فعالیت های کشاورزی زنان روستایی 
و عشایری در سطح روستاها ایجاد و با این امکان زمینه دسترسی به منابع مالی، استفاده آسان و سریع این قشر 

از تسهیلات کم بهره برای فعالیت های کشاورزی امکان پذیر شده است. 
شکوریان گفت: در این صندوق ها تسهیلات برای انجام اقدامات کشاورزی و تولیدی با اولویت فعالیت های 

گروهی پرداخت و در اختیار زنان روستایی و عشایری قرار می گیرد.
وی ادامه داد: تسهیل و تسریع دسترسی زنان روستایی به منابع مالی و اعتباری برای توسعه فعالیت های 
اقتصادی، ترویج فرهنگ پس انداز در بین این قشر و توسعه کسب و کارهای کوچک از جمله اهداف تشکیل 

این صندوق ها است. 
  

رئیس مرکز بهداشت استان قم خبرداد:

مراکز منتخب کرونای قم آماده تست گیری آبله میمونی 
رئیس مرکز بهداشت استان قم گفت:تست آبله میمونی در مراکز منتخب کرونای قم انجام می شود.

دکتر سیامک محبی با اشاره به شناسایی قطعی یک مورد آبله میمونی در کشور در شهر اهواز و ابلاغیه وزارت 
بهداشت برای انجام تست آبله میمونی در مراکز تشخیص و درمان سرپایی کرونا در تمامی نقاط کشور گفت: همه 
مراکز کرونا در سطح استان علاوه بر انجام تست کرونا، با تجهیز و آموزش پرسنل در خصوص نمونه گیری آبله 

میمونی، آمادگی لازم برای پیگیری و انجام اقدامات ضروری و پیشگیری از این بیماری را دارند.
وی تب، سردرد، دردهای عضلانی، کمردرد، تورم و بزرگی غدد لنفاوی ، لرز، خستگی، را از علائم آبله میمونی 
دانست و از همشهریان خواست؛ در صورت داشتن هرگونه علائم مشکوک به آبله میمونی به ویژه افراد پرخطر 
همچون بیماران زمینه ای، سالمندان و مادران باردار، در اسرع وقت به یکی از مراکز منتخب کرونا مراجعه و ضمن 

رعایت شیوه نامه های بهداشتی و قرنطینه خانگی، از حضور در تجمعات و دورهمی ها پرهیز کنند.
رئیس مرکز بهداشت استان گفت: در حال حاضر مراکز منتخب کرونای فرقانی در منطقه نیروگاه، امام حسن 
عسگری در شهرک امام حسن، شهدا در خیابان انقلاب و پردیس در پردیسان در ساعات اداری و مرکز امام 
خمینی واقع در بلوار کریمی از ساعت ۸ صبح تا ۸ شب و در روزهای تعطیل تا ساعت۱۴ آماده پذیرش افراد 

دارای علائم مشکوک به کرونا و آبله میمونی هستند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم :

مالباختگان قمی سارق را شناسایی کنند 
دستور  برابر  گفت:  ای،  حرفه  سارق  یک  دستگیری  به  اشاره  با  قم  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
قضائی مبنی بر انتشار تصویر بدون پوشش متهم، مال باختگان در صورت شناسایی می توانند با شماره 

تماس۰۲۵۳۲۸۰۲۰۲۲ پلیس آگاهی استان تماس بگیرند. 
سردار "بهادر اسماعیلی" در گفت و گو با خبرنگاران، در تشریح جزئیات خبر فوق، اظهارداشت: متهم با افرادی 
که گوشی تلفن همراه و یا موتورسیکلت خود را در سایت دیوار برای فروش آگهی می کردند تماس تلفنی برقرار 

و به منظور انجام معامله با فروشنده قرار ملاقات گذاشته و در 
محل قرار، به بهانه تست کردن و یا با ارائه رسید جعلی مبنی بر 
پرداخت پول از طریق موبایل بانک، اقدام به سرقت اموال آن ها 
می کرد. وی افزود: در ادامه با انجام اقدامات تخصصی توسط 
کارآگاهان مجرب این پلیس، متهم ۲۰ ساله شناسایی، دستگیر 
و در تحقیقات انجام شده علاوه بر سرقت در استان قم به ارتکاب 
چندین فقره سرقت دیگر به شیوه مشابه در استان های البرز 
و تهران نیز اعتراف کرد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم 
گفت: برابر دستور قضائی مبنی بر انتشار تصویر بدون پوشش 
وی، مال باختگان در صورت شناسایی چهره متهم می توانند با 
شماره تلفن۰۲۵۳۲۸۰۲۰۲۲ اداره عملیات ویژه پلیس آگاهی 

استان قم تماس بگیرند.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم خبرداد:

اجرای قانون جدید عوارض نوسازی 
شهرداری ها از اول شهریورماه

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با اشاره به تصویب قانون درآمدهای 
پایدار شهرداری ها، از اعمال این قانون از ابتدای شهریورماه خبر داد و گفت: در 
صورت عدم پرداخت عوارض در زمان مقرر عوارض شامل ماهانه ۲ درصد و سالانه 

۲۴ درصد جریمه می شود.
به گزارش شهرنیوز، محمد وحیدنیا با حضور در برنامه رادیویی بی تعارف، با اشاره به 
تصویب قانون درآمدهای پایدار شهرداری ها در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
این قانون بعد از گذشت بیش از ۳۰ سال، به تصویب رسیده و یک قدم روبه جلو برای 

توسعه شهرهاست.
وی پیشینه قانون درآمدهای پایدار شهرداری ها را مربوط به دهه ۶۰ دانست و افزود: 
بعد از جدا شدن شهرداری ها از بدنه دولت در دهه ۶۰، تا امروز شهرداری ها خودگردان 

و مسیری سخت را پشت سر گذاشته اند.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم نکات مثبت قانون درآمدهای پایدار 
به  اقتصادی  این شرایط  قانون می تواند در  این  ابراز کرد:  و  را موردبررسی قرارداد 
شهرداری ها برای ارائه خدمات بهتر به مردم کمک کرده و امیدواریم اتفاق های خوبی 
در این حوزه رقم بخورد. وی سپس به افزایش عوارض نوسازی در قانون درآمدهای 
پایدار شهرداری ها اشاره کرد و گفت: یکی از مواردی که در این قانون آمده، افزایش 
یک درصدی عوارض نوسازی بوده، به صورتی که از یک و نیم درصد به دونیم درصد 
افزایش پیداکرده است. وحیدنیا یکی دیگر از نکات مثبت این قانون را الزام تمام 
دستگاه ها به پرداخت عوارض عنوان و خاطرنشان کرد: یکی از نکات این قانون لزوم 
پرداخت عوارض از طرف دستگاه های اجرای و نیروی های مسلح در زمان مقرر است 
و این صراحت در قانون شامل تمام ارگان ها می شود. وی به پرداخت جریمه در این 
قانون نیز اشاره و اذعان کرد: در قانون افزایش درآمدهای پایدار شهرداری ها، به لزوم 
پرداخت جریمه نیز اشاره شده و در صورت عدم پرداخت عوارض در زمان مقرر عوارض 
شامل ماهانه ۲ درصد و سالانه ۲۴ درصد جریمه می شود. مدیرکل تشخیص و وصول 
درآمد شهرداری قم با تأکید بر معافیت مددجویان کمیته امداد و بهزیستی از پرداخت 
عوارض ادامه داد: این افراد با در دست داشتن معرفی نامه می توانند به شهرداری 

مناطق مراجعه کرده و مشمول این قانون شوند.
 

مدیر منطقه دو شهرداری قم مطرح کرد:

نظافت روزانه 3 میلیون مترمربع 
معابر منطقه 2 قم

مدیر منطقه دو شهرداری قم گفت: در منطقه دو شهر قم روزانه ۳ میلیون مترمربع 
نظافت شده و در روزهای معمولی بیش از ۱۱۰ تن زباله جمع آوری می شود.

رضا رحیمی در گفت وگویی، نظافت و پاکیزگی را یکی از دغدغه های مهم مدیریت 
شهری دانست و اظهار داشت: در منطقه دو شهر قم روزانه ۳ میلیون مترمربع نظافت 

شده و در روزهای معمولی بیش از ۱۱۰ تن زباله جمع آوری می شود.
وی برگزاری دوره های آموزشی را یکی از اقدامات خوب منطقه در یک سال گذاشته 
دانست و ابراز کرد: با توجه به حجم زباله ای که در منطقه جمع آوری می شود، نیازمند 
برگزار  به صورت مستمر  این دوره ها  و  بوده  پاکیزگی شهر  برای حفظ  آموزش  ارائه 
می شود. مدیر منطقه دو شهرداری قم تصریح کرد: یکی از این دوره های آموزشی، برای 
نیروهای حوزه خدمات شهری برگزار شد و با توجه به این که نیروهای بعضی از مناطق 
از طرف منطقه دو تأمین می شود، این آموزش تأثیر زیادی در ارتقاء کیفیت خدمات در 
شهر دارد. وی ادامه داد: همچنین آموزش های لازم برای مدیریت پسماند در سطح 
منطقه و شهروندان نیز اجراشده و چهار محله به صورت پایلوت محل جمع آوری زباله 

خشک انتخاب شد که مردم این محلات تا امروز مشارکت بالایی داشته اند.
و  شد  یادآور  را  پسماند  حوزه  آموزش های  ارائه  محل  و  آموزش ها  نحوه  رحیمی 
ابراز کرد: کار آموزشی در منطقه با تهیه بروشور با موضوع مدیریت پسماند و توزیع 
کیسه زباله و باکس زباله برای تفکیک زباله از مبدأ در مساجد و مدارس انجام می شود.

وی همچنین از ساخت ساختمانی برای جمع آوری زباله خشک در محله شیخ آباد 
خبر داد و خاطرنشان کرد: به علت مشارکت بالای شهروندان در این منطقه، یک 
ساختمان ۱۰۰ متری در محله شیخ آباد به عنوان محل ثابت جمع آوری زباله خشک 
نیز احداث شد. مدیر منطقه دو شهرداری قم در پایان یادآور شد: به طوری  کلی علاوه 
بر رفت وروب، صدوبیست هزار متر طول  نهر نیز در منطقه نظافت شده و حجم زباله  در 

روزهای مناسبتی مانند ایام تعطیلات و ماه رمضان به ۱۳۰ تن هم می رسد.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

آخرین وضعیت اجرای پروژه تونل 
جمهوری اسلامی 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به آخرین وضعیت اجرای پروژه تونل 
حوزه  کلان  طرح  این  اجرای  تا  طراحی  مراحل  تمام  گفت:  اسلامی  جمهوری 

حمل ونقل و ترافیک توسط متخصصان و مهندسان بومی شهر قم انجام شده است.
روح الله امراللهی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه بلوار جمهوری اسلامی در محدوده 
شهرداری منطقه دو شهرداری قم، اظهار داشت: این طرح مراحل عمرانی خود را به 
اتمام رسانده و شهریورماه سال جاری افتتاح شده و در اختیار شهروندان قرار خواهد 

گرفت.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: تمام 
مراحل طراحی تا اجرای این طرح کلان حوزه حمل ونقل و ترافیک توسط متخصصان 

و مهندسان بومی شهر قم انجام شده است.
وی با بیان اهمیت اتمام تملکات این طرح گفت: تا زمانی که تملکات این طرح 
در محدوده خیابان سواران و بلوار یادگار امام تکمیل نشود، علاوه بر اینکه گره ای از 

مشکلات را باز نمی کند، خود آن نیز گره ای به معضلات ترافیکی شهر می افزاید.
امراللهی اضافه کرد: روند تملک این محور باوجود گذشت ۵ سال هنوز به اتمام 
نرسیده و این بخش از پروژه محل تأمل و بحث دارد و لازم بوده تا تملکات پروژه نیز 

مانند بخش های دیگر آن به خوبی دنبال شود.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: درصورتی که تملکات پروژه تونل 
بلوار جمهوری اسلامی به خوبی پیش نرود عملًا پیشرفت های عمرانی و فیزیکی آن 

نمی تواند انتظارات شهروندان را برآورده کند.
 

شهردار قم تأکید کرد:

توسعه زیرساخت های شهرهوشمند
 و افزایش خدمات الکترونیک

شهردار قم در بازدیدی سرزده از سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم، 
بر توسعه زیرساخت های شهر هوشمند و دولت الکترونیک تأکید کرد.

و  اطلاعات  فناوری  از سازمان  به صورت سرزده  مرتضی سقائیان نژاد  دکتر سید 
ارتباطات شهرداری قم بازدید و در جریان آخرین برنامه ها و اقدامات این سازمان قرار 
گرفت. شهردار قم در این بازدید نسبت به توسعه دولت الکترونیک، شهر هوشمند و 
یکپارچه سازی ارائه خدمات در بستر فضای برخط  تأکید کرد. وی با اشاره به اهمیت 
و ویژگی های کلان شهر قم، بر تقویت هر چه بیشتر زیرساخت خدمات الکترونیک، 
استفاده و ارتباط با سازمان های تابعه و همکاری با کلان شهرهای دیگر در بهبود 
تأکید نمود. علی مؤمن حجازی مدیرعامل سازمان  خدمات رسانی نوین به مردم 
فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم نیز در خلال این بازدید، گزارشی از آخرین 

اقدامات و برنامه های این سازمان ارائه کرد.
 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم :

نتیجه تفریغ بودجه در جلسه رسمی 
شورا مشخص می شود

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم گفت: موضوع تفریغ بودجه 
۱۴۰۰ شهرداری قم در بیش از ۱۲ جلسه کارشناسی شورا اعم از کمیته، کمیسیون 
و تلفیق در حال بررسی است. حسین صابری با اشاره به بررسی دقیق و کارشناسی 
شده تفریغ بودجه سال ۱۴۰۰ شهرداری قم اظهار داشت: موضوع تفریغ بودجه 
۱۴۰۰ شهرداری قم در بیش از ۱۲ جلسه کارشناسی شورا اعم از کمیته، کمیسیون و 
تلفیق در حال بررسی است. رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم 
خاطرنشان کرد: این جلسات همچنان ادامه داشته که نتیجه آن در جلسه رسمی با 

رأی اکثریت شورا مشخص می گردد.

جانشین ستاد اربعین استان قم با اشاره به اینکه استان قم در سه بخش خدمات خود 
را در مراسم اربعین ارایه می کند، گفت: با توجه به جمعیت؛ پس از استان تهران، »قم« 

بیشترین تعداد موکب را با ۱۴۵ موکب در این مراسم دارد. 
ابوالقاسم مقیمی در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم در سالن جلسات امام 
جواد)ع( استانداری، با بیان اینکه ۱۵ موکب دیگر نیز مسیر صدور مجوز آنان در حال 

انجام است، افزود: در سال ۹۸ استان قم ۱۲۰ موکب در مراسم اربعین داشت.
وی همچنین با اشاره به دستورالعمل های ابلاغ شده از سوی وزارت کشور و ستاد ملی 
اربعین اظهار داشت: با توجه به گرمای هوا و ازدحام جمعیت، باید امسال تمهیدات 

ویژه ای برای میزبانی از زائران در نظر گرفته شود. 
وی با بیان اینکه استان های هدف »۱«، استان های مرزی هستند، افزود: استان های 
قم، سیستان وبلوچستان و خراسان رضوی؛ استان های هدف »۲« هستند که در مسیر 

حرکت زائران اربعین حسینی)ع( قرار دارند. 
مقیمی با اشاره به اینکه قم، »استان معین« شهر مهران و استان ایلام است، اظهار 
داشت: با توجه به آمار ارایه شده، نزدیک به ۸۰ درصد خروجی کشور در این مراسم از 

طریق مرز مهران در استان ایلام اتفاق می افتد. 
وی ادامه داد: حدود ۲ ماه است که ماشین آلات دستگاه های اداری و اجرایی استان 
قم در ایلام در مسیر عبور زایران اربعین مشغول به خدمات رسانی هستند و ۵ موکب 

فعال را نیز در مرز مهران داریم. 
معاون هماهنگی امور زایران استانداری قم خاطرنشان کرد: پیش بینی می کنیم که 

در ایام اربعین حسینی)ع( با یک افزایش قابل توجه، باید منتظر میزبانی از ۵۰۰ تا ۶۰۰ 
هزار نفر زائر باشیم. 

وی با اشاره به تمهیدات اندیشیده شده در این زمینه گفت: انتقال مجموعه ستاد 
مردمی اربعین از مصلای قدس به مسجد مقدس جمکران در دستور کار قرار گرفت و 
در این زمینه از تولیت مسجد مقدس جمکران تشکر می کنیم که همراهی خوبی در 

این زمینه داشته اند. 
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم به حضور روزانه دستگاه های گوناگون 
اجرایی برای رفع مشکلات به منظور میزبانی زائران در جمکران اشاره و اضافه کرد: لازم 

است که دستگاه های فرهنگی استان در این زمینه همراهی لازم را داشته باشند. 
مقیمی افزود: در مجموعه عراق موکب »هنر و رسانه« را داریم و مجموعه هنرمندان 
استان در آن جا خدمات ارائه می کنند و کارگاه هنری حرم مطهر با حضور هنرمندان 

عراقی و ایرانی فعال شده است. 
وی اظهار داشت: برای ۱۲۰ خادم رسانه ای با همکاری ستاد ملی اربعین، کارگاه 
آموزشی در قم برگزار می شود و نیز در ایام اربعین سامانه »قم زائر« فعال و در محدوده 
استان قم به همه زائران پیامک هایی به منظور اطلاع سانی از خدمات ارایه شده، ارسال 

می شود. 
وی از مشارکت و همیاری حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(، مسجد مقدس 
جمکران، سپاه علی ابن ابیطالب)ع(، بسیج و نیروی انتظامی و سایر نهادها و دستگاه 

ها در این زمینه تقدیر و سپاسگزاری کرد.

جانشین ستاد اربعین استان قم:

قم بعد از تهران بیشترین تعداد موکب را در اربعین امسال دارد

استاندار قم با اشاره به آغاز آماده سازی اراضی ۵۶۰ هکتاری پردیسان، گفت:۳۵ 
هزار نفر از مردم قم در این محدوده از شهرک پردیسان ساکن خواهند شد. 

سید محمدتقی شاهچراغی روز یکشنبه در حاشیه بازدید از مراحل آماده سازی 
اراضی ۵۶۰ هکتاری طرح نهضت ملی مسکن در شهرک پردیسان، بیان کرد: 
به رغم تاکید مسئولان ملی بر بلندمرتبه سازی در طرح نهضت ملی مسکن، با 
مقاومت مدیران استانی حداکثر تراکم واحدهای در دست احداث قم ۵ طبقه در 

نظر گرفته شده است.
وی  بابیان اینکه تلاش شده مشکلات سابق انبوه سازی در طرح جدید مسکن 
تکرار نشود، یادآور شد: برخی معضلات گذشته در خصوص شوارع و پارکینگ در 

طرح نهضت ملی مسکن به خوبی مدیریت شده است.
شاهچراغی ادامه داد: واحدهای مسکونی و شوارع اراضی ۵۶۰ هکتاری در ۱۵ 
منطقه تقسیم بندی شده و به نحوی مدل شهرسازی و معماری آن طراحی شده 
که مشکلی ازنظر سرانه های آموزشی، تجاری، فرهنگی، مسجد و سایر نیازهای 

شهروندان احساس نشود.
وی بابیان اینکه پیمانکاران طرح اقدامات زیرساختی و استقرار کارگاه خود جهت 
آغاز عملیات عمرانی ساخت مسکن را آغاز کرده اند، گفت: پیش بینی می شود تا 

متأهلین واجد شرایط قمی بتوانند از طریق این طرح خانه دار شوند.
استاندار قم با تاکید بر اینکه برای عبور قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان 
از نزدیکی این پروژه حریم موردنظر به صورت کامل رعایت شده و هیچ تاثیری بر 
معماری و شهرسازی طرح نهضت ملی مسکن نمی گذارد، تصریح کرد: پیش بینی و 
تاکید مدیریت استان بر تحویل واحدهای مسکونی به متقاضیان در یک بازده زمانی 

۳۶ ماهه است.
تخصیص ۱۰ میلیارد تومان برای تکمیل فاز نخست ساماندهی چهل اختران

 شاهچراغی همچنین  بعد از ظهر یکشنبه در حاشیه بازدید از پروژه توسعه منطقه 
چهل اختران قم در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: پروژه توسعه محدوده امامزاده 
موسی مبرقع در منطقه چهل اختران قم از جمله پروژه های نیمه کاره ای بود که از ده 

سال گذشته تاکنون در استان قم بلاتکلیف مانده است.
استاندار قم با اشاره به مصوبه ساماندهی منطقه چهل اختران در سفر رئیس 
جمهور به قم اظهار داشت: در این سفر تصمیمات خوبی برای این پروژه گرفته شد 
و ۳۰ میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل آن در نظر گرفته شده که تاکنون ۱۰ میلیارد 

تومان آن تخصیص یافته است.
وی عنوان داشت: اگر این پروژه در سال های گذشته اجرایی می شد با هزینه 
بسیار کمتر از امروز این امر محقق می شد و امیدواریم در فاز نخست طی چند ماه 
آینده محدوده اطراف امامزاده موسی مبرقع شامل فضای صحن شهری، رواق های 

اطراف امامزاده ساماندهی یابد و در اختیار زائران قرار گیرد.
شاهچراغی ابراز داشت: مساحت کل پروژه ۸۵۰۰ متر مربع است که از این میزان 
۷۰۰۰ متر مربع شامل صحن ها و رواق های امامزاده و ۱۵۰۰ متر مربع نیز مسیرها 

دسترسی به این امامزاده است.
استاندار قم تاکید کرد: تلاش می شود تا تمامی مصوبات سفر رئیس جمهور به قم 

اجرایی شود و طرحی بر زمین نماند.

استاندار قم خبرداد:

آغاز آماده سازی اراضی 560 هکتاری پردیسان 

سرقت بزرگ خاندان پهلوی از ایرانیان و توهم بازگشت فرح! 

عکس: محمدعلی رجبی

فرمانده سپاه و دبیر قرارگاه فرهنگی اجتماعی 
نوزده دی استان قم  با تاکید بر اینکه محلات قم باید 
اسلامی باشد گفت : امروز درگیر جنگ اقتصادی، 
سیاسی و فرهنگی هستیم و مدیران محلات باید در 

همه این عرصه ها نقش آفرین باشند.
مقداد  جشنواره  در  موحد  محمدرضا  سردار 
هدف  با  که  دادگری(  امتداد  در  قم  )محلات 
تجلیل از مدیران برتر محلات استان قم در سالن 
همایش های شهرداری قم برگزار شد، با بیان اینکه 
قرارگاه ۱۹ دی در راستای تحقق فرمایشات رهبر 
فرماندهی  با  قم  مورد  در  اسلامی  انقلاب  معظم 
کرد: سپاه  اظهار  آیت الله سعیدی شکل گرفت، 
به  کارها  تا  گرفت  عهده  بر  را  قرارگاه  این  دبیری 

صورت عملیاتی دنبال شود.
اسلامی  باید  قم  محلات  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
اقتصادی،  امروز درگیر جنگ  باشد، عنوان کرد: 
سیاسی و فرهنگی هستیم و مدیران محلات باید در 

همه این عرصه ها نقش آفرین باشند.
موحد از شناسایی ۱۵ محله کم برخودار در مرحله 
نخست یاد کرد و گفت: ما این محلات را به ۵۰ محله 
محوری افزایش دادیم و گروه های جهادی در این 

محلات خدمت رسانی را به مردم دنبال کردند.
آمار محلات  افزایش  به  نوزده دی   قرارگاه  دبیر 
ضرورت  گفت:   و  کرد  اشاره  محله   ۱۱۶ به  قم 
بخش  دو  به  نگاه  با  بسیج  فراگیر  طرح  اجرای 
درونی و بیرونی دنبال شد تا بتوانیم در درون بسیج 
کادرسازی برای انقلاب اسلامی را دنبال کنیم و در 
بیرون از تشکیلات بسیج نیز نیروهای دغدغه مند 

برنامه های  و  جمع  گردهم  را  انقلاب  به  نسبت 
فرهنگی و اجتماعی خود را دنبال کنیم. وی ادامه 
به عنوان  جماعت  امام  و  مسجد  از  استفاده  داد: 
موضوع نخست مورد توجه قرار گرفت و در مرحله 
ظرفیت های  از  استفاده  با  محرومیت ها  رفع  بعد 
مردمی و شناسایی حلقه های میانی، دسته بندی 
آسیب ها و تلاش برای رفع آن ها در دستور کار قرار 
گرفت. موحد از تشکیل قرارگاه های محله محوری 
عالی  مجمع  تشکیل  همچنین  و  قم  محلات  در 
محله محوری یاد کرد و گفت: نظام مسائل محلات 
از اطلس مسائل محلات  امروز  و  شناسایی شده 

رونمایی می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه جزییات هر محله از جمله 
کلانتری  بسیج،  پایگاه های  مساجد،  نیازمندان، 
هر  افزود:  است،  شده  مشخص  درمانی  مراکز  و 
مسئولی با نگاه به شناسنامه هر محله به راحتی 
می تواند نسبت به تعیین اولویت ها و آغاز عملیات 

اجرایی مورد نیاز آن محله اقدام کند.
وی با تاکید بر اینکه امروز درب مدارس به روی 
فرماندهان بسیج باز شده است، گفت: تلاش ما 
این است که میان مساجد، مدارس و پایگاه ها یک 
ارتباط مطلوبی را فراهم کنیم تا حرکت های منسجم 

و جامع را رقم بزنیم.
اصلی  از  یکی  که  موضوع  این  بیان  با  موحد 
ترین وظایف قرارگاه بالا بردن سواد سبک زندگی 
و برقراری ارتباط صحیح بین اعضای خانواده ها 
اشاره نمود و جهت این مهم به مأموریت دفاتر خانه 
سبز اشاره و این دفاتر را موفق در کاهش طلاق و 

افزایش فرزند آوری اعلام نمود .  
فرمانده سپاه استان قم مطرح کرد: قرارگاه ۱۹ 
برای رفع آسیب های اجتماعی در قم شکل  دی 

گرفته است و روند این قرارگاه رو به رشد است.
وی از مانکن ها و هنجارشکنان، اماکن پر تردد، 
اقشار آسیب پذیر، خانواده ها، افراد آسیب دیده، 
نما و منظر شهری، بقاع متبرک، ادارات و دستگاه ها 
به عنوان موضوعات مورد توجه قرار ۱۹ دی یاد کرد.

محلات باید با هدایت ائمه جماعات
 اسلامی شوند

دراین  نیز  کشور  محلات  بسیج  سازمان  رئیس 
جشنواره  گفت: قرارگاه ۱۹ دی فقط محلات قم را 
نباید پوشش دهد بلکه از قم انتظار داریم که جامعه 
اسلامی را پوشش دهد، گروه های جهادی محله 
اسلامی ساز برای احیای مساجد در سطح کشور 
باید شکل گیرد و این افراد باید در دیگر استان ها 

حضور یافته و مشکلات را رفع کنند.
سردار بابااحمدی از احیای ۴۳۵ مسجد از سال 
گذشته یاد کرد و گفت: قرارگاه ۱۹ دی فقط محلات 
قم را نباید پوشش دهد بلکه از قم انتظار داریم که 
جامعه اسلامی را پوشش دهد، گروه های جهادی 
محله اسلامی ساز برای احیای مساجد در سطح 
دیگر  در  باید  افراد  این  و  گیرد  شکل  باید  کشور 

استان ها حضور یافته و مشکلات را رفع کنند.
ائمه  هدایت  با  باید  محلات  اینکه  بیان  با  وی 
جماعات اسلامی شوند، تصریح کرد: ما به دنبال 
این هستیم که بتوانیم طرح محلات اسلامی را در 

سراسر کشور اجرا کنیم.

فرمانده سپاه استان قم مطرح کرد؛

تلاش برای رفع آسیب های اجتماعی در ۱۱6 محله


